
 روايت خوشبينانه 
از هزينه ساخت مسكن

يادداشت-3يادداشت-2

 روزهاي 
سخت بازار

روز ۲۰ تي��ر ۱۴۰۲ يك روز 
نااميدانه و پرعرضه ايي براي 
بازار س��هام بود؛روزي كه در 
پايان ساعات بازار تقريبا ۹۰ 
درصد نماده��ا در محدوده 
منفي معامله شدند.مهم ترين 
دليل اي��ن اتفاق در اطلاعيه 
ش��پنا بود. ش��پنا ط��ي آن 
اطلاعيه تعديل مثب��ت ۱۷۰ريالي كه در تاريخ ۴ تير 
ماه اعلام كرده بود را به كاهش س��ود ب��ه ۲۲۵ ريال 
تبدي��ل كرد و عل��ت اين موضوع را ع��ودت اطلاعيه 
درآمد تسعير ارز سال هاي ۹۷ تا ۱۴۰۱ اعلام كرد. اين 
اتفاق از چند جنبه براي بازار س��رمايه اثر مهلك باري 
دارد. ابتدا براي گروه پالايش��ي، يكي از بزرگ ترين و 
اثرگذارترين گروه ها، خبر منفي اي به حساب آمد و در 
حال حاضر سهامداران منتظر اعلاميه هاي مشابهي 
از ساير نمادهاي اين گروه هستند. اما آسيب جدي تر 
به كليت بازار وارد ش��د.بايد به اين نكته دقت كرد كه 
وقتي اعتماد از بين رفته، برگرداندن آن بسيار سخت 
و زمان بر است. بعد از اتفاقات سال ۹۹ بدنه بازار دچار 
بي اعتمادي شد و بعد از گذش��ت چند سال در حال 
بهبود بود كه اتفاقات مربوط به ۱۶ ارديبهشت امسال 
رخ داد و بار ديگر س��هامداران را از فعاليت در اين بازار 
دلسرد كرد. به طوري كه در ارديبهشت امسال شاهد 
خريد نزديك به ۷۰۰ هزار كد حقيقي بوديم و اين رقم 
در تير ماه به ۲۰۰ هزار كد كاهش يافت. حال اتفاقي 
كه براي گروه پالايشي رخ داد اعتماد را بيش از پيش 
در بين س��رمايه گذاران از بين مي برند و بايد منتظر 
 خروج بيشتر نقدينگي حقيقي ها از بازار سهام باشيم.

اثر منفي ديگر اين اتفاق در اختلالي است كه در تحليل 
تحليلگران به وجود مي آيد.

 يكي از نيازهاي اساسي هر تحليلگري، پيش بيني پذير 
بودن است. اينگونه تصميمات، پيش بيني پذيري را 
كاهش مي دهد و سهامداران در گروه هاي مختلف و 
حتي كاملا بي ارتباط با گروه پالايشي، بيم اين را دارند 
كه اين اتفاق و تصميم��ات لحظه اي در صنايع ديگر 
بورس��ي هم رخ دهد و به يك باره تمام  محاس��بات و 
تحليل آنها زير سوال برود و تمام معاملاتي كه بر اساس 
تحليل  انجام شده بود بي اعتبار شده و حد ضرر بنيادي 
ادامه در صفحه 6 معاملات فعال شود.   

سارا فلاح

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 10  No . 2537  Thu. July 13. 2023  پنجشنبه   22 تير 1402   24 ذی الحجه 1444  سال دهم  شماره 2537  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
28001000

شاخص بورس
2071404

 چه كالاهايي به كنيا، زيمبابوه و اوگاندا 
صادر شده است؟

 سازمان نظام مهندسي قيمت ساخت 
در سال ۱۴۰۲ اعلام شد

صفحه 5    صفحه 7    

صفحه 2    

 سهم ناچيز ايران 
در تجارت با آفريقا

موضوع واردات خودروهاي 
خارج��ي دس��ت دوم اين 
روزه��ا، بازتاب هاي زيادي 
در فض��اي رس��انه اي و 
مجازي داشته است. يكي از 
نمايندگان مجلس يازدهم 
هم در اين خص��وص مدام 
مناظره ترتي��ب مي دهد و 
در رس��انه هاي گوناگون طنازي مي كند. استدلال 
دوس��تان هم اين اس��ت هر نوع برنامه ريزي براي 
واردات خودروهاي خارجي به معناي مقابله با توليد 
ملي و اش��تغالزايي كشور اس��ت! جالب اينجاست 
در ش��رايطي موض��وع واردات خ��ودروي ايمن و 
اس��تاندارد در ايران محل ابهام و پرس��ش شده كه 
اين حق طبيعي هر ايراني است كه انتخاب كند چه 
مدل خودرويي، از چه كش��وري يا چه استانداردي 
مي خواهد سوار ش��ود. در بس��ياري از كشورهاي 
همس��ايه ايران، ش��هروندان مي توانند با پرداخت 
وجوهي حول و حوش ۱۰۰ الي ۱۵۰ ميليون تومان، 
خودروهاي بنز ۲۰۱3، بي ام دبليو ۲۰۱۱ و... سوار 
شوند، اما ايرانيان ناچارند با پرداخت بيش از دو برابر 
اين وجه پرايدهاي غيرايمن و غيراس��تاندارد سوار 
ش��وند! جالب اينجاس��ت بلافاصله پس از تصويب 
نمايندگان براي واردات خودروهاي خارجي دست 
دوم، بلافاصله دول��ت تعرفه خودروهاي وارداتی را 
تا ۱۷۰ درصد افزايش مي دهد. موضوعي كه بدون 
ترديد باع��ث افزايش قيم��ت خودروهاي خارجي 
در كش��ور خواهد ش��د و متعارض هدف اصلي اين 
قانون ك��ه حمايت از مصرف كننده اس��ت، قلمداد 
مي ش��ود. گمان نمي كنم، مديران��ي در دنيا وجود 
داشته باشد كه با مردمان شان اين گونه رفتار كنند 
كه مدي��ران ايراني رفتار مي كنن��د. مديراني كه با 
تصميم سازي هايشان منافع ايرانيان را دستخوش 
س��وءمديريت ها و... قرار مي دهند. شخصا معتقدم 
يكي از بزرگ ترين مغالطه هايي كه در ايران صورت 
مي گيرد، پافش��اري ب��ر اين گزاره اس��ت كه ايران 
مي تواند )و بايد( همه كالاها را در داخل توليد كند. 
از منظر اقتصادي اي��ن بزرگ ترين خيانت به مردم 
و اقتصاد اس��ت و باعث فقيرترين مردم و ضعيف تر 
شدن اقتصاد مي شود. در ايران با رويكردي مواجه 

هس��تيم كه غيررقابتي اس��ت، دره��اي واردات را 
مي بندد و روند ورود اقلام را مسدود مي كند، سپس 
با انحصار قيمت ها، كالاي��ي مانند خودرو را كه در 
هيچ نقطه اي از جهان سرمايه اي نيست و مصرفي 
است، س��رمايه اي مي كند. از سوي ديگر مسوولان 
ه��م ادعا مي كنند ك��ه خودرو تولي��د مي كند، در 
حالي كه اي��ن توليد را با خودروهاي چيني حداقل 
با س��ه برابر قيمت )حداقل( در اختي��ار مردم قرار 
مي دهد و نهايتا مردم ناچارند هزينه اين مكانيسيم 
معيوب را پرداخت كنند. به همين سبب در اقتصاد 
ذي نفعانه اي مانند اقتصاد اي��ران، درگير نمايش، 
س��خنراني و اثرگذاري ذي نفعان بازارهاي مختلف 
هس��تيم. افراد ذي نف��ع در صنعت خودروس��ازي 
با اعتماد به نفس در رس��انه ها حاضر مي ش��وند و 
نمايش عامه پسندانه اي در خصوص اقلام مختلف 
اجرا مي كنند. حتي اگر ف��رض بگيريم قانون ورود 
خودروهاي خارجي دست دوم مصوب و اجرا شود و 
از هزار توي پيچيده نظام تصميم سازي هاي كشور 
به س��لامت خارج ش��ود، باز هم مصوب��ه اي كامل 
نيس��ت. چرا كه با اي��ن مصوبه و با اي��ن قانون قرار 
نيس��ت واردات خودروي خارجي از همه كشورها 
وارد كشور شوند. شايد يك شهروند ايراني بخواهد 
خودروي امريكايي سوار ش��ود. اما از همين امروز 
مي توان پيش بيني كرد كه بازار واردات خودروهاي 
خارجي دس��ت دوم هم در اختيار كش��ور چين و 
برخي ديگر از ش��ركت هاي محدود قرار بگيرد. اما 
آزادي حق انتخاب يعني اينكه مردم ايران هم مانند 
همه كشورها بتوانند در آزادي كامل هر خودرويي 
از هر كش��وري با هر برندي را انتخاب كرده و سوار 
شوند. چطور است كه اغلب كالاهاي پزشكي ايران، 
امريكايي يا اروپايي اس��ت يا ايران به دنبال خريد 
هواپيماي دست دوم از بويينگ و ايرباس و... است اما 
در خصوص واردات خودرو، ايرانيان امكان واردات و 
مصرف خودروهاي خارجي از امريكا را ندارند؟ نبايد 
فراموش كرد وادرات خودرو در زمان دولت هم لغو 
شد و در زمان دولت فعلي هم فشارهاي زيادي براي 
جلوگيري از واردات خودرو صورت گرفت. اين امر 
نشان مي دهد، مس��ائل مرتبط با منافع اقتصادي، 
اغلب ارتباطي با حضور دولت ها ندارد و بيشتر منافع 

و نفوذ ذي نفعان در آن تاثيرگذار است. 

 نمايش عامه پسند 
ذي نفعان خودرو

پيمان مولوي

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را
 با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست

تلاش براي كاهش فشار بر فعالان اقتصادي شناسنامه دار

 فراريان مالياتي 
نقره داغ مي شوند؟

»تعادل« گزارش مي دهد

خبر درماني جديد براي بورس

ديپلماسي »دو سوزنه 
دوختن« اعراب و روسيه

هرچند مايه خوشحالي 
اس��ت كه وزارت خارجه 
ايران، س��رانجام س��فير 
روس��يه را ب��ه خاط��ر 
موضع گي��ري اخير اين 
كشور در خصوص جزاير 
سه گانه و تماميت ارضي 
كش��ورمان ب��ه وزارت 
خارجه فراخواند، اما از اين رفتار روس ها به سادگي 
نبايد عبور كرد. اميدوارم روسيه هم رويكرد منفي 
خود را تصحيح كند، چرا كه موضوع تماميت ارضي 
براي م��ردم ايران بس��يار مهم اس��ت. البته برخي 
تحليلگران مدت هاست درباره از پشت خنجر زدن 
روس ها هش��دار مي دهند، اما هرگز توجهي به اين 
هشدارها نشده است. اما ريشه اين رفتار روس ها به 
چه عامل يا عواملي باز مي گردد؟ پس از تحريم هاي 
گسترده امريكا و اروپا عليه روسيه، برخي كشورها 
مانند تركيه عربس��تان، امارات و... س��عي كردند از 
ديپلماسي »دو سوزنه دوختن« را در پيش بگيرند. 
يعني از يك طرف مناسبات خود را با غرب حفظ كرده 
و گسترش دادند و از سوي ديگر، روابط شان با روسيه 
را تقويت كردند. در اين ميان امارات متحده عربي به 
پناهگاهي براي فرار س��رمايه هاي روسي و مركزي 
براي دور زدن تحريم ها بدل ش��د. به همين دليل، 
روس��يه براي خوش خدمتي به امارات و تا حدودي 
عربستان سعودي دست به يك چنين اقداماتي زده 
و از حاكميت اين كشور در جزاير ايراني حمايت كرده 
است. فراموش نكنيد در زمان آغاز تحريم هاي روسيه 
شخص بايدن از عربستان هم خواست، توليد و عرضه 
نفت خود را افزايش بدهد تا به اقتصاد امريكا و اقتصاد 
جهان تكانه هاي منفي وارد نشود. اما عربستان تن به 
اين خواسته امريكا و غرب نداد و عملا در اوپك پلاس 
ادامه در صفحه 2 با روسيه هماهنگ شد و ...  

حسن بهشتي پور

يادداشت-1

با وجود آنكه در طول سال هاي گذشته، بارها و از سوي 
دولت هاي مختلف تاكيد شده كه حمايت از توليد بايد 
به عنوان يك اصل جدانش��دني از سياست هاي كلان 
اقتصادي كشور در دستور كار قرار گيرد و در اين مسير، 
چه سياس��ت هاي حمايتي و چه سياست هاي اجرايي 
بايد به نفع توليد تدوين ش��وند اما آنچه كه در عمل رخ 
داده، فاصله بسيار زيادي با ش��عارهاي كلان دارد و در 
واقع سياست هاي دولت تنها به ضرر اين افراد تمام شده 

است. در اقتصاد ايران محدوديت هايي كه براي مباني 
مالياتي وجود داشته باعث شده كه گروه هايي از مردم 
مانند كارمندان و كارگران و همچنين فعالان اقتصادي 
شناسنامه دار، نسبت به پرداخت ماليات خود به شكل 
دايم اقدام كنند و بر اساس ارقام واقعي، ماليات خود را 
پرداخت كنند. اين در حالي است كه برخي اصناف پر 
درآمد و همچني��ن ثروتمنداني كه چند خانه و خودرو 
دارند و همچنين دلال ها، هم��واره از پرداخت ماليات، 

طفره رفته اند. در چنين فضايي دولت سيزدهم نيز مانند 
دولت هاي سابق، تلاش خود را براي عبور از بحران هاي 
مالياتي آغاز كرده و جدا از قوانين مالياتي گذشته، اين بار 
با مصوبه مجلس بايد به سمت ماليات بر عايدي سرمايه 
نيز حركت كند، موضوعي كه با توجه به تجربيات ناموفق 
سال هاي گذشته، مشخص نيست تا چه حد امكان اجرا 
داشته باشد. در روزهاي گذشته وزير اقتصاد بخش مهمي 
صفحه 8 را بخوانيد از تمركز خود را... 

بورس تهران طي دو روز گذش��ته ريزش هاي بسيار 
سنگيني را پشت سر گذاشت كه بخشي از ريزش ها 
ناش��ي از اخبار است. برهمين اس��اس در پي انتشار 
اطلاعيه شفاف س��ازي شركت پالايش نفت اصفهان 
در مورد اعلاميه هاي درآمد تسعير ناشي از تبديل ارز 
به ريال س��ال هاي ۱3۹۷ الي ۱۴۰۱، رييس سازمان 
بورس با انتشار نامه اي، شكايت خود از شركت پخش 

فرآورده هاي نفتي را به دادستاني كل كشور رساند.

اين درحالي اس��ت كه سازمان بورس طبق روال هاي 
گذشته به دنبال خبردرماني است و نمي تواند به صورت 
عملي كار براي بازار انجام دهد. خبر درماني مهم ترين 
مشكل بازار س��رمايه به حس��اب مي آيد كه روساي 
سازمان بورس از س��ال ۹۹ تا به امروز كاري جز خبر 
درماني انجام نمي دهند و اين خبر درماني آسيب جدي 
به ماهيت بورس وارد كرده و بي اعتمادي سهامداران را 
در پي دارد. طي سه سال اخير بورس تهران روز خوش 

نديده و هر روز با دخالت و دس��تكاري وضعيت بازار 
وخيم تر شده است و از سوي ديگر سازمان بورس تنها 
به دنبال خبر درماني بوده و در عمل نمي تواند كاري 
انجام دهد. اصلا بگوييم سازمان بورس شكايت كرده 
چرا پيش از اجرايي شدن اين شكايت شاهد انتشار نامه 
در فضاي رسمي كشور هستيم. در اصل سازمان بورس 
بايد برنامه هاي خود را در حفظ صيانت س��هامداران 
صفحه 4 را بخوانيد انجام دهد و...  

رهبر معظم انقلاب در ديدار فضلا، طلاب و مبلغين تبيين: 

آغاز سفر آفريقايي رييس جمهور

 در تبليغ به مباني فكري 
جبهه مقابل حمله كنيد

 امضاي پنج سند همكاري 
ميان ايران و كنيا

سيد ابراهيم رييسي در اولين مقصد از سفر منطقه اي 
خ��ود به قاره آفريقا در راس��تاي ارتقاي ديپلماس��ي 
اقتصادي، تقويت روابط سياسي با كشورهاي دوست 
و همسو و تنوع بخشي به مقاصد صادراتي جمهوري 
اس��لامي ايران، به دعوت رس��مي همت��اي كنيايي 
خود وارد ف��رودگاه بين المللي نايروبي پايتخت كنيا 
شد و از س��وي »آلفرد موتوآ« وزير خارجه اين كشور 

مورد اس��تقبال قرار گرفت. مراس��م امضاي اسناد و 
تفاهم نامه ه��اي همكاري ميان جمهوري اس��لامي 
ايران و كنيا برگزار ش��د و مقامات دو كش��ور ۵ سند 
همكاري امضا كردند. اين اسناد همكاري در حوزه هاي 
دامپزشكي، ارتباطات، فرهنگ، شيلات و فني حرفه اي 
بود كه از س��وي وزراي »امور خارج��ه«، »اطلاعات، 
صفحه 2 را بخوانيد ارتباطات و...  



رهبر انقلاب در ديدار فضلا، طلاب و مبلغين اهميت تبليغ 
به روز و تاثيرگذار را تبيين كردند. حضرت آيت الله خامنه اي 
رهبر معظم انقلاب اسلللامي صبح ديروز در ديدار فضلا، 
طلاب و مبلغين حوزه هاي علميه، تبليللغ دين و اهداف 
ديني را مهم ترين وظيفه حوزه ها خواندند و با اشاره به لوازم 
تبليغ موثر و به روز يعني »شللناخت مخاطب، شناخت 
آرايش حقيقي صحنه تبليغات جهاني براي داشتن موضع 
تهاجمي و برخللورداري از روحيه جهادي« تاكيد كردند: 
نسل نوجوان و جوان در مقام صاحبان و سازندگان آينده 
كشور، بايد مركز توجه تبليغات خلاقانه و متكي بر شيوه ها 
و ابزارهاي نوين باشد. حضرت آيت الله خامنه اي در اين ديدار 
كه در آستانه ماه محرم انجام شد، نياز كشور به فعاليت هاي 
تبليغاتي متكي بر تحقيق را بسيار بيشتر از فعاليت هاي 
كنوني دانستند و با اسللتناد به آيات متعدد قرآن مجيد 
درباره تبليغ و ابعاد و ظرايف آن، گفتند: دين خدا در سطح 
توده هاي مردم جز با تبليغ صحيح تحقق نمي يابد. ايشان 
با اشاره به اهميت سنت ديرينه تبليغ در حوزه هاي علميه 
و در سلليره علماي بزرگ افزودند: اولويت تبليغ در ميان 
وظايف حوزه ها، پس از تشكيل جمهوري اسلامي مضاعف 
شده چرا كه برپايي نظامي سياسي متكي بر دين، دشمني 
مستكبران با اسلام را افزايش داده است. رهبر انقلاب ايمان 
مردم را پايه قوام نظام اسلامي خواندند و گفتند: حفظ نظام 
و در واقع حفظ ايمان مردم اوجب واجبات است ضمن اينكه 
تبليغ در دوره كنوني با انواع و اقسام شيوه هاي متكي بر علم 
و گسترش ابزارها از جمله اينترنت و هوش مصنوعي )به 
عنوان نمادي از مرحله پسا اينترنت( توسعه فراوان يافته، 
بنابراين عقل هم حكم مي كند در مقابل شمشلليرهاي 
خون ريز تبليغات دشللمنان، تبليغ را اولويت اول بدانيم. 
حضرت آيت الله خامنه اي علاوه بر گسترش سخت افزاري 
تبليغات در غرب، پيشرفت در شيوه هاي باورپذير كردن 
پيام را از جمله واقعيات امروز خواندند و افزودند: غربي ها با 
استفاده از علوم مختلف از جمله روانشناسي، پيام هاي صد 
در صد دروغ را به عنوان حرف درست، در ذهن مخاطبان جا 
مي اندازند. ايشان هشدار دادند: اگر ما در مقابل تحولات نو 
به نو در موضوع تبليغ، غفلت و سستي كنيم دچار استحاله 
فرهنگي مي شويم و مانند غرب گرفتار قبح زدايي قدم به 
قدم از گناهان بزرگ خواهيم شد كه جبران آن، به آساني 
ممكن نيست، همچنان كه امام مكرر مي گفت اگر اسلام در 

ايران سيلي بخورد تا سال هاي سال اثرش باقي خواهد بود.
رهبر انقلاب پللس از تبيين اهميت مضاعللف و اولويت 
موضوع تبليغ، در بخش دوم سخنانشان در ديدار اساتيد، 
فضلا، طلاب و مبلغان، به بيان نكات و لوازم كاربردي تبليغ 
پرداختند. حضرت آيت الله خامنه اي شناخت مخاطب را 
در هرگونه تبليغ كاملًا ضروري خواندند و با اشاره به افزايش 
سطح آگاهي هاي عموم مردم از جمله نوجوانان و جوانان 
گفتند: تبليغ بدون توجه به سطح فكري و نيازهاي مخاطب 
بي اثر خواهد بود. ايشللان كاهش تاثير حللرف و آموزش 
مستقيم و غير مستقيم پدران و مادران به فرزندان را يك 
آفت واقعي دانستند و گفتند: متاسفانه در آشفته بازار انبوه 
صداهاي مختلف در فضاي مجازي و تكثر رسانه اي، صداي 
انتقال معارف سنتي و خانوادگي در انزوا قرار گرفته است. 
رهبر انقلاب معناي لسللان قوم در قرآن را ضرورت توجه 
به تركيب فكري و ذهني مخاطب خواندند و گفتند: اگر 
مواد و شيوه تبليغ مناسب با سطح و نياز مخاطبان نباشد، 
مبلغ ناموفق خواهد بود. دومين نكته كاربردي كه حضرت 
آيت الله خامنلله اي در موضوع تبليغ به آن اشللاره كردند 
ضرورت پرهيز از موضع صرفاً دفاعي و ضرورت تهاجم به 
مباني فكري جبهه مقابل بود. ايشان براي اين كار، شناخت 
پشللت صحنه فعاليت هاي جاري در فضللاي مجازي و 
غيرمجازي را لازم دانستند و گفتند: بايد دقت كرد كه آيا 

اين فعال »تبليغي- رسللانه اي- مجازي«، مستقل عمل 
مي كند يا پشت صحنه اي دارد، كه در موارد بسياري دارد.

رهبر انقلاب جبهه مقابل نظام اسلامي كه خود را ليبرال 
دموكراسي مي نامد را جبهه اي دروغگو و كذاب برشمردند 
و با اشاره به واقعيات متعدد تاريخ معاصر گفتند: جبهه 
مقابللل ملت ايران، ضللد آزاديخواهي و آزاد انديشللي و 
مخالف هر نوع دموكراسي غير وابسته به مستكبران است 
و ايستادگي و مبارزه ملت ايران و نظام اسلامي با اين جبهه 
مبارزه اي تمدني و جهاني است. ايشان اوضاع ملت بي پناه و 
بيچاره اوكراين را شاهدي بر تداوم انگيزه هاي استعماري 
و چپاولگرانه غرب خواندند و گفتند: مردم اوكراين بايد 
كشته شللوند چرا كه منافع كمپاني هاي توليد و فروش 
تسليحاتي غرب، در ادامه جنگ در اوكراين نهفته است. 
رهبر انقلاب آسيب پذيري امروز غرب را بيشتر از هميشه 
دانسللتند و گفتند: امريكا كه امام آن را به لقب شيطان 
بزرگ مفتخر كرد در عرصه هاي مختلف »سياسي، تقابل 
با ملت ها، تقابل با خود ملت امريكا، نژادپرستي، اخلاق 
جنسللي، جنايت و بيرحمي« مجموعه اي از شلليطان 
صفتي ها و شرارت ها است. حضرت آيت الله خامنه اي در 
جمع بندي اين بخش از سخنان شان دفاع تبليغي را لازم 
و واجب برشمردند اما گفتند: نبايد خود را در دفاع محصور 
كرد بلكه بايد با ديدن درسللت واقعيات جهاني و روايت 

درست آنها، مباني جبهه دشمن را آماج تبليغات قرار داد. 
حضرت آيت الله خامنه اي روحيه جهادي را سومين لازمه 
تبليغ موثر برشمردند و گفتند: بدون روحيه جهادي، در 
فهم صحنه يا رفتار تبليغاتي، خطا رخ مي دهد اما عنصر 
مجاهدت در كنار نگاه و كار علمي، تاثير تبليغ را تضمين 
مي كند. رهبر انقلاب در نكته اي مهم، حضور روحانيت در 
وسط ميدان را كاملًا ضروري خواندند و گفتند: روحانيت 
اسلام، هميشلله اميدوار و پرتحرك و جهادي، در وسط 
ميدان بوده است. ايشللان توجه به نياز و خوراك فكري 
همه قشللرها از جمله صاحبان فكر و قلم و انديشه و هنر 
را در مسائل تبليغي لازم دانستند و در عين حال گفتند: 
بايد به نسل نوجوان و جوان توجه خاص و ويژه اي داشت 
چرا كه فرداي كشور متعلق به اين نسل است و بايد ذهن 
بدون شبهه، به ساخت آينده بپردازد. رهبر انقلاب التزام 
عملي جوانان به اعمال عبللادي و اجتناب از گناه را مهم 
برشمردند و نقش مساجد و هيات ها را در اين زمينه موثر 
خواندند. حضرت  آيت الله خامنه اي در همين بحث آباد 
كردن و احياي مساجد را، امري واجب دانستند و گفتند: 
نبايد مسللاجد فقط وقت نماز باز باشد بلكه مسجد بايد 
محل رفت و آمد دايم مردم باشد. ايشان با اشاره به يكي از 
ديدارهاي گذشته خود با اهالي سينما گفتند: گاهي اوقات 
ما از برخي اقشللار توقع زيادي داريم؛ حال آنكه در تهيه 
معارف و خوراك فكري لازم براي آنها كوتاهي كرده ايم. 
آخرين نكته اي كه رهبر انقلاب در اين ديدار مورد تاكيد 
قرار دادند ضرورت ايجاد يك كانون عظيم حوزوي )ابتدا 
در حوزه علميه قم سپس در حوزه هاي بزرگ ديگر( براي 
گسترش كمي و ارتقاي كيفي و علمي تبليغات ديني بود.

ايشان ۳ ماموريت براي اين كانون بيان كردند: تهيه و 
توليد مواد تبليغاتي به روز و نوآورانه، تنظيم شيوه هاي 
پيشللرفته و اثرگذار تبليغاتي و تربيت موثر به معناي 
حقيقي كلملله. در ابتداي اين ديدار حجت الاسلللام 
والمسلللمين اعرافي مدير حوزه هاي علميه سراسر 
كشللور گفت: طلللاب و مبلّغللان با اخلاق مللداري، 
مردم محوري و استفاده از دانش و ابزارهاي  روز، خود 
را در قبال مسللائل جامعه وظيفه منللد مي دانند و در 
زمينه هايي چون معيشت، آسلليب هاي اجتماعي، 
جلوگيري از تبعيض، سلامت قضايي و بهبود وضعيت 

فضاي مجازي همواره كنش گر و مطالبه گر بوده اند.
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آغازسفرآفريقاييرييسجمهور
امضاي پنج سند همكاري

ميان ايران و كنيا
سيد ابراهيم رييسي در اولين مقصد از سفر منطقه اي 
خود به قللاره آفريقا در راسللتاي ارتقاي ديپلماسللي 
اقتصادي، تقويت روابط سياسللي با كشورهاي دوست 
و همسو و تنوع بخشللي به مقاصد صادراتي جمهوري 
اسلامي ايران، به دعوت رسمي همتاي كنيايي خود وارد 
فرودگاه بين المللي نايروبي پايتخت كنيا شد و از سوي 
»آلفرد موتوآ« وزير خارجه اين كشور مورد استقبال قرار 
گرفت. مراسم امضاي اسناد و تفاهم نامه هاي همكاري 
ميان جمهوري اسلامي ايران و كنيا برگزار شد و مقامات 
دو كشللور ۵ سللند همكاري امضا كردند. اين اسللناد 
همكاري در حوزه هاي دامپزشكي، ارتباطات، فرهنگ، 
شلليلات و فني حرفه اي بود كه از سللوي وزراي »امور 
خارجه«، »اطلاعات، ارتباطللات و اقتصاد ديجيتال«، 
»گردشگري، حيات وحش و ميراث«، »معدن، اقتصاد 
آبي و امور دريايي« و »آموزش كنيا« و وزراي امور خارجه 
و تعاون، كار و رفاه اجتماعي جمهوري اسلامي ايران در 
حضور سيد ابراهيم رييسي رييس جمهوري اسلامي 
ايران و ويليام روتو رييس جمهور كنيا به امضا رسلليد. 
رييس جمهور ايران كه در اولين مقصد از سفر منطقه اي 
خود به قاره آفريقا سللاعتي پيش وارد نايروبي پايتخت 
كنيا شللده بود، مورد اسللتقبال رسمي رييس جمهور 
اين كشللور قرار گرفت. در مراسللم اسللتقبال رسمي 
»ويليام سللامويي روتو« رييس جمهور كنيا در محل 
كاخ رياست جمهوري اين كشور از سيد ابراهيم رييسي 
كه در رأس هيات عاليرتبه اقتصادي و سياسي به كنيا 
سفر كرده است، پس از گرفتن عكس يادگاري روساي 
جمهور ايران و كنيا، اعضاي هيات هاي عاليرتبه دو كشور 
معرفي شدند. همچنين همزمان با ورود دكتر رييسي به 
كاخ رياست جمهوري كنيا ۲۱ گلوله توپ به افتخار ورود 
رييس جمهوري اسلللامي ايران و هيأت ايراني شليك 
شد. بلافاصله پس از مراسم استقبال از رييسي از سوي 
رييس جمهور كنيا گفت وگوي خصوصي روساي جمهور 
دو كشور انجام شد. در ادامه مذاكرات دوجانبه هيات هاي 
عاليرتبه دو كشور برگزار شد. پس از اين نشست نيز اسناد 
مهم همكاري هاي دوجانبه ميان ايران و كنيا در حضور 
روساي جمهور دو كشور به امضا رسيد. سفر هيات ايراني 
به قاره آفريقا در راستاي ارتقاي ديپلماسي اقتصادي، 
تقويت روابط سياسللي با كشللورهاي دوست و همسو 
و تنوع بخشللي به مقاصد صادراتي جمهوري اسلامي 
ايران، به دعوت رسمي رييس جمهور كنيا انجام شده 
است. سيد ابراهيم رييسي در فرودگاه نايروبي از سوي 
»آلفرد موتوآ« وزير خارجه كنيا مورد استقبال قرار گرفت. 
سيد ابراهيم رييسي در نشست مطبوعاتي مشترك با 
رييس جمهور اين كشور با ابراز خرسندي از سفر به قاره 
آفريقا و كشللور كنيا، گفت: دست همه دولت هاي قاره 

آفريقا را به گرمي مي فشاريم.
رييس جمهور افزود: روابط ايران و كنيا داراي پيشينه 
تاريخي طولاني است و معتقديم همكاري هاي ميان دو 
كشور و نيز همكاري ميان ايران با همه كشورهاي قاره 
آفريقا مي تواند روز به روز توسعه پيدا كند. رييس جمهور 
آفريقا را قللاره ظرفيت ها توصيف و تصريح كرد: نگاه ما 
در جمهوري اسلامي ايران به آفريقا نگاه به كشورهاي 
داراي اسللتعداد، ظرفيت، نيروهاي انساني با استعداد، 
ذخاير مادي و معنوي، منابع طبيعي و معدني اسللت. 
رييسي اضافه كرد: همچنين نگاه ما به كشور دوست مان 
كنيا، به عنوان كشللوري سرشار از ظرفيت هاي متنوع 
اسللت كه تبادل آنها بللا ظرفيت هاي پرشللمار و ايران 
مي تواند به ارتقاي سطح روابط بين دو كشور كمك كند. 
رييس جمهور اظهاركرد: ايران اسلامي، به بركت انقلاب 
اسلامي، خون شهداي عاليقدر جمهوري اسلامي ايران 
و به بركت راهنمايي هاي رهبر فرزانه انقلاب اسلامي، 
با وجود همه تهديدها و تحريم هاي دشمن توانسته در 
حوزه هاي مختلف اقتصادي، علمي و فناوري پيشرفت 
داشته باشد و امروز كشوري پيشللرفته و فناور است و 
آمادگي دارد تجربيللات خود را با كشللور و مردم عزيز 
كنيا به اشتراك بگذارد.  رييسي با اشاره به اينكه امروز 
جمهوري اسلامي ايران در حوزه هاي مواد پتروشيمي، 
كشاورزي، شلليلات و در علم و فناوري داراي تجربيات 
و دستاوردهاي بسيار ارزشللمندي است، خاطرنشان 
كرد: عرصه سلللامت و تجهيزات پزشكي يكي ديگر از 
زمينه هايي است كه دو كشور مي توانند در آن همكاري 
داشته باشند. رييس جمهور با بيان اينكه همكاري هاي 
ايران و كنيا منحصر و مختص دو كشللور نخواهد بود، 
گفت: همان گونه كه جمهوري اسلامي ايران با كشورهاي 
حوزه خليج فارس و آسللياي مركزي همسللايه بوده و 
از همكاري هاي گسللترده اي برخوردار است، كنيا نيز 
ارتباطات گسترده اي با كشورهاي شللرق آفريقا دارد 
و لذا تقويت ارتباط دو كشللور با يكديگر زمينه اي براي 
همكاري هاي گسللترده تر منطقه اي نيللز خواهد بود. 
رييسي با بيان اينكه سطح فعلي روابط اقتصادي و تجاري 
دو كشور در شرايط قابل قبولي نيست، به هدف گذاري 
افزايش ۱0 برابري همكاري هللاي اقتصادي و تجاري 
فيمابين در گام اول اشللاره كرد و افزود: همچنان كه در 
مدت كوتاهي توانستيم حجم روابط تجاري را به 8 برابر 
ارتقا دهيم، اين امكان وجود دارد كه با اراده دو طرف اين 
حجم به ۲0 و ۳0 برابر و سطح قابل قبول براي دو كشور 
افزايش يابد. رييس جمهور به تاسيس دفتر همكاري هاي 
فناوري در كنيا اشللاره كرد كه مي تواند همكاري هاي 
فناورانه ميان دو كشور را به سطوح بالاتر ارتقا دهد و اظهار 
داشت: همكاري هاي دو كشور در حوزه توليد محصولات 
كشاورزي و كشت فراسرزميني نيز مي تواند در گسترش 
روابط فيمابين موثر باشد.  رييسي با بيان اينكه آفريقا بازار 
بسيار خوبي براي محصولات ايراني است، تصريح كرد: 
امروز كشورهاي آفريقايي و كشور دوست مان كنيا تمايل 
زيادي به استفاده از محصولات ايراني در بازارهاي خود 
دارند. مسوولان كنيا زمينه هاي مناسب براي افزايش 
مراودات تجاري ميان دو كشور را از قبل ايجاد كردند و با 
اين سفر كه نقطه عطفي در توسعه روابط فيمابين خواهد 
بود، بازار كالاها و خدمات ايراني در كنيا و ديگر كشورهاي 

شرق آفريقا روز به روز گسترش خواهد يافت.

فهرست وام هاي كلان بانكي 
به روز شد

فهرسللت اطلاعات تسللهيلات و تعهدات كلان و 
اشللخاص مرتبط بانك هايي كه در پايان سلله ماه 
اول سللال جاري مورد بررسي نهايي قرار گرفته اند 

به روزرساني و منتشر شد.
فهرسللت اطلاعللات تسللهيلات كلان جللاري و 
غيرجاري ۹ بانك و تسهيلات و تعهدات اشخاص 

مرتبط هشت بانك منتشر شد.
ابوذر سللروش، معللاون نظارت بانللك مركزي در 
خصوص فرآيند تدوين و انتشار فهرست اطلاعات 
تسهيلات كلان شبكه بانكي گفت: فرآيند انتشار 
اطلاعات موضوع قانون بودجه بدين صورت است 
كلله ابتدا بانك مركزي نحوه و فللرم دريافت داده و 
اطلاعات را به شبكه بانكي ابلاغ مي كند و براساس 
آن بانك ها فرم هاي تكميل شده را به بانك مركزي 

ارسال مي كنند.
وي افزود: اين فرم ها توسط كارشناسان بانك مركزي 
بررسي مي شوند و در صورت تاييد در سايت منتشر 
و در صورتي كه نيازمند اصلاحات باشللد مجدد به 
بانك ها عودت داده مي شللود تا اصلاح كنند و اين 

فرآيند تا زمان انتشار كامل اطلاعات ادامه دارد.
شايان ذكر است اطلاعات تسهيلات و تعهدات كلان 
مرتبط ساير بانك ها و موسسللات اعتباري پس از 

دريافت و بررسي نهايي منتشر خواهد شد.

آينده اقتصاد جهاني
به آفريقا بستگي دارد

پيش بيني مي شود آفريقا به عنوان سريع ترين منطقه 
در حال رشد جهان از آسيا پيشي بگيرد و به عنوان يك 
قاره جوان باعث رشد شود. گزارش ها نشان مي دهند 
كه ۶ اقتصاد از ۱0 اقتصاد با سريع ترين رشد در سال 

۲0۲۳ كشورهاي آفريقايي هستند.
رشد چشمگير چين در دهه هاي اخير، موتور اقتصاد 
جهاني بوده است. از سال ۱۹80 تا ۲0۲0، يك چهارم 
افزايش توليد ناخالص داخلي جهاني به دليل رشد چين 
بود كه از سهم ايالات متحده )۲۲ درصد(، اتحاديه اروپا 

)۱۲ درصد( و ژاپن )۴ درصد( پيشي گرفت.
 از سللال ۲0۱0 تا ۲0۲0، زمانللي كه ايالات متحده و 
اروپا هنوز در حال بهبودي از ركود بزرگ بودند، جهان 
بيشتر به چين وابسته بود. رشد چين در آن دهه، بيش 
از ۴0 درصد از افزايش توليد ناخالص داخلي جهاني را 

به خود اختصاص داد.
پيش بيني مي شود آفريقا به سريع ترين منطقه در حال 
رشد جهان تبديل شود و از ۱0 اقتصاد با رشد سريع در 

سال ۲0۲۳، ۶ كشور آفريقايي باشند.
منطقه آزاد تجاري قاره آفريقا )AfCFTA( با بازاري 
آماده با بيش از ۱.۴ ميليارد نفر كه از بازار اتحاديه اروپا 
و ساير مناطق پيشي گرفته است، فرصتي بزرگ براي 
اين قاره اسللت. جمعيت آفريقا جوان ترين جمعيت 
جهان است و پيش بيني مي شود كه رشد قابل توجهي 
داشته باشللد و منابع طبيعي اين قاره، از جمله مواد 
معدني حياتي براي فناوري هللاي تجديدپذير، آن را 
براي يك اقتصاد جهاني سبز لازم بداند. گزارش نشان 
داد كه آفريقا جوان ترين قاره جهان است و  پيش بيني 
مي شللود تنها منطقه اي باشد كه جمعيت آن از سال 

۲0۶0 به ميزان قابل توجهي افزايش خواهد يافت.
در حال حاضر، جمعيت آفريقا با بيش از ۲.۲ ميليارد 
نفر دو برابر اروپاست. اين گزارش پيش بيني مي كند كه 
سهم آفريقا از جمعيت جهان از ۱8 درصد به ۳8 درصد 
بين سللال هاي ۲0۲۳ و ۲۱00 افزايش خواهد يافت. 
ميانگين سني آفريقا با ۱8.8 سال جوان ترين سن در 
جهان است كه تقريباً نيمي از جوانان جهان را تا سال 
۲۱00 تشكيل مي دهد. اين گزارش همچنين نشان 
مي دهد كه بدون منابع طبيعي آفريقا كه ۳0 درصد 
ذخاير معدني جهان را تشكيل مي دهد، اقتصاد جهاني 
سبز وجود ندارد كه بسياري از آنها براي فناوري هاي 

تجديدپذير و كم كربن حياتي هستند.
حوضه كنگو به عنوان اوليللن مخزن كربن در جهان 
ثبت شده اسللت كه كربن بيشتري نسبت به آمازون 
جذب مي كند. سالانه ۴ درصد از انتشار كربن جهاني را 
جذب مي كند و بيش از انتشار گازهاي گلخانه اي كل 
قاره را جبران مي كند. زامبيا صادر كننده اصلي مس 
تصفيه نشده در جهان است، گينه بزرگ ترين ذخاير 
بوكسيت در جهان است و آفريقاي جنوبي ۹0 درصد از 
ذخاير فلزي گروه پلاتين جهان را تامين مي كند. علاوه 
بر اين، با توجه به اينكلله اين قاره ميزبان ۶۵ درصد از 
زمين هاي قابل كشت باقي مانده جهان است، كالاهاي 
اوليه، از جمله محصولات كشاورزي، بيش از سه چهارم 
صادرات آفريقا را تشكيل مي دهند كه سهمي بسيار 

بالاتر از هر منطقه ديگري است.
در حالي كه تجارت آفريقا عمدتاً به سمت خاورميانه 
و آسيا تغيير كرده است، مدل صادرات مواد خام ثابت 
مانده است. سهم اتحاديه اروپا از سال ۲000، از بازار 
صللادرات آفريقا يك چهارم كاهش يافته اسللت، در 
حالي كه سهم چين پنج برابر شده است. آسيا اكنون 
تقريباً ۴۲ درصد از صادرات آفريقا و بيش از ۴۵ درصد 
از واردات آن را تشللكيل مي دهد كلله در هر دو مورد 

بالاتر از اروپاست.
اين گزارش تاكيد مي كند كه آينده براي آفريقا روشن 
به نظر مي رسللد. با اين حال، سيسللتم مالي جهاني 
فعلي نيازهاي آفريقا را برآورده نمي كند. بر اساس اين 
گزارش، بيش از ۷0 درصد از بدهي خارجي عمومي 
آفريقا به دلار امريكاسللت و از ۹ كشوري كه صندوق 
بين المللي پول در سال ۲0۲۳ با مشكل بدهي مواجه 

كرده اند، هشت كشور آفريقايي هستند.
بر اساس گزارش بيزينس، اين گزارش به اين نتيجه 
رسلليد كه پتانسيل رشد پيش بيني شللده آفريقا بر 
اساس جمعيت جوان، منابع طبيعي فراوان و زمين هاي 
زراعي وسلليع غيرقابل كشت آن اسللت. با اين حال، 
چالش هاي سيستم مالي فعلي ممكن است پتانسيل 

رشد منطقه را مختل كند.

رهبرمعظمانقلابدرديدارفضلا،طلابومبلغينتبيين:

در تبليغ به مباني فكري جبهه مقابل حمله كنيد

پيش بيني جديد صندوق بين المللي پول از تورم ايران

كالاهايايرانوبازارمهمآفريقا

ديپلماسي»دوسوزنهدوختن«اعرابوروسيه

صندوق بين المللي پول با اشللاره به تللورم ۴۹ درصدي 
ايران در سال ۲0۲۳، اعلام كرد: انتظار مي رود تورم ايران 
در سللال هاي پيش رو به ۴۲ و سللپس ۳0 درصد برسد. 
به گزارش تجارت نيللوز، صندوق بين المللي پول گزارش 
جديللدي از پيش بيني تورم ايران در سللال هاي پيش رو 
منتشر كرد. گزارش جديد صندوق بين المللي پول، بيانگر 
آن است كه اقتصاد ايران، بعد از پشت سر گذاشتن رشد ۲.۵ 
درصدي در سللال ۲0۲۲ ميلادي )۱۴0۱(، در سال هاي 
۲0۲۳ و ۲0۲۴ ميلادي رشد ۲ درصدي را تجربه مي كند 
كه در مقايسه با ميانگين رشد اقتصادي جهان، كشورهاي 
خاورميانه و اقتصادهاي نوظهور منطقه، رشد كمتري است.
اما پيش بيني رشد اقتصادي بالاي كشورهاي هند و چين 
به عنوان دو مصرف كننده بللزرگ انرژي و نفت، مي تواند 
نشانه هاي مثبتي براي چشللم انداز صادرات نفت، انرژي 
و به طور كلي تجارت ايران با اين كشللورها باشد، چرا كه 
اخيرا شللاهد ارتقللاي روابط ايران با كشللورهاي مذكور، 
ذيل موافقتنامه هاي تجاري منطقه اي همچون سازمان 

همكاري شانگهاي و اتحاديه گمركي اوراسيا بوده ايم. انتظار 
مي رود كه در سللال ۲0۲۳ ميلادي، نرخ تورم جهاني در 
بيش از ۷۶ درصد از اقتصادهاي جهان روند نزولي داشته 
و ارقام پايين تري را نسبت به سال قبل تجربه كنند. در اين 
بين، تورم اغلب كشللورهاي خاورميانه، از جمله ايران نيز 
كاهشي پيش بيني مي شود. تورم ايران كه براي سال ۲0۲۳ 
عدد ۴۹ درصد اعلام شده، انتظار مي رود در سال هاي پيش 
رو يعني ۲0۲۳ و ۲0۲۴ به ۴۲ و سپس ۳0 درصد برسد. بر 
اين اساس، در بين كشورهاي آسيايي طي سال هاي مذكور 
تنها تركيه نرخ تورم بالاتري از ايران خواهد داشت. در ادامه 
اين گزارش آمده اسللت: قيمت نفت خام )ميانگين ساده 
قيمت نفت خام برنت انگلستان، فاتح دبي، وست تگزاس 
اينترمديت( كه در سال ۲0۲۲ ميلادي ۹۶.۳۶ دلار در هر 
بشكه را تجربه كرده بود؛ بر اساس سنجش بازارهاي آتي، 
انتظار مي رود در سال ۲0۲۲ ميلادي به۷۳.۱۳ و در سال 
۲0۲۴ ميلادي به ۶8.۹0 دلار در هر بشكه برسد. مطالعه 
بيشتر: نرخ مشاركت اقتصادي مردان ۵ برابر زنان/ كدام 

استان ها بيشترين نرخ مشاركت را داشتند؟ در عين حال، 
در دو سال آتي، قيمت نفت به ترتيب ۲۴.۱ و ۵.8 درصد 
كاهش مي يابد. اين كاهش از منظر اقتصاد ايران با توجه به 
وابستگي حدود ۳0 درصدي بودجه سال جاري به نفت، 
مي تواند حائز اهميت باشد. همچنين، تراز حساب جاري كه 
شامل خالص صادرات كالا و خدمات )صادرات پس از كسر 
واردات(، خالص درآمدهاي سرمايه گذاري شده و خالص 
تراكنش هاي جاري مالي اسللت، براي ايران در سال هاي 
اخير منفي بوده اما در سللال ۲0۲۲ با يك جهش به ۴.۷ 
درصد از توليد ناخالص داخلي رسيد و انتظار مي رود براي 
سال هاي ۲0۲۲ و ۲0۲۳ ميلادي همچنان مثبت بماند و به 
ترتيب به ۱.8 و ۱.۹ درصد برسد. اين داده ها حاكي از بهبود 
نسبي اوضاع تجاري كشور نسبت به سال هاي اخير است؛ 
هرچند روند كاهشي اين شاخص در سال هاي آينده حاكي 
از كاهش سرعت بهبود تجاري خواهد بود. اين تراز براي 
كشورهاي خاورميانه در سال هاي ۲0۲۲ و ۲0۲۲ ميلادي 
به ترتيب ۳.۶ و ۲.۱ درصد براي اقتصادهاي در حال توسعه 

0.۳ و صفر درصد از توليد ناخالص داخلي پيش بيني شده 
است. منتخبي از اولويت هاي سياستي كه از طرف صندوق 
بين المللي پول پيشنهاد شده و به نظر مي رسد براي ايران 

مفيد است، عبارتند از: 
- تضمين كاهش پايدار تورم

- اتخاذ سياست هاي پولي ثابت اما در دسترس
- شفاف كردن ارتباط بين اهداف و پاسخ هاي سياست هاي 

بانك مركزي
- عدم كاهش نرخ بهره سياستي، قبل از اينكه فشار تورم 

كاهش يابد
- حفظ ثبات مالي و به حداقل رساندن ريسك هاي مالي

- تقويت نظارت در بخش مالي غيربانكي
- مقابله با نوسانات ارزي

- حمايت از اقشار آسيب پذير
- تقويت عرضه از طريق اصلاح ساختارها

- تشويق سرمايه گذاري زيرساخت ها و تقويت همكاري هاي 
چندجانبه

بللا روي كار آمللدن دولللت 
سيزدهم شللاهد رشد ۱00 
درصدي صللادرات به آفريقا 
بوديم كه اين سللفر مي تواند 
مقدمه اي براي حل مشكلات 
زيرساختي روابط تجاري با 
اين قاره و نهايتا گسللترش 
روابط تجاري با آفريقا شود. 
دولت مي بايست براي تسللهيل تجارت و بازاررساني 
كالاهاي ايراني به حللل موانع حمل و نقل به آفريقا و 
جابه جايي پول ورود كند تا در كنار راه حل هاي محدود 
بخش خصوصي، ظرفيت هاي بيشتري در اين زمينه 

فراهم شود تا ريسك تجارت با آفريقا و بالعكس كاهش 
يابد و در كنار اين دو موضوع زيرساخت هاي لازم براي 
معرفي بازارهاي هدف، كالاهاي ايراني، نيازسللنجي 
بللازار هللدف را در كنار تقويت مزيت هللاي توليدات 
ايراني را ايجاد كند و كاهش تعرفه براي ورود كالاهاي 
ايراني بلله بازار هاي آفريقايي را با امضاي موافقت نامه 
تجارت ترجيحي در مذاكرات و ديپلماسي فعال خود 

دنبال كند.
افزايش تعللداد رايزنللان بازرگاني در آفريقللا، ابتكار 
راه اندازي مراكز تجاري در كشورهاي هدف، برگزاري 
نمايشللگاه و حمايت از تجار ايراني بللراي حضور در 
نمايشللگاه ها، رفع محدوديت واردات طلا به كشللور 

و پذيرش شللمش طلا در قبال ارز صادراتي از جمله 
اقدامات دولت سيزدهم در كنار ديپلماسي فعال آن 
براي بهبود روابط تجللاري به ويژه در خصوص آفريقا 
بوده كه ثمرات آن در سللال هاي ديگر بيشتر نمايان 
خواهد شد. در سللال ۱۴0۱ كنيا ۱۷.۳ ميليون دلار، 
زيمبابوه ۱.۴ ميليللون دلار و اوگاندا يك ميليون دلار 
كالا به كشورمان فروختند كه 8۵ درصد آن صادرات 
كنيا به ايران بوده است . چاي با سهم 8۴ درصدي به 
ارزش ۱۶ ميليون دلار، در صللدر كالاهاي وارداتي از 
اين سه كشور قرار دارد و بعد از آن توتون با يك ميليون 
دلار و قهوه با 88۶ هزار دلار در جايگاه بعدي هستند و 
آب آناناس، نباتات معطر، مركب چاپ، ورق رول توليد 

ظروف، كانتينر و ميمون براي تحقيقات پزشللكي از 
ديگر كالاهاي وارداتي از اين سه كشور بودند. بازار ۱۱۵ 
ميليون نفري كنيا، اوگاندا و زيمبابوه، از اهميت ويژه اي 
برخوردار است كه اميدواريم با سفر رييس جمهوري 
به آن گام مهمي براي ارتقاي سللطح روابط برداشته 
شود به ويژه اينكه سوخت، تجهيزات پزشكي و دارو، 
گردشگري، حمل و نقل و انتقال دانش و سرمايه گذاري 
مشللترك در خدمات فني و مهندسللي، پالايشگاه، 
اسللتخراج و بهره برداري از نفللت و گاز و محصولات 
غذايي، بهره برداري از معادن، كشللت فراسرزميني و 
توليد نهاده ها، ظرفيت هاي بالايي براي فعاليت تجاري 

و اقتصادي بين ايران و اين سه كشور خواهد داشت.

نلله تنها عرضه نفت را افزايش نللداد، بلكه با كاهش 
توليد و عرضه نفت، زمينه افزايش قيمت نفت در آن 
بازه زماني را فراهم كرد. به نظرم روسيه تصور كرده 
كه منافللع كوتاه مدتش اقتضا مي كنللد كه با طرف 
اماراتي و عربسللتان كار كند و اين سياست را براي 
تداوم نفوذ خود در خليج فارس ادامه بدهد. اما اين 
يك روي سكه است؛ در روي ديگر سكه ايراني قرار 
دارد كه به خاطر روسلليه در ماجراي پهپادها، خود 
را با اروپاييان درگير ساخت و هزينه هاي سنگيني 
را متحمل شللد. معتقدم علت ناديده گرفتن منافع 
ايران در اين رخداد )و بسياري از پرونده هاي ديگر( 
آن است كه روسلليه از دوسللتي ايران خاطر جمع 
است و نگران نيست كه طرف ايراني، موازنه اي عليه 
روس ها شكل بدهد. مسللاله بعدي در تحليل رفتار 
روس ها آن است كه ما با يك روسيه واحد در روابط 

با ايران روبه رو نيستيم. طي ۳0 سال اخير )از زمان 
روسيه جديد( با سه جريان در قبال ايران در روسيه 
روبه رو بوده ايم؛ نخسللت، جرياني كه لابي اسراييل 
را پيگيري مي كند و روابط نزديكي با اسللراييل در 
درون حاكميت روسيه دارد. دوم، جريان غربگرا كه 
روابط نزديكي با اروپا و امريكا دارد. اين جريان طي 
دو سال اخير ضربات شديدي خورده است. سومين 
جريان هم جريان ملي گرايان روسي است كه شخص 
پوتين در كرمليللن آن را رهبري مي كند. به عبارت 
روشن تر با روسلليه اي يكپارچه در مواجهه با ايران 
روبه رو نيستيم و حداقل سلله جريان در اين زمينه 
وجود دارد. شخص لاوروف، وزير خارجه روسيه كه 
در زمره طيف غرب گراي روسلليه قرار دارد، اساسا 
نگاه خوشي به ايران ندارد. برخلاف پوتين كه اصرار 
به توسعه روابط با ايران دارد، لاوروف اهميتي براي 

توسعه مناسبات با ايران قائل نبوده و نيست. اهميت 
موضع گيري اخير روس ها آن اسللت كه روسيه اين 
موضع گيري را در خود روسيه داشته است. اگر مثلا 
يك مقام روسي به شوراي همكاري خليج فارس در 
امارات سفر كرده بود و پاي يك بيانيه تشريفاتي را 
امضا مي كرد، موضوع كمي فرق مي كرد. اما مساله 
زماني جدي تر مي شللود كه اين بيانيه در مسللكو و 
تحت مديريت روس ها امضا شللده است. در واقع در 
نشست مشترك شللوراي همكاري خليج فارس و 
مسكو اين بيانيه امضا شده است. من اين موضوع را از 
چشم لاوروف و جريان طرفدار اسراييل در حاكميت 
روسيه مي بينم. معتقدم اگر ايران در اين زمينه كوتاه 
بيايد، ممكن است اين پالس به طرف مقابل ارسال 
شللود كه ايران در موضع ضعف قرار دارد و واكنش 
نشللان نمي دهد. در اين صورت بايد شاهد اقدامات 

بيشللتري از اين دسللت در آينده هم باشيم. ايران 
يك بار براي هميشلله بايد از موضع قدرت با روسيه 
برخورد كند تا روس ها بفهمند وقتي بحث حاكميت 
ملي و تماميت ارضي مطرح شود ايران و ايراني كوتاه 
نخواهند آمد. اين گمانه اشتباه يا برآورد اشتباه كه 
طرف مقابل تصور كند چون ايران در موضع ضعف 
است، مي توانند هر رفتاري براي خوش خدمتي به 
امارات )يا هر كشور ديگري( بكنند، اشتباه است. بايد 
منظر باشيم و ببينيم آيا روسيه اين خطاي بزرگ را 
جبران مي كند يا اينكه از سكوت و بي عملي مقامات 
ايران سوءاسللتفاده كرده و اين رويكرد را همچنان 
ادامه مي دهد؟ اگر روس ها تلاشللي بللراي جبران 
انجام ندهند ايران بايد از همه داشته ها و توانايي هاي 
خود استفاده كند تا روسيه را وادار به تجديدنظر در 

رفتارهاي خود كند.

روح الله لطيفي

يادداشت

ادامه از صفحه اول



گلناز پرتوي مهر|
اعضاي سللنديكاي توليدكننده برق اعللام كردند 
شركت هاي توليدكننده برق با چالش هاي متعددي 
مواجه هسللتند كه يكي از اين چالش هللا نبود نهاد 

رگولاتوري براي تنظيم بازار برق در كشور است.
 به گزارش خبرنگار»تعادل«، حسنعلي تقي زاده عضو 
هيات مديره سنديكاي شركت هاي توليدكننده برق در 
يك نشست خبري با اشاره به اينكه تنها شكل گيري 
يك نهاد تنظيم گر مي تواند وضعيت مكانيزم عرضه 
و تقاضللاي برق را به حالت طبيعللي و اقتصادي خود 
بازگرداند، گفت: اگر در سللال هاي گذشته اجازه داده 
مي شد ساختار رگولاتوري در برق ايجاد شود هم اكنون 
دچار موضوع چالش برانگيزي مانند توليد و مصرف 
برق نمي شديم. وي افزود: در حال حاضر تراز مصرف 
و توليللد در حالي بهم خورده كه با افزايش جمعيت و 
رشد مصرف در بخش صنعتي و خانگي همچنان دولت 
خود را توليد كننده و فروشللنده برق مي داند و عما 
نقش رگولاتوري را خود ايفا مي كند كه اين مسللاله 
گرفتاري هاي فراواني براي توليد كننده و مصرف كننده 

و خريدار ايجاد كرده است.
تقي زاده بللا بيان اينكه هشللدارهاي توليد كنندگان 
برق در خصوص مشكات آينده اين صنعت كه طي 
نگارش يك كتاب در سال ۹۷ انجام شد جدي گرفته 
نشد گفت: چنانچه مسائل مبتابه توليد و فروش برق 
در نهادهاي سياست گذار مورد مداقه قرار مي گرفت 

شاهد بيماري هاي بروز كرده امروز نبوديم.
وي همچنين گفت: اگر نهاد رگولاتوري مستقل ايجاد 
شللده بود و نيروگاه داران، برق را در يك فضاي عرضه 
و تقاضاي صحيح و اصولي كشللف قيمت مي كردند، 
سرمايه گذاران نيز با انگيزه بيشتري وارد اين حيطه 
مي شدند و كشور نيز با معضل كمبود برق و ضرر دهي 

صنعت نيروگاهي روبرو نمي شد.
عضو هيات مديره سنديكاي توليد كننده برق همچنين 
تاكيد كرد: هم اكنون بايد هرساله ۵ درصد به ظرفيت 
نيروگاه ها اضافه شود، اما متأسفانه با رشد سالانه مصرف 
برق چه در بخش خانگي و چه در حوزه صنعت نه تنها 
نيروگاه ها فرسللوده تر مي شوند بلكه خطوط انتقال و 

توزيع نيز رفته رفته كارايي خود را از دست مي دهند.
وي اضافه كللرد: در ناكارآمد بودن اقتصاد برق همين 
بس كه بدانيم در برنامه ششم توسعه بر ايجاد ظرفيت 
۲۵ هزار مگاواتي نيروگاهي تأكيد شده بود اما مي بينيم 
كه مجموع ظرفيتي كه در همه اين سال ها ايجاد شد 

از۱۵ هزار مگاوات فراتر نرفت.
تقي زاده همچنين اظهار كرد: اعداد عدم النفع صنايع 
به دليل اين ناكارآمدي به مراحل فاجعه باري رسيده 
است چرا كه بخش خصوصي هيچ انگيزه اي براي ورود 

يا سرمايه گذاري در اين صنعت در خود نمي بيند.
عضو هيات مديره سللنديكاي توليد كننده برق ادامه 
داد: براي برون رفت از اين وضعيت نياز است آزاد سازي 
نرخ سوخت نيروگاهي از يك سو و عدم دخالت دولت 
در حللوزه فروش برق از ديگر سللو صللورت بگيرد تا 

نيروگاه داران وارد عرصه رقابتي شوند.
وي در عين حال سياست احداث نيروگاه توسط صنايع 
را كار بيهوده اي دانسللت و گفت: با اين رفتار فرصت 
حضور سرمايه گذار و رقابت نيروگاهي از دست مي رود 
و اين در حالي اسللت كه نص صريللح قوانين موجود 
مبين اين نكته است كه اگر به قانون هاي موجود عمل 
شود نيازي به سللاختن نيروگاه توسط صنايع وجود 

نخواهد داشت.

   وزارت نيرو چندين سال قبل
 پيش بيني كرده بود كه در سال ۱۴۰۲ 

ميزان مصرف برق ۷۲ هزا مگاوات است
بر اساس اين گزارش همچنين ابراهيم خوش گفتار 
رييس هيات مديره سنديكاي شركت هاي توليدكننده 
برق نيز در اين نشست با بيان اينكه وزارت نيرو چندين 
سال قبل پيش بيني كرده بود كه در سال ۱۴۰۲ ميزان 
مصرف برق ۷۲ هزا مگاوات اسللت گفت: با اين وصف 
شللاهديم هيچ برنامه مدوني براي بللرون رفت از اين 
وضعيت تدوين و اجرا نشده است و وضعيت اين صنعت 

هر روز دارد وخيم تر مي شود.
وي ادامه داد: در چنين شرايطي وزارت نيرو تنها براي 
خالي نبودن ارايه برق خانگي وارد عمل شللده و برق 
صنعت را به حال خود رها كرده است به طوري كه در 
سال ۱۴۰۰ عدم النفع وزارت صنايع از خاموشي ۱۰۹ 
هزار ميليارد تومان بوده و نا گفته پيداست اين وضعيت 

ظرف امسال بسيار بغرنج تر خواهد شد.
خوش گفتار به بحران گاز به عنوان مشكل ديگر حوزه 
نيرو اشللاره كرد و گفت: نيروگاه ها، گاز را به برق براي 
مصرف تبديل مي كننللد و با اين ميزان كمبود گاز ما 

توليدكنندگان برق با بحران گاز هم مواجه هستيم.
رييس هيات مديره سنديكاي شركت هاي توليدكننده 
برق در عين حال تاكيد كرد: براي حل مشللكل بايد 
مساله بحران گاز هم پشللت سر گذاشته شود و براي 
جايگزيني نيروگاه هاي فرسللوده بايد وارد عمل شد 
و اين در شرايطي اسللت كه در بخش بخار نيروگاه ها 
تاكنون ۲.۲ ميليارد دلار سرمايه گذاري شده اما تنها 
۷۰ ميليون دلار آن باز گشته است و در چنين وضعيتي 
نمي توان براي ۱۵ هزار مگاوات برق جديد سرمايه گذار 

را به كار جديد تشويق كرد.

   بايد بيش از ۱۰ ميليارد يورو سرمايه گذاري 
صورت گيرد تا ناترازي رفع شود

بر اساس اين گزارش همچنين عليرضا توتونچي دبير 

سنديكاي شللركت هاي توليدكننده برق نيز در اين 
نشست گفت: اكنون بالاي ۱۰ هزار مگاوات ناترازي در 

توليد و مصرف برق وجود دارد.
وي اداملله داد: رفع ايللن ناترازي نياز بلله همراهي و 
همگرايي همه فعالان دولتي و خصوصي صنعت برق 
دارد و بايد بيش از ۱۰ ميليارد يورو سللرمايه گذاري 

صورت گيرد تا ناترازي رفع شود.
دبير سنديكاي شركت هاي توليدكننده برق با بيان 
اينكه مطالبات صنعت برق انگيزه براي سرمايه گذاري 
جديد باقي نگذاشته است، گفت: پرداخت به موقع اين 
مطالبات مي تواند در ايجاد انگيزه براي سرمايه گذاري 

جديد موثر باشد.
توتونچي اضافه كرد: بخش خصوصي خود را با دولت 
جزو يك خانواده محسوب مي كند و اعتقاد دارد اين 
مشكات بايد در درون خانواده برطرف شود تا منافع 

ملي تامين گردد.
وي تصريح كللرد: صنعت بللرق ايران دسللت كم به 
۱۰ ميليللارد يورو سللرمايه گذاري نيازمند اسللت و 
از سللويي ديگللر در بخش انتقللال و توزيللع نيز بايد 
سللرمايه گذاري هاي لازم صورت بگيرد و اين تنها در 

فضاي باثبات ضابطه مند امكان پذير خواهد شد.
دبير سللنديكاي شللركت هاي توليدكننده برق در 
عين حال به پرداخت مطالبات نيروگاهي از سللوي 
دولت نيللز تاكيد كرد و گفت: تسللهيل در پرداخت 
اين مطالبات امري واجب است و بايد طلب ۵۰ هزار 
ميليارد توماني نيروگاه ها هرچه زودتر تسويه شود تا 
سرمايه گذاران براي ورود به اين كار انگيزه بيشتري 

پيدا كنند.

   دولت مكلف است مابه التفاوت ها 
در براب�ر كم مصرفي ه�ا را به ني�روگاه داران 

پرداخت كند
رضللا رياحي نايب رييللس هيات مديره سللنديكاي 
شركت هاي توليد كننده برق نيز در اين نشست خبري 

اظهار كرد: متاسفانه هم اكنون در شرايطي هستيم كه 
شاهديم خسارت در تاخير بازپرداخت در نظر گرفته 
نمي شود. رييس هيات مديره سنديكاي شركت هاي 
توليد كننده برق افزود: به طور مثال اگر ۲ سال بعد قرار 
است پولي داده شود بر اساس قيمت برق همان دو سال 
قبل محاسبه مي شود نه بر اساس قيمت هاي روزانه و 
اين بدان معناست كه جريمه تاخير در پرداخت در آن 

منظور نمي شود.
وي اضافه كرد: در مجموع مللا معتقديم اگر دولت از 
اين موضوع كنار برود و بگذارد بازار خود تعيين قيمت 
بكند مشكات موجود تا حدود زيادي برطرف خواهد 
شللد و چنانچه اين اتفاق رخ ندهد اوضاع هر روز بدتر 

خواهد شد.
رياحي ادامه داد: در ماده ۶قانون حمايت از صنعت برق 
مصوب شده در سال ۹۴ مجلس آمده است كه دولت 
مكلف است مابه التفاوت ها در برابر كم مصرفي ها بايد 
به نيروگاه داران پرداخت شود كه متاسفانه به اين قانون 
عمل نشده است و بر اين پايه بدهي هاي نيروگاه ها هر 
روز بيشتر و بيشتر مي شللود و بدون آنكه به افزايش 
روز افزون نرخ ارز توجهي بشود پرداخت ها بر اساس 

ترخ هاي قبلي مد نظر قرار مي گيرد.
بر اسللاس اين گزارش همچنين محمد تقي بابايي 
نايب رييس هيات مديره سنديكاي توليد كننده برق 
نيز گفت: براي حل مشللكات خود دو سللال است 
تقاضا كرده ايم با وزير نيرو نشسللتي داشللته باشيم 
اما هنوز اين فرصت در اختيللار توليد كنندگان قرار 

نگرفته است.
وي گفت: در حوزه بازار سللرمايه و بورسللي شللدن، 
درآمدها را ريالي حساب مي كنند واما هزينه ها همواره 
ارزي است و بر اين قاعده بايد گفت: حال نيروگاه ها اصا 
خوب نيست و طبيعي است كه بورسي شدن نيروگاه ها 
صورت نخواهد گرفت و وقتي جذابيتي در بازار سرمايه 
وجود نداشته باشد نمي توان به ورود نيروگاه ها به بازار 

سرمايه اميدوار بود.

تحليل

خبر كوتاه
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ركورد مصرف شبانه برق
هم شكسته شد

سللخنگوي صنعت برق گفت: پس از شكسته شدن 
ركورد تاريخي مصرف برق روزانه در روز دوشنبه ۱۹ 
تيرماه، ركورد مصرف برق شبانه هم شكسته شد. به 
گزارش تسنيم، مصطفي رجبي مشهدي سخنگوي 
صنعت برق اظهار داشت: شب گذشته در مصرف برق 
كشللور به نصاب جديدي رسيديم و اوج مصرف برق 
به عدد ۶8۰۰۱ مگاوات رسيد كه عدد بسيار بزرگي 
اسللت.وي افزود: پس از ثبت ركورد افزايش مصرف 
برق در اوج بار روزانه كه از سللاعت ۱۱ تا ۱۷ مي باشد 
ركورد مصرف برق كشور در زمان اوج بار شبانه يعني 
از سللاعت ۲۰ تا ۲3 نيز شكسته شللد و با ثبت عدد 
۶8۰۱ مگاوات، از ركورد قبلي سللال گذشته كه ۶۲ 
هزارو ۷۷۶ مگاوات بود نيز عبور كرديم . سللخنگوي 
صنعت برق تصريح كرد: با وجود شرايط سخت، شبكه 
سراسري پايدار است و برق همه مشتركان نيز تامين 
شده است. وي ادامه داد: اين افزايش ۵۶۰۰ مگاواتي 
معادل مصرف برق استان هاي هرمزگان و كرمان است 
و رشد نزديك به ۷ درصد را نشان مي دهد. مديرعامل 
شركت مديريت شبكه برق خاطرنشان كرد: از مردم 
عزيز درخواست مي كنيم در ساعات اوج بار شبانه كه از 
ساعت ۲۰ تا ۲3 شب ميباشد همراهي لازم را با صنعت 
برق داشته باشللند، تا بتوانيم برق پايدار را براي همه 
هموطنان تامين كنيم . وي با بيان اينكه مردم عزيز از 
استفاده روشنايي غير ضروري و لامپ هاي پر مصرف 
پرهيز نمايند، گفت: خاموش كردن لامپ هاي اضافي 
يا اسللتفاده نكردن از وسايل برقي پرمصرف مثل اتو، 
ماشين لباسشويي و ظرفشويي در ساعات اوج مصرف؛ 
كمك موثري به مديريت مصرف برق و حتي دريافت 

قبض رايگان يا بستانكار خواهد كرد.

عراق و توتال انرژي قرارداد
۲۷ ميليارد دلاري امضا كردند

عراق و شركت فرانسوي توتال انرژي براي مشاركت در 
زمينه توليد نفت، گاز و انرژي هاي تجديدپذير قراردادي 
به ارزش ۲۷ ميليللارد دلار امضا كردند. به گزارش ايلنا 
از خبرگزاري رويترز، عراق و شللركت توتال انرژي روز 
دوشنبه )۱۹ تيرماه( با هدف افزايش توليد نفت و ظرفيت 
توليد انللرژي  از طريق اجراي چهار پروژه در حوزه هاي 
نفت خللام، گاز و انرژي هاي تجديدپذيللر، قراردادي 
بلندمدت در حوزه انرژي به ارزش ۲۷ ميليارد دلار امضا 
كردند. اين قرارداد كه توافقنامه اوليه آن سللال ۲۰۲۱ 
امضا شد، در بحبوحه اختاف ها ميان سياستمداران 
عراقي بر سر شرايط از آن زمان تاكنون به تأخير افتاد، 
اما سرانجام در ماه آوريل زماني كه بغداد موافقت كرد 
سهمي كمتر از تقاضاي اوليه يعني 3۰ درصد را در اختيار 
گيرد، نهايي شد. پاتريك پويان، مديرعامل توتال انرژي 
در آيين رسللمي امضاي اين قرارداد در بغداد با حضور 
حيان عبدالغني، وزير نفت عراق، اين روز را روزي تاريخي 
خواند و گفت: اين پروژه تابستان امسال كليد مي خورد 
و طي چهار سال آينده ۱۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري 
خواهد شد. وي افزود: اين روز آغاز است و ما پروژه ها را 
طي چهار سال آينده به نفع همه در عراق تحويل خواهيم 
داد. پروژه يكپارچه افزايش توليد گاز )GGIP( با هدف 
بهبود تأمين برق كشللور، از جمله جمع آوري گازهاي 
مشعل در سه ميدان نفت و استفاده از گاز جمع آوري شده 
براي تأمين گاز نيروگاه هاي اين كشور انجام مي شود. 
ميدرعامل توتال انرژي گفت: يك نيروگاه خورشيدي 
يك گيگاواتي براي تأمين برق شبكه منطقه اي بصره 
ساخته مي شللود و از شركت عربسللتاني »آكوا پاور« 
)ACWA Power( بللراي پيوسللتن بلله اين پروژه 
دعوت شده است. عبدالغني درباره پروژه خورشيدي 
گفت: اين آغللاز واقعي سللرمايه گذاري در انرژي هاي 
تجديدپذير در عراق است. پروژه يكپارچه افزايش توليد 
گاز شامل تصفيه خانه اي است كه عراق خشكسالي زده 
را قادر مي سازد به جاي آب شيرين محدود رودخانه ها و 
مرداب ها، از آب دريا در فرآيند توليد نفت پرمصرف آب 
استفاده كند. پويانه گفت: اميدوارم اين سيگنال قوي 
براي سللرمايه گذاران ديگر براي آمدن به عراق باشد. 
اكسون موبيل، شل و بي پي همگي در سال هاي اخير 
فعاليت هاي خود در عراق را كاهش داده اند و باعث ركود 
در توليد نفت اين كشور شده اند. ظرفيت توليد نفت عراق 
در سللال هاي اخير حدود ۵ ميليون بشكه در روز باقي 
مانده است. مديرعامل توتال گفت: قرارداد تازه امضاشده 
شامل برنامه هايي براي رساندن ظرفيت توليد روزانه 
ميدان راتاوي بصره به ۱۲۰ هزار بشكه نفت طي دو سال 
و سپس به روزانه ۲۱۰ هزار بشكه ظرف چهار سال است.

صادرات نفت روسيه
رو به كاهش گذاشت

صادرات نفت روسيه از طريق دريا كه ماه ها در سطوح 
بالايي بوده، نخستين نشانه هاي كاهش را نشان داده 
است. به گزارش ايسنا، بر اساس آمار رصد نفتكش ها كه 
توسط بلومبرگ گردآوري شد، صادرات نفت روسيه 
از طريق دريللا، در چهار هفته منتهي به نهم جولاي، 
۲۰۵ هزار بشكه در روز كاهش يافت و به 3.۲۱ ميليون 
بشكه در روز رسيد. جديدترين ميانگين حجم صادرات 
چهار هفته اي روسيه، پايين تر از ميانگين 3.38 ميليون 
بشكه در روز در چهار هفته منتهي به ۲۶ فوريه است. 
اين داده ها نشللان مي دهد كه دليللل اصلي كاهش 
صادرات نفت روسيه از طريق دريا، كاهش قابل توجه 
ارسال محموله ها از بنادر غربي اين كشور بوده است.  
صادرات نفت روسيه از طريق دريا در هفته منتهي به 
نهم جولاي، به ۲.8۶ ميليون بشكه در روز كاهش پيدا 
كرد كه يك ميليون بشللكه در روز كمتر از هفته قبل 
بود و اين كاهش، بدون هيچ نشانه اي از تعمير در بنادر 
اين كشور روي داد. بخش عمده كاهش هفتگي ارسال 
محموله هاي نفتي )8۰ درصد(، به دليل حجم كمتر 
خروجي از بنادر غربي روسيه بود كه پيش از تحريم ها، 

نفت را به مقصد اروپا ارسال مي كردند. 

»تعادل«ازنشستسنديكايشركتهايتوليدكنندهبرقگزارشميدهد

ضرورت ايجاد نهاد رگولاتوري در صنعت برق

انتقاد دبيركل اوپك از تلاش ها براي توقف سرمايه گذاري در نفت

عراقاعلامكرد

تجارتنفتعراقدرازايگازايرانجهتپرداختبدهياينكشور

دبيللركل اوپك اعللام كرد كه پيش بيني مي شللود 
تقاضاي جهاني براي همه اشللكال انرژي، ۲3 درصد 
تا سال ۲۰۴۵ رشللد كند. هيثم الغيص در كنفرانس 
نفت و گاز نيجريه خاطرنشان كرد: درخواست ها براي 
محدود كردن يا متوقف كردن تامين مالي پروژه هاي 
نفتي جديد، غيرواقع گرايانه يا غيرمعقول است. با اين 
حال، وي به نياز به فناوري براي مقابله با آلايندگي ناشي 
از سوخت هاي فسيلي اذعان كرد. مديران و مقامات 

نفتي سازمان كشللورهاي صادركننده نفت )اوپك( 
به طور مرتب، بللر ضرورت تداوم سللرمايه گذاري در 
نفت، تاكيد كرده و هشدار مي دهند در غير اين صورت، 
قيمت هللا جهش پيللدا خواهد كرد. دبيللركل اوپك 
گفت: پيش بيني مي شود تقاضاي جهاني براي همه 
اشكال انرژي، ۲3 درصد تا سال ۲۰۴۵ رشد مي كند 
كه به معناي نياز ما به همه اشللكال انرژي است. ما به 
راه كارهاي نوآورانه تري مانند جذب و ذخيره سللازي 

كربن و پروژه هاي هيدروژن عللاوه بر اقتصاد كربن 
چرخشللي داريم كه حمايت مثبتي از سللوي گروه 
۲۰ دريافت كرده اسللت. صنعت نفت جهاني به ۱.۲ 
تريليون دلاري سللرمايه گذاري در همين مدت نياز 
دارد و اين صنعت هنوز در مسير رسيدن به اين سطح 

سرمايه گذاري، قرار نگرفته است.
بر اسللاس گزارش رويتللرز، منابع نزديللك به اوپك 
مي گويند اين گروه در نخستين چشم انداز خود از رشد 

تقاضا براي نفت در سللال آينده كه ماه جاري منتشر 
مي كند، احتمالا ديدگاه خوش بينانه را حفظ خواهد 
كرد و كندي رشد تقاضا نسبت به امسال را پيش بيني 
مي كند اما انتظار دارد رشللد تقاضا همچنان بالاتر از 
حد ميانگين باشد. پيش بيني اوپك براي سال ۲۰۲۴ 
احتمالا كمتر از رشد ۲.3۵ ميليون بشكه در روز معادل 
۲.۴ درصد تقاضا براي نفت است كه براي سال جاري 

پيش بيني كرده است.

نخست وزير عراق گفت: كشورش براي پايان دادن به 
مساله تاخير بدهي به ايران، نفت خام خود را در ازاي گاز 
ايران مبادله مي كند. به گزارش تسنيم به نقل از رويترز، 
محمد شياع السوداني نخست وزير عراق گفت كشورش 
براي پايان دادن به مساله تاخير بدهي به ايران، نفت 

خام خود را در ازاي گاز ايران مبادله مي كند.
سوداني گفت: ايران از اول ماه ژوئيه بيش از ۵۰ درصد 
از صادرات گاز خود به عراق را كاهش داده، چون عراق 
نتوانسته موافقت امريكا را براي پرداخت بدهي ايران 
بگيرد. اما تهران حالا توافق كرده صادرات گاز را در ازاي 
نفت خام عراق از سر بگيرد. سوداني در يك سخنراني 
تلويزيوني گفت: قرارداد با ايران طي مذاكراتي با يك 
هيات ايراني كه از روز شللنبه در بغداد به سر مي برند 
بسته شده است. برق و گاز وارداتي از ايران بين يك سوم 
تا ۴۰ درصد از عرضه برق عراق را تامين مي كند. نياز 
عراق به برق مخصوصا در ماه هاي گرم تابستان زماني 
كه دماي هوا به بيش از ۵۰ درجه سانتيگراد مي رسد 

افزايش پيدا مي كند.
عراق مدت هاسللت براي پرداخت بدهي خود در ازاي 

واردات از ايران با مشكل مواجه است. اين كشور حدود 
۱۱ ميليارد يورو )۱۲.۱ ميليارد دلار( به ايران بدهكار 
است و به خاطر تحريم ها نمي تواند اين مبلغ را پرداخت 
كند. ايران تنها اجازه دارد براي خريد كالاهاي تحريم 

نشللده اي مثل مواد غذايي و دارو به منابع مالي خود 
دسترسي داشته باشد. مشللاور نخست وزير عراق در 
امور خارجه تاكيد كرد: حتي اين فرآيندها هم بسيار 
پيچيده هستند و باعث تاخير ناخواسته در پرداخت 

بدهي ايران شده اند. اما سوداني گفت: با تجارت نفت 
خام عللراق در ازاي گاز ايران، عللراق مي تواند جلوي 
خاموشي هاي مكرر در گرماي تابستان را بگيرد و در 
همين زمان پروژه هاي استخراج و توسعه منابع گازي 

خود را براي كمك به استقال كشور تكميل كند.
سللخنگوي وزارت امللور خارجه عراق بللدون اينكه 
مشخص كند آيا اين قرارداد نقض تحريم هاي امريكا 
هست يا نه گفت: »هيچ تغييري در سياست امريكا در 
قبال عراق يا ايران صورت نگرفته است و دولت بايدن 

همچنان تحريم ها عليه ايران را پابرجا نگه مي دارد«.
امريكا عراق را به عنوان دومين توليد كننده بزرگ اوپك 
براي كاهش وابستگي به گاز ايران تحت فشار قرار داده 
است. عراق در شرايطي سللالانه ۴ ميليارد دلار گاز و 
برق از ايران وارد مي كند كه حجم بالايي از گاز طبيعي 
خود را به عنوان محصول جانبي توليد هيدروكربن ها 

مي سوزاند.
عراق اقداماتي براي تغيير اين روند انجام داده است. اين 
كشور در روز دوشنبه قراردادي با شركت توتال فرانسه 

براي جمع آوري گاز ميدان بصره جنوبي منعقد كرد.

روند افزايشي قيمت نفت 
متوقف شد

قيمت نفت در معامات روز چهارشللنبه بازار آسيا، 
تحت تاثيللر دورنماي افزايللش نرخ بهللره امريكا و 
نگراني هاي اقتصادي، با وجود كاهش توليد بزرگ ترين 
صادركنندگان نفت جهان، تغيير چنداني نداشللت.  
بهاي معامات نفت برنت با شللش سنت كاهش، به 
۷۹ دلار و 3۴ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معامات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با شش سنت كاهش، 
به ۷۴ دلار و ۷۷ سنت در هر بشكه رسيد. نفت برنت 
شللب گذشللته با ۲.۲ درصد افزايش و شاخص نفت 
امريكا با ۲.۵ درصد افزايش بسللته شللده بود. ادوارد 
مويا، تحليلگر شركت OANDA در يادداشتي براي 
مشتريان نوشت: با وجود نگراني هاي مستمر نسبت 
به رشد تقاضا براي نفت، قيمت ها با انتظاراتي كه براي 
محدودتر شدن عرضه در بازار وجود دارد، تقويت شده 
عربستان سعودي كه بزرگ ترين توليدكننده عضو 
اوپك اسللت، هفته گذشته متعهد شد كاهش توليد 
خود به ميزان يك ميليون بشكه در روز را در ماه اوت 
تمديد كند. روسيه هم صادرات خود را به ميزان ۵۰۰ 
هزار بشللكه در روز كاهش خواهد داد. اداره اطاعات 
انرژي امريكا )EIA( روز سه شنبه پيش بيني كرد كه 
تقاضا براي نفت در سللال ۲۰۲3 به ميزان ۱۰۰ هزار 
بشللكه در روز و در سللال ۲۰۲۴ به ميزان ۲۰۰ هزار 
بشكه در روز، بالاتر از ميزان عرضه خواهد بود. آژانس 
بين المللي انرژي )IEA( با اشاره به تقاضاي قوي چين و 
كشورهاي در حال توسعه به همراه كاهش عرضه اخير 
عربستان سللعودي و روسيه، اعام كرد كه بازار نفت 
در نيمه دوم سللال ۲۰۲3، محدوديت عرضه خواهد 
داشت. به گفته ادوارد مويا، دورنماي كوتاه مدت نفت، 
نبايد آن قدر بد باشد زيرا همه به سفر مي روند و اين 
نشان مي دهد تابستان امسال، بدون سفر نخواهد بود. 
با اين حال، منابع آگاه گفتند: بر اساس آمار موسسه 
امريكن پتروليوم، ذخاير نفت امريكا در هفته منتهي 
به هفتم ژوئن، حدود سه ميليون بشكه رشد كرده 
است. تحليلگران در نظرسنجي رويترز، رشد اين 
ذخاير به ميزان ۵۰۰ هزار بشكه را پيش بيني كرده 
بودند. اگر اين آمار توسط اداره اطاعات انرژي امريكا 
تاييد شود، نخستين رشد هفتگي ذخاير نفت امريكا 
در چهار هفته اخير و در مقايسه با رشد 3.3 ميليون 
بشكه در مدت مشابه سال گذشته و كاهش ميانگين 
پنج ساله ۶.۹ ميليون بشللكه خواهد بود بر اساس 
گزارش رويترز، سرمايه گذاران منتظر انتشار آمار 
تورم امريكا در روز چهارشنبه براي نشانه هايي درباره 
دورنماي نرخ بهره هستند. بازار احتمال افزايش ۲۵ 
واحدي نرخ بهره در نشست ماه جاري فدرال رزرو 

را ۹۲ درصد پيش بيني مي كند.

 ۱۲سد مهم
كمتر از ۲۰ درصد آب دارند!

با شروع فصل گرما ميزان تبخير آب از سدها افزايش 
يافته و اوضاع بعضي از سللدها رو به بحراني شدن 
حركت مي كند، به طوري كه طبللق آمار هفدهم 
تيرماه ۱۲ سد مهم كشللور كمتر از ۲۰ درصد آب 
دارند. به گزارش ايسللنا، وضعيت سللدهاي مهم 
)شرب-كشاورزي( از ابتداي سال آبي جاري )ابتداي 
مهرماه( تا هفدهم تيرماه بيانگر اين است كه تعدادي 
از سدهاي كشور كمتر از ۲۰ درصد آب دارند، سد 
دوستي و طرق استان خراسان رضوي به ترتيب ۱۰ 
درصد و ۱۴ درصد، سد، خداآفرين استان آذربايجان 
غربي ۱۱ درصد، سد بارون استان آذربايجان غربي 
۱۹ درصد، سد شميل و نيان استان هرمزگان ۲۰ 
درصد، سد نهرين استان خراسان جنوبي ۱۹ درصد، 
سد تنگوئيه سيرجان اسللتان كرمان ۱۴ درصد و 
سد ساوه اسللتان مركزي ۱۴ درصد پر هستند. در 
اين بين سد رودبال داراب استان فارس 3 درصد و 
چاه نيمه هاي استان سيستان و بلوچستان تنها ۵ 
درصد پر هستند و ميزان پرشدگي دو سد دز استان 
خوزستان و وشمگير، گلسللتان و بوستان استان 
گلستان صفر اسللت. حجم آب موجود در سدهاي 
كشللور در اين مدت به ۲۹ ميليارد و ۴۶۰ ميليون 
متر مكعب رسيد كه در مقايسه با سال گذشته ۲۰ 
درصد افزايش داشته همچنين ميزان ورودي آب به 
سدهاي كشور تا هفدهم تيرماه معادل 3۶ ميليارد و 
۲۲۰ ميليون متر مكعب بوده كه اين عدد در مقايسه 
با سال گذشته كه عددي معادل ۲8 ميليارد و ۱8۰ 
ميليون متر مكعب بوده ۲۹ درصد افزايش داشته 
است. ميزان خروجي از مخازن سدهاي كشور در 
اين تاريخ ۲۵ ميليارد و 8۱۰ ميليون متر مكعب ثبت 
شده كه اين عدد در قياس با سال گذشته كه عددي 
معادل ۲۲ ميليارد و 8۴۰ ميليون متر مكعب بوده 
بيانگر افزايش ۱3 درصدي است. ميزان پرشدگي 
مخازن سدهاي كشور نيز به عدد ۶۰ درصد رسيده 
است. همچنين ارتفاع كل ريزش هاي جوي كشور 
معادل ۲۰۴.8 ميلي متر بوده كه اين مقدار بارندگي 
نسبت به ميانگين دوره مشللابه درازمدت ۲38.۲ 
ميلي متر ۱۴ درصد كاهش و نسبت به دوره مشابه 
سال آبي گذشته كه عددي معادل ۱8۵.۹ ميلي متر 

بوده ۱۰ درصد افزايش را نشان مي دهد.



بورس تهران طي دو روز گذش��ته ريزش هاي بسيار 
سنگيني را پشت سر گذاشت كه بخشي از ريزش ها 
ناش��ي از اخبار است. برهمين اس��اس در پي انتشار 
اطلاعيه شفاف س��ازي شركت پالايش نفت اصفهان 
در مورد اعلاميه هاي درآمد تسعير ناشي از تبديل ارز 
به ريال س��ال هاي 1397 الي 1401، رييس سازمان 
بورس با انتشار نامه اي، شكايت خود از شركت پخش 

فرآورده هاي نفتي را به دادستاني كل كشور رساند.
اين درحالي اس��ت كه سازمان بورس طبق روال هاي 
گذشته به دنبال خبردرماني است و نمي تواند به صورت 
عملي كار براي بازار انجام دهد. خبر درماني مهم ترين 
مشكل بازار س��رمايه به حس��اب مي آيد كه روساي 
سازمان بورس از س��ال 99 تا به امروز كاري جز خبر 
درماني انجام نمي دهند و اين خبر درماني آسيب جدي 
به ماهيت بورس وارد كرده و بي اعتمادي سهامداران 
را در پي دارد. طي س��ه س��ال اخير بورس تهران روز 
خوش نديده و هر روز با دخالت و دستكاري وضعيت 
بازار وخيم تر شده است و از سوي ديگر سازمان بورس 
تنها به دنبال خبر درماني ب��وده و در عمل نمي تواند 
كاري انجام دهد. اصلا بگوييم سازمان بورس شكايت 
كرده چرا پيش از اجرايي ش��دن اين ش��كايت شاهد 
انتش��ار نامه در فضاي رسمي كشور هستيم. در اصل 
سازمان بورس بايد برنامه هاي خود را در حفظ صيانت 
سهامداران انجام دهد و سپس به دنبال انتشار نامه در 

فضاي رسانه اي كشور بيفتد. 
همانطور پيش از اين گفته شد وظيفه اصلي سازمان 
بورس نظارت و حفظ صيانت بازار س��رمايه است اما 
در چند وقت سازمان بورس نتوانسته ناظر درستي 
باشد و از سوي ديگر همچنين شاهد دخالت دولت و 
همه ارگان ها در بورس هستيم كه اين موضوع ناشي 

از ضغ سازمان بورس است. 
برخي از فعالان بازار مي گويند رييس سازمان بورس 
بايد عوض ش��ود اما تغيير رييس سازمان بورس تا به 
امروز چه مزيتي براي بازار داش��ته اس��ت؟ ابتدا بايد 
تكليف س��ازمان بورس مشخص شود كه هيچ فرد يا 
نهادي حق دخالت در بازار ندارد و همه تصميمات نيز 
بايد در راستاي منافع شركت ها و سهامداران باشد، نه 
اينكه دولت براي جبران كسري بودجه خود وارد بازار 
سرمايه شود و تمام نقدينگي اين بازار را برداشت كند 
و در نهايت بگويد سرمايه گذاري در بورس خوب است.

تا به امروز سازمان بورس پاسخگوي ماهيت خود نبوده 
و سازمان بورس بايد مشخص كند كه چه ماهيتي دارد 
و چگونه مي تواند از سهامداران و شركت هاي فعال در 
بازار دفاع كند. بهتر است به جاي خبر درماني سازمان 
بورس به فكر ترميم بازار بيفتد روز گذشته نيز گفته 
ش��د در اين شرايط وخيم كه س��هامداران حقيقي و 
حقوقي دنبال خروج از بازار هستند بهتر است سازمان 
بورس جلوي خروج نقدينگي سنگين را در بازار بگيرد 
و وضعيت را ترميم كند.چندي پيش زيان سهامداراني 
كه س��ال 99 وارد بورس شده اند در حال كاهش بود و 
اكنون نيز اين زيان در حال افزايش اس��ت و به جاي 
دولت به فكر جبران زيان سهامداراني باشد كه سه سال 
پيش وارد بازار شدند به فكر جبران كسري بودجه است.

   نامه براي حمايت بيشتر
مجيد عش��قي رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
در نام��ه اي ب��ه محمدجعفر منتظري داس��تان كل 
كشور اعلام كرد: ش��ركت هاي پالايش نفت از جمله 
شركت هاي ثبت شده نزد اين س��ازمان هستند كه 
در تركيب س��هامداري آنها تمام اقس��ام سهامداري 
شامل س��هامداران عدالت )حدود 49 ميليون نفر(، 
صندوق هاي س��رمايه گذاري صندوق پالايش يكم، 
س��هامداران خرد و... حض��ور دارند؛ ل��ذا اطلاعات و 
صورت هاي مالي آنها مبناي تصميم گيري طيف بسيار 
گسترده از مردم كشور است و هرگونه تأخير در افشاي 
اطلاعات يا ارايه اطلاعات خلاف واقع و گمراه  كننده 
تصميم گيري اس��تفاده كنندگان را با چالش اساسي 

مواجه مي كند.
مطاب��ق قان��ون ب��ازار اوراق به��ادار و ب��ه تب��ع آن 
دس��تورالعمل هاي مصوب اين سازمان، شركت هاي 
سهامي عام ثبت شده موظف هستند حداكثر 10 روز 
پيش از برگزاري مجمع عمومي عادي سالانه اطلاعات 
و صورت هاي مالي حسابرسي شده سال مالي را تهيه 
و منتشر كنند. عدم انتش��ار اطلاعات در موعد مقرر، 
مديران شركت هاي فوق را مشمول مجازات هاي مقرر 
در فصل ششم قانون بازار اوراق بهادار مي كند. با ذكر 
اين مقدمه، متاسفانه ش��ركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران از شركت هاي زير مجموعه 
وزارت نف��ت عليرغم تكليف قانوني ب��ر ارايه صورت 
حساب نفت خام و فروش محصولات در روزهاي اخير 
با تاخيري چند ساله اطلاعات مربوط به درآمد بهره و 
كارمزد تبديل ارز حاصل از صادرات فرآورده هاي نفتي 

مربوط به سال هاي 1397 الي 1400 را به پالايشگاه ها 
اعلام و متعاقباً اين اطلاعات از طريق س��امانه كدال 
به سهامداران منعكس شده اس��ت در حالي كه اين 
ش��ركت مكلف بوده اطلاعات مربوط��ه را در همان 
مقطع زماني به پالايش��گاه ها اعلام تا در صورت هاي 
مالي همان س��ال منعكس و به مجمع گزارش كند. 
علاوه بر اين اطلاعات اعلامي ياد شده يك هفته بعد 
يعني در تاريخ 140۲.04.19 توس��ط همان شركت 
كان لم يكن تلقي شده و اطلاعات متفاوتي به بازار ارايه 
شده است. به عنوان مثال شركت پالايش نفت اصفهان 
در 140۲.04.14 طي اطلاعيه منتشر شده در سامانه 
كدال اعلام كرد.اعلاميه درآمد بهره و كارمزد تبديل 
ارز صادرات فرآورده هاي نفتي توسط شركت ملي نفت 
ايران براي سال هاي 1397 تا 1400 به مبلغ 3۸,730 
ميليارد ريال منتشر شده اس��ت. در ادامه شركت در 
140۲.04.۲0 طي اطلاعيه منتش��ر شده در سامانه 
كدال مجدداً اعلام كرد اعلاميه بستانكاري قبلي لغو 
ش��ده و اعلاميه بدهكار متناظر آن به مبلغ ۵1,1۲7 
ميليارد ريال ارس��ال شده است. متاس��فانه مطابق 
اطلاعات واصل شده اعلاميه اخير شركت نيز شفاهاً 
لغو شده است. با عنايت به مراتب فوق از طرفي تعديلات 
اعلامي مربوط به سنوات قبل است و با توجه به تغييرات 
سهامداري در طي بازه زماني ارايه اطلاعات متفاوت 
و غير قابل ات��كا مي تواند موج��ب جابه جايي منافع 
بين سهامداران ش��ود. از طرف ديگر انتشار اطلاعات 
گمراه كننده به شرح نمونه فوق الذكر منجر به متاثر 
شدن قيمت سهام اين شركت ها ارايه اطلاعات غير قابل 
اتكا و غيرمربوط و در نهايت تضييع حقوق سهامداران 
آن شركت ها مي شود. بدين ترتيب ظن وقوع جرايم 
موضوع فصل شش��م قانون بازار اوراق بهادار و تضييع 
حقوق عامه سرمايه گذاران در اين موضوع وجود دارد. 
بنابراين از آن مقام استدعا دارد دستور دهد ضمن ارايه 
تذكرات لازم به مسوولان ذي ربط نسبت به رسيدگي 

فوري و قاطع به موضوع اقدام شود.

   نرخ خوراك گران براي بورس
همچنين محس��ن عليزاده، عضو ناظر شوراي  عالي 
بورس درباره افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها به 7 
هزار تومان و اثرگذاري آن در بازار سرمايه و انتقادات 
مطرح شده در اين باره و احتمال اصلاح مصوبه اظهار 
كرد: آن چيزي كه انتظار داريم در اصلاح نرخ خوراك 
اتفاق بيفتد، اصلاح فرمول است. پيش  از اين قانونگذار 
اختياري را به وزارت نف��ت داده بود تا فرمولي را براي 
تعيين نرخ خوراك شركت هاي پتروشيمي مشخص 
كند. متأسفانه ش��ركت نفت فرمول غلطي را معرفي 
كرده و نرخ خوراك هم بر اساس اين فرمولي كه ما باور 

داريم غلط است، قيمت گذاري مي شود.
عليزاده تأكيد كرد: س��قفي كه براي نرخ خوراك در 
نظر گرفته بوديم، حداكث��ر 4 هزار تومان بود؛ اما در 
هيات دولت سقف 7 هزار توماني تعيين شده و اعتقاد 
برخي از اعضاي كابينه دولت اين اس��ت كه مي توان 
گاز را با قيمت بالاتري به مشتريان خارجي بفروشيم؛ 
اما اعتقاد ما بر اين است كه بايد حتماً يارانه اي براي 
اين بخش در نظر گرفته شود و خوراك ارزان قيمت 
در اختي��ار اين بخش قرار دهيم. همچنين ديروز در 
خبرها آمده بود كه سهامداران در نامه اي سرگشاده 
خطاب به رييس جمهور، اعت��راض خود به افزايش 

قيم��ت گاز را اعلام كرده اند و اي��ن تصميم را مغاير 
با يكي از مهم تري��ن وعده هاي انتخاباتي رييس��ي 
دانسته اند. اشاره اين س��هامداران به وعده اي است 
كه ابراهيم رييسي پيش تر داده و تاكيد كرده بود كه 
براي كسري بودجه دولت دست در جيب سهامداران 
نخواهد كرد، اما حالا سهامداران معترض، معتقدند 
كه افزايش قيمت گاز دقيقا به معناي دس��ت كردن 

دولت در جيب سهامداران است.
در ادامه اين نامه آمده است كه نامه سهامداران بورس 
به رييسي اخيرا دولت نرخ خوراك و گاز شركت هاي 
پتروشيمي را از ۵ هزار تومان به 7 هزار تومان افزايش 
داد. اين افزاي��ش 40 درصدي تاثير زي��ادي بر روند 
بازار سرمايه داشت.از اين رو س��هامداران در نامه اي 
سرگشاده به رييس جمهوري اعتراض خود را نسبت 
به افزايش قيمت گاز ابراز كردند و اين تصميم را مغاير 
با يكي از مهم ترين وعده هاي انتخاباتي او دانس��تند.

رييس جمهوري پيش تر وعده داده بود كه براي كسري 
بودجه دولت دست در جيب سهامداران نخواهد كرد، 
اما س��هامداران معتقدند افزايش قيمت گاز دقيقا به 

معناي دست در جيب سهامداران بردن است.
پيش تر كانون نهادهاي س��رمايه گذاري كه نماينده 
۶00 نهاد مالي و س��رمايه گذاري اس��ت، به وس��يله 
نامه اي مع��اون اول رييس جمه��وري را خطاب قرار 
داده و طي آن نامه فني خواستار ابطال مصوبه افزايش 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها ش��ده بود. كانون در اين 
نام��ه با تكيه بر بدنه كارشناس��ي و وظيفه ذاتي خود 
ضمن بررسي اثرات مصوبه افزايش نرخ خوراك و گاز 
پتروش��يمي ها اعلام كرد كه سياست افزايش قيمت 
بر صنعت پتروش��يمي و پالايش نفت موجب كاهش 
حاشيه س��ود ش��ركت هاي اين حوزه خواهد شد كه 
با توجه به اينكه ش��ركت هاي اين دو گروه حدود ۶0 
درصد از ارزش بازار سرمايه را در بر گرفته اند، تاثير منفي 
زيادي بر بورس خواهد داشت.فرمول فعلي تعيين نرخ 
خوراك گاز طبيعي پتروشيمي ها در دي ماه 94 تعيين 
شده و تابعي از نرخ هاي  هاب هاي موجود در امريكاي 
ش��مالي و اروپاست و با توجه به افزايش قيمت گاز در 
اروپا در دو س��ال اخير، ش��ركت هاي ايراني با كاهش 
رقابت پذيري مواجه ش��ده اند، اما دولت بدون در نظر 
گرفتن اين موضوع نسبت به تعيين سقف قيمت براي 
نرخ خوراك صنايع و پتروشيمي ها اقدام كرد كه اين 
مساله به كاهش حاشيه سود صنايع دامن زده است. با 
وجود اينكه اعتراضات زيادي درخصوص مصوبه اخير 
افزايش نرخ خوراك و گاز پتروشيمي ها شده ، اما دولت 
تاكنون به اين اعتراضات و مكاتبات پاسخي نداده است.

سهامداران معتقد هستند با توجه به اينكه مهم ترين 
الزام در زمينه افزايش سرمايه گذاري در اقتصاد، قابل 
پيش بيني بودن آن اس��ت، تصميمات خلق الساعه 
مي تواند بر اعتماد س��رمايه گذاران آس��يب جدي 
وارد كن��د. افزايش 40 درصدي ن��رخ خوراك و گاز 
صنعت پتروشيمي تبعات زيادي مانند كاهش قابل 
توجه سود اين صنعت را در پي خواهد داشت و حتي 
مي تواند زمينه ساز زيانده شدن صنايع پتروشيمي، 
پالايشي، فولاد و سيماني شود، زيرا كل اين صنايع 
از افزايش نرخ گاز تاثيرپذيري دارند. آنها با استناد بر 
اين دلايل نارضايتي و نااميدي خود را از تدبير دولت 
سيزدهم ابراز كردند و اين تصميم را مغاير با شعارهاي 
دولت رييسي براي پيش بيني كردن اقتصاد دانستند.

  معاملات بورس در آخرين روز 
طي معاملات روز چهارشنبه يعني آخرين روز كاري 
هفته ش��اخص بورس تهران ۵۶ ه��زار و 949 واحد 
مع��ادل ۲,۶۸ درصد نس��بت به روز كاري گذش��ته 
پايين تر ايستاد و تا سطح ۲ ميليون و 71 هزار و 4۲9 
واحد پايين آمد. اين بيشترين سقوط شاخص در يك 
ماه اخير است.شاخص كل هم وزن بورس نيز با كاهش 
۲1 ه��زار و ۸7۲ واحدي معادل ۲,93 درصد در رقم 
7۲4 هزار و 71۶ واحدي ايستاد.شاخص كل فرابورس 
نيز با ريزش ۵۸7 واحدي ب��ه رقم ۲7 هزار و 7 واحد 
رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با كاهش 
4 هزار و ۶۵0 واحد به س��طح 13۲ هزار و ۵۵0 واحد 
رسيد. روز چهار شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي 
به حقيقي بازار سهام براي هفتين روز متوالي منفي 
ش��د و هزار و ۲10 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار 
س��هام خارج شد. همچنين نماد حكشتي بيشترين 
خروج را داش��ت كه ارزش آن ۶۲ ميليارد تومان بود. 
پس از حكش��تي، نمادهاي وآيند، وبملت و خكمك 
بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند.در سوي ديگر، 
بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي ناما، وسالت 
و كترام اختصاص داشت. در آخرين روز كاري هفته 
نمادهاي فولاد، فارس، ش��پنا، فملي، كگل، شستا و 
شبندر نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين 
اثر را در افت شاخص كل بورس داشتند. در مقابل وكار، 
غبهنوش و چافست از معدود نمادهاي سبز بودند كه 
اثر مثبت بر شاخص داشتند.در فرابورس نيز نمادهاي 
آريا، هرمز و شگويا بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي وسپهر، كگهر و عاليس بيشترين 
اثر افزايشي را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند. در 
بين نمادهاي پرتراكنش بورس نيز ش��هر بيشترين 
تراكنش را داشت و شستا و وبملت در رتبه هاي بعدي 
قرار گرفتند. در فرابورس نيز كتوسعه، دي و عاليس 
بيشترين تراكنش را داشتند.  در روز چهارشنبه ارزش 
معاملات كل بازار س��هام به 14 هزار و ۵۵4 ميليارد 
تومان رس��يد. ارزش معام��لات اوراق بدهي در بازار 
ثانويه ۲ هزار و 449 ميليارد تومان بود كه 17درصد از 
ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود. 
ارزش معام��لات خرد نيز با كاه��ش 1۲ درصدي به 
نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 7 هزار و ۸0 ميليارد 
تومان رسيد. همچنين نماد ومهان بيشترين ارزش 
معام��لات بازار را ب��ه خود اختص��اص داد كه ارزش 
معام��لات آن 7۵۲ ميليارد تومان بود.پس از ومهان، 
فملي بيشترين ارزش معاملات را داشت و وبملت رتبه 
سوم بيش��ترين ارزش معاملات را به خود اختصاص 
داد و پس از آن، دو نماد شس��تا و خودرو در رتبه هاي 
بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. در حجم 
معاملات نيز س��هام شستا با تعداد يك ميليارد و ۲7 
ميليون و 9۶3 هزار و 793 سهم در صدر قرار گرفته 
اس��ت. ومهان در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات 
بازار قرار گرفت و رتبه سوم به دي تعلق داشت. دو نماد 
وبملت و خودرو نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 
معاملات بازار قرار داشتند. در معاملات چهارشنبه، 
49 نماد صف خريد داشتند و 10۸ نماد با صف  فروش 
مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد با رش��د 
33 درصدي نسبت به روز كاري قبل به 31۵ ميليارد 
تومان افزايش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش 
نيز با كاهش 17 درصدي به 44۶ ميليارد تومان رسيد.
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سقف خريد اوراق تسهيلات 
مسكن افزايش يافت

فرابورس| ش��ركت فرابورس ايران در اطلاعيه اي از 
افزايش خريد س��قف اوراق تسه بانك مسكن از ۵۶0 
ورقه به حداكثر يك ه��زار و 1۲0 ورقه خبر داد. بانك 
مسكن در نامه اي خطاب به مديرعامل فرابورس اعلام 
كرد: با توجه به افزايش مجموع سقف تسهيلات انفرادي 
خريد و ساخت مسكن و تسهيلات جعاله تعمير مسكن 
از محل اوراق گواهي حق تقدم اس��تفاده از تسهيلات 
مسكن از ۲ ميليارد و ۸۵0 ريال به پنج ميليارد و ۶00 
ميليون ريال خواهشمند است دستور فرماييد نسبت به 
تغيير محدوديت سقف خريد اوراق تسه بانك مسكن از 
۵۶0 سهم به حداكثر به يك هزار و 1۲0 سهم در زمان 
ثبت درخواست خريد براي هر كد معاملاتي اقدام لازم 
معمول و اين بانك را از نتيجه مطلع كنيد. پيرو اين نامه 
بانك مس��كن، فرابورس هم در اطلاعيه اي اعلام كرد: 
پيرو نامه شماره 1۶19/3/۶۵ به تاريخ 1۸ تير ماه بانك 
مسكن به شرح پيوست اين اطلاعيه به اطلاع مي رساند؛ 
محدوديت خريد سقف اوراق تسه بانك مسكن از ۵۶0 

ورقه به حداكثر 11۲0 ورقه تغيير يافت.

متغيرهاي اقتصادي اثرگذار
در بورس چيست؟

بورسان| عليرضا مستقل، مدير سرمايه گذاري شركت 
سرمايه گذاري پويا معتقد است، به دليل اينكه در شرايط 
تحريم و تورم قرار داريم طبيعتا اخبار مرتبط با قيمت ارز 
در بازار آزاد و به طور مشخص نرخ ارز، سيگنال مهمي به 
نظر مي رسد. وي خاطرنشان كرد: براي فعالان بازار قيمت 
ارز يك مساله و اخبار مرتبط با ارز مساله ديگري است. 
در صورت وقوع توافق هاي احتمالي طبعا كاهش ريسك 
براي بازار سرمايه و اساسا كليت كشور را خواهيم داشت. 
اين رويداد سياسي مي تواند كسري بودجه دولت را هم 
كاهش دهد. به گفته مستقل؛ موضوعاتي پيرامون فروش 
نفت نيز مطرح است. ۲ تا 3 ماهي مي شود كه كشور در 
زمينه فروش نفت عملكرد بهتري داش��ته است. شايد 
يك��ي از دلايلي كه دلار در كانال ۵0 هزار تومان با ثبات 
نسبي همراه شده مرتبط با بحث فروش نفت باشد. اين 
كارشناس بازار سرمايه با اشاره به نقطه مقابل رويدادهاي 
مثبت ابراز داشت: اخبار تخصيص ارز حاكي از اين بوده 
كه فرايند تخصيص طولاني شده است. سرعت اين فرآيند 
به شدت كند و بعضا در حد صفر است. آن طور كه به نظر 
مي رسد در اين موضوع، مقدار ارز تخصيصي با افت و زمان 
آن هم با فرسايش همراه شد. مدير سرمايه گذاري شركت 
سرمايه گذاري پويا تصريح كرد: متاسفانه در حوزه انتشار 
آمارهاي اقتصادي دچار شوك هستيم و بعضا آمارهايي 
كه در گذشته به طور ش��فاف اعلام مي شد، حال چند 
ماهي است كه ديگر اعلام نمي شود. وي افزود: در حوزه 
تخصيص ارز براي شركت ها سامانه اي شفاف در راستاي 
كس��ب اطلاعات وجود ندارد. مشخص نيست شرايط 
تخصيص ارز براي شركت ها و كالاها به چه صورتي است، 
در چنين شرايطي ممكن است براي چند ماه آينده در 
حوزه كالاها )اساسي و مصرفي( با شوك مواجه شويم.

در ادامه به طور مجدد تا ارز تخصيص داده شود و شوك 
برطرف گردد طبعا فرآيند طولاني زمان منجر به ايجاد 
نوسان شديد در قيمت كالا و بازارها خواهد شد. مستقل 
معتقد است، صنعت پالايش به رغم تحميل شوك اخير، 
همچنان خوب و قابل بررسي است. برخي از شركت هاي 
صنعت فلزات اساسي و بانكي نيز مثبت ارزيابي مي شوند. 
وي براي سكه موقعيت نگهداري، براي مسكن موقعيت 
نگهداري، براي ارز موقعيت خريد، براي خودرو موقعيت 

فروش و در ادامه خريد سهام را برگزيد.

نخستين نيروگاه بادي
به بورس انرژي آمد

نخس��تين نيروگاه بادي در ب��ورس انرژي ايران 
مورد پذيرش قرار گرفت. نيروگاه توان باد متعلق 
به گروه صنعتي سديد به عنوان نخستين نيروگاه 
بادي به تالار برق سبز وارد شد. نيروگاه توان باد 
كه در شهر خواف اس��تان خراسان رضوي واقع 
شده است يك هزار و 9۵۲ مگاوات برق سبز توليد 
مي كند و حداقل عرضه س��الانه 10۸۸ مگاوات 

ساعت را در تالار برق سبز متعهد شده است.

ورود مجلس برای حل اختلاف  
شورای رقابت و بورس

ايسنا| محسن عليزاده با تاكيد بر اينكه شوراي عالي 
بورس پيشنهاد دهنده عرضه خودرو در بورس كالا بوده 
و به صورت ج��دي اين موضوع را دنبال مي كند گفت: 
تصميم قاطع همه اعضاي شورا اين است كه نه تنها ۵0 
درصد خودروهاي توليدي كه توس��ط وزارت صنعت 
اعلام شده بود بلكه همه خودروها به غير از بخش مربوط 
به تكليف قانوني عرضه در س��امانه يكپارچه از طريق 
بورس كالا عرضه ش��ود. شوراي رقابت از زاويه ديگري 
مخالف اين موضوع بوده و بايد بررسي جدي تري شود. 
حتي اگر لازم شد مستثني شدن عرضه خودرو در بورس 
كالا از قوانين شوراي رقابت در مجلس تصويب خواهد 
شد. شوراي عالي بورس با توجه به تفسيري كه از قانون 
ابزارهاي مالي دارد سعي در متقاعد كردن شوراي رقابت 
براي عرضه خودرو در بورس كالا دارد اما اگر ش��وراي 
رقابت بر تصميم قبلي اص��رار كرد موضوع در مجلس 
دنبال خواهد شد. پيش از اين قانون گذار به وزارت نفت 
اختيار داده بود تا فرمول��ي را براي تعيين نرخ خوراك 
شركت هاي پتروشيمي مش��خص كند اما متاسفانه 
شركت نفت، فرمول غلطي را معرفي كرده و نرخ خوراك 
هم براساس اين فرمول غلط، قيمت گذاري مي شود. در 
حالي كه نرخ خوراك در امريكا و امارات بسيار پايين تر از 
ايران است.  از اين فرمول بايد هاب اروپا حذف و سقفي 
حداكثر 4 هزار توماني مشخص شود اما در هيات دولت 
سقف 7 هزار توماني تعيين شده است. چون تنها مزيت 
شركت هاي پتروشيمي براي توليدات و رقابت همين 

خوراك ارزان قيمت بوده كه لحاظ نشده  است. 

ممنوعيت معامله آپشن ها، اقدامي 
براي كاهش ريسك صندوق ها

سنا| علي تيموري، مديرعامل گروه مالي كاريزما 
درخصوص تصميمات اخير س��ازمان بورس اوراق 
بهادار در خصوص صندوق هاي س��رمايه گذاري با 
درآمد ثابت و ممنوعيت معامله آپشن ها توسط اين 
صندوق ها بيان كرد: البته كه نمي توان به موضوعات 
به صورت »صفر و يك« نگاه كرد. واقعيت اين است 
كه برخي قوانين و مقرراتي كه در گذش��ته در مورد 
صندوق هاي س��رمايه گذاري ب��ا درآمد ثابت وضع 
ش��ده بود، تصميم بدي نبود و مشكلي نداشت؛ اما 
افراط برخ��ي از مديران صندوق ها در اس��تفاده از 
برخي ابزارها، موجب اعمال محدوديت هاي جديد 
در م��ورد فعاليت صندوق هاي درآمد ثابت ش��د تا 
ريس��ك اين صندوق ها افزايش پيدا نكند؛ چرا كه 
مخاطبان صندوق هاي درآمد ثابت، سرمايه گذاران 
ريسك گريزي هستند كه تمايل دارند بدون پذيرش 
ريس��ك، بازدهي قابل پيش بيني ب��راي آنان رقم 
بخورد. وي اضافه كرد: اما به هر حال در شرايطي قرار 
داريم كه در معرض ريسك هاي سياسي و اقتصادي 
متعددي ق��رار داريم و اين ش��رايط موجب ش��ده 
سياست گذاران بازار سرمايه ناچار شوند به اقتضاي 
شرايط، تصميماتي براي نهادهاي مالي فعال در بازار 
اتخاذ كنند تا ريس��ك كمتري متوجه فعالان بازار 
سرمايه شود. كارشناس بازار سرمايه در ادامه گفت: 
طبيعي  است كه مديران صندوق ها تمام تلاش خود 
را صرف تحقق بازدهي بالاتر براي ذينفعان صندوق 
تحت مديريت خود بكنند؛ ش��ايد بهتر باشد صدور 
مجوز نهادهاي مالي، تس��هيل و تس��ريع گردد تا 
مديران صندوق ها متناسب با شرايط بازار سرمايه، 
انواع صندوق هاي سرمايه گذاري را توسعه دهند تا هم 
منافع سرمايه گذاران حفظ گردد و هم اقدامي خلاف 
ماهيت هر يك از انواع صندوق هاي سرمايه گذاري 
صورت نگيرد. تيموري ضمن تاكيد بر ضرورت توسعه 
ابزارها و نهادهاي مالي در بازار سرمايه اظهار كرد: به 
هر حال بازار سرمايه در سال هاي اخير رشد زيادي 
داش��ته و نهادهاي مالي فعال در بازار سرمايه هم به 
لحاظ تنوع و تعدد توسعه يافته اند. معتقدم مثل همه 
بورس هاي دنيا، در بازار س��رمايه ما نيز چهارچوب 
اعطاي مجوز در خصوص ابزارهاي مديريت دارايي، 
نياز به بازتعريف و طراح��ي مجدد دارد. روند صدور 
مجوزها بايد تسريع و تسهيل گردد و اين مهم در گرو 
توسعه سازمان بورس و اوراق بهادار و اركان )افزايش 

نيروي انساني متخصص( خواهد بود.

راه اندازي قرارداد جديد طلا 
در بورس كالا

بورس كالا| رحمان آراس��ته، مدير بازار مش��تقه 
و صندوق ه��اي كالايي ب��ورس كالاي ايران ضمن 
بيان مطلب بالا اعلام كرد: بورس كالا امروز با صدور 
اطلاعي��ه اي از راه ان��دازي قرارداد اختي��ار معامله 
واحدهاي س��رمايه گذاري صندوق طلاي كهربا با 
سررس��يد مهر 140۲ خبر داد كه اين قرارداد از روز 
يكشنبه اول مرداد ماه قابل معامله خواهد بود. وي با 
بيان اينكه تاريخ سررسيد اين قراردادها 30 مهرماه 
است، افزود: قرارداد اختيار معامله بدون حد نوسان 
قيمتي با دوره گشايش به مدت 30 دقيقه در ابتداي 
جلسه معاملاتي آغاز و با دوره عادي معاملاتي ادامه 
مي يابد. آراس��ته ادامه داد: داراي��ي پايه اين قرارداد 
جديد، واحدهاي سرمايه گذاري صندوق طلاي كهربا 
بوده و اندازه قرارداد نيز هزار واحد س��رمايه گذاري 
است. مدير بازار مشتقه و صندوق هاي كالايي بورس 
كالاي ايران گفت: سقف موقعيت هاي باز مشتريان 
حقيقي و حقوقي در هر نماد معاملاتي براي دارندگان 
موقعيت باز، بدون س��قف است و حداكثر حجم هر 
س��فارش تا ۲۵ قرارداد اس��ت. وي عن��وان كرد كه 
س��اعات و روزهاي معاملاتي اين قراردادها شنبه تا 
چهارش��نبه 10 تا 17، پنجش��نبه ها 10 تا 1۵ و در 
آخرين روز معاملاتي 10 تا 1۵ اس��ت. آراس��ته در 
خصوص مزاياي قرارداد اختيار معامله صندوق طلا 
گفت: اين قرارداد، ابزاري قدرتمند جهت مديريت 
ريسك براي س��رمايه گذاران و سهامداران صندوق 
به ش��مار مي رود؛ همچنين وج��ود بازارگردان كه 
همراه با اين قرارداد ايجاد مي ش��ود به نقدشوندگي 
و جذابي��ت اين بازار كمك خواهد ك��رد. مدير بازار 
مشتقه و صندوق هاي كالايي بورس كالاي ايران در 
پايان گفت: نكته بسيار مهم در خصوص اين قرارداد 
آن اس��ت كه براي اخذ موقعيت فروش در اين ابزار، 
نيازي به انتقال پرتفو و و تضامين مازاد وجود نداشته 
و صرفا با وجه تضمين تعيين شده توسط بورس كالا 
و در اختيار داشتن كد مش��تقه بورس كالا، امكان 

سرمايه گذاري در اين ابزار فراهم است.

برگزاری مجامع شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني سهام عدالت

ايرنا| محس��ن عليزاده با اشاره به جلسه شوراي 
عالي بورس گفت: در اين جلس��ه، آيين نامه نحوه 
برگزاري مجامع عمومي شركت هاي سرمايه گذاري 
استاني سهام عدالت تصويب شد.بر اين اساس در 
آينده نزديك شاهد برگزاري مجامع شركت هاي 
س��رمايه گذاري اس��تاني س��هام عدالت خواهيم 
بود. عليزاده تاكيد كرد: پ��س از برگزاري مجامع، 
نماد ش��ركت ها باز خواهد ش��د و در نهايت شاهد 
مديريت مالكيت واقعي توسط مردم خواهيم بود. 
شوراي عالي بورس ادامه داد: اين شورا در گذشته 
آيين نامه اي را تدوين كرده بود كه مجامع به دليل 
مغايرت موجود با فرمان هشت بندي رهبر معظم 
انقلاب و نيز مغايرت با برخي از قوانين قانون تجارت 
برگزار نش��د. وي تاكيد كرد: اكن��ون پس از وقفه 
سه س��اله تحت تاثير تلاش هاي صورت گرفته در 
شوراي عالي بورس آيين نامه تدوين و تصويب شد 

و قرار بر اين است تا براي اجرا ابلاغ شود.

»تعادل«گزارشميدهد

خبر درماني جديد براي بورس

درآمد پرسپوليس از بورس ته كشيد!
باشگاه پرسپوليس كه 3۵0 ميليارد تومان از فروش 
س��هام درآمد كس��ب كرده بود حالا به نظر مي رسد 
پول سهامدارانش را خرج كرده و بزودي براي تامين 
منابع مالي با مش��كل مواجه خواهد ش��د. بر اساس 
گزارش ايسنا بعد از فروش 10 درصد از سهام باشگاه 
پرس��پوليس در بورس، حدود 3۵0 ميليارد تومان از 
محل فروش اين سهام به حساب اين باشگاه واريز شد 
و قرار بر اين بود اي��ن مبلغ با نظارت و مجوز »كميته 
مصارف«، سرمايه گذاري شود تا اين پول را صرف امور 
جاري نكند اما حالا شريط به گونه اي رقم خورده كه 

پرسپوليس عملا مانده اي بابت بورس در اختيار ندارد.
بر اساس اطلاعاتي كه به صورت جداگانه از سوي دو 
مقام آگاه در باشگاه پرسپوليس در اختيار ايسنا قرار 
گرفته است از 3۵0 ميليارد تومان اوليه، ۸0 ميليارد 
تومان با مجوز كميته مص��ارف، در همان ابتدا صرف 
پرداخت برخي بدهي هاي باشگاه پرسپوليس و برخي 
هزينه هاي جاري اين باش��گاه ش��د و در ادامه ۲70 
ميليارد تومان در يكي بانك هاي كشور سپرده گذاري 
شد و باشگاه به پشتوانه اين سپرده مبلغ 143 ميليارد 
تومان وام گرفت. از طرف ديگر از بعد از سپرده گذاري 

تا به امروز باشگاه پرسپوليس معادل ۲ ميليون و 4۵0 
هزار يورو )بخشي از اين ارز به دلار بوده است( از بانك 
مذكور وام ارزي گرفته تا به بازيكنان و مربيان خارجي 

خود پرداختي داشته است.
باشگاه پرسپوليس از محل سپرده ۲70 ميليارد توماني 
خود در روزهاي اخير 40 ميليارد تومان برداشت كرده 
و با اين پول مطابات بازيكنان و مربيان خود مربوط به 
فصل گذشته را تس��ويه كرده است و حالا فقط ۲30 

ميليارد تومان در حساب باشگاه موجود است.
از طرف ديگر باشگاه پرسپوليس از وام 143 ميلياردي 

خود، 10۵ ميليارد تومان به بانك بدهكار است و گفته 
مي شود نتوانسته تعداد زيادي از اقساط خود را پرداخت 
كند و بابت وام ه��اي ارزي، درحال حاضر ۲ ميليون و 
4۵0 هزار يورو به بانك بدهكار اس��ت. حالا بانك قرار 
است از محل سپرده باشگاه، اقساط معوق مربوط به 
وام ارزي و ريالي را تسويه كند كه اگر اين موضوع اتفاق 
بيفتد با يك حساب و كتاب ساده مشخص مي شود كه 
پرس��پوليس از مجموع 3۵0 ميليارد تومان پولي كه 
از فروش س��هام به هوادارانش كسب كرده بود، امروز 

موجودي قابل توجهي در اختيار ندارد.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه به باور فعالان حوزه مس��كن كف هزينه 
ساخت هر متر مربع مس��كن در تهران، 12 ميليون 
تومان اس��ت، س��ازمان نظام مهندس��ي ساختمان 
كش��ور هزينه ساخت هر متر مربع واحد مسكوني در 
ساختمان هاي بلندمرتبه را 7 ميليون 200 هزار تومان 

اعلام كرده است.
به گزارش »تعادل«، از آنجا كه توليد مسكن فرايندي 
زمانبر و به طور متوس��ط 24 ماهه اس��ت و همزمان 
اقتصاد ايران تورم زده است و نوسان قيمتي به خصيصه 
بلافصل اين اقتصاد و بازارهاي مختلف تبديل ش��ده 
اس��ت، برآورد هزينه هاي توليد ان��واع كالا و به ويژه 
ساختمان سازي را به معضلي بزرگ بدل كرده است و 
سازندگان نمي توانند چشم انداز دقيقي از آينده داشته 

باشند و بر اساس آن چشم انداز برنامه ريزي كنند.
اگر چه طي دو سال اخير، ميزان تورم مصالح ساختماني 
روي عدد 40 درصد ثابت مانده و نسبت به سال هاي 
1399 و 1400 قدري كاهش را تجربه كرده است، اما 
اين تورم در يك بافت اقتصادي كاملا پرنوسان، صرفا 
بخشي از رشد هزينه هاي ساخت مسكن را پوشش داده 
است و به عبارت ديگر، هزينه هاي ساخت مسكن تحت 
تاثير جهش انتظارات تورمي، فراتر از ميزان رشد قيمت 
مصالح ساختماني، رشد دستمزدها و ساير هزينه ها از 
جمله عوارض ساختماني و هزينه انشعابات و ... حركت 
كرده است. با اين حال، آنگونه كه فعالان حوزه ساخت 
و س��از اعلام كرده اند، ساخت و ساز در شرايط تورمي 
به صرفه نيست و هم اينك هزينه تمام شده واحدهاي 
نوس��از، نزديك به قيمت معاملاتي مس��كن است و 

حاشيه سودي برجاي نمي گذارد.
در چنين ش��رايطي است كه در اواخر ارديبهشت ماه 
س��ال جاري، مجمع فعالان اقتصادي از فعالان بازار 
مسكن خواست تا توجه داشته باشند، »به رغم مخفي 
كردن نرخ تورم مس��كن توسط دولت هم اكنون كف 
قيمت س��اخت براي هر مترمربع مسكن معمولي با 
كيفيت و تجهي��زات عادي، حدود 12 ميليون تومان 
است و تحت هيچ شرايطي در محاسبات خود عددي 

كمتر از اين در نظر نگيريد!«
حتي ايرج رهبر، رييس انجمن انبوه س��ازان اس��تان 
تهران به تازگي درباره هزينه ساخت واحدهاي نهضت 
ملي مسكن اعلام كرد: »طبق برآورد ما در حال حاضر 
هزينه ساخت اين پروژه به بيش از 10 ميليون تومان 
در هر متر مربع رسيده است؛ چرا كه با تغييرات قيمت 
نهاده هاي ساختماني مواجهيم. قيمت هر كيلو فولاد از 
2۶ هزار تومان در اواخر سال گذشته به 30 هزار تومان 
رسيده اما خوشبختانه سيمان افزايش چنداني نداشته 
است. اگر وام ۵۵0 ميليون تومان پرداخت شود تخمين 
مي زنيم كه لازم است متقاضيان حدود ۵00 ميليون 

تومان آورده داشته باشند.«

   روايت نظام مهندسي از هزينه ساخت
در چنين شرايطي، رييس س��ازمان نظام مهندسي 
ساختمان كش��ور طي نامه اي هزينه ساخت  7 گروه 
س��اختماني در س��ال 1402 را ابلاغ كرد كه نسبت 

به سال گذشته 3۸ تا 4۸ درصد افزايش يافته است.
آنگونه كه تس��نيم گزارش كرده اس��ت، طبق اعلام 
س��ازمان نظام مهندسي س��اختمان هزينه ساخت 
هر مترمربع بنا ساختمان براي سال 1402 با اعمال 
ش��اخص هاي تعديل كارهاي ساختماني اعلام شده 
از س��وي س��ازمان مديري��ت و برنامه ريزي كش��ور 
محاسبه شده اس��ت. حمزه شكيب، سرپرست وقت 
س��ازمان نظام مهندسي ساختمان كشور اسفند ماه 
سال 1400 هزينه س��اخت و ساز هر مترمربع بناي 
ساختمان در س��ال 1401 را ابلاغ كرد. بر اين اساس 
هزينه ساختمان هاي1 و 2 طبقه متري 3.۶ ميليون 
تومان، ساختمان هاي 3 تا ۵ طبقه متري 4.2 ميليون 
تومان، س��اختمان ۶ و 7 طبقه مت��ري 4.۸ ميليون 
توم��ان، س��اختمان هاي ۸ تا 10 طب��ق متري ۵.4 
ميليون تومان، ساختمان هاي 11 و 12 طبقه متري 
۶ ميليون تومان، ساختمان هاي 13 تا 1۵ طبقه متري 
۶.۶ ميليون تومان و ساختمان 1۶ طبقه به بالا متري 
7.2 ميليون تومان بود. اين در حالي است كه هزينه 
ساخت و ساز ساختمان در گروه هاي ساختماني در 
سال 1402 بين 3۸ تا 4۸ درصد افزايش يافته است. 
طبق ابلاغ رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان 
كشور هزينه ساخت گروه هاي ساختماني 1 و 2 طبقه 
هر مترمربع ۵.3 ميلي��ون تومان )افزايش 47 درصد 
نسبت به سال 1401(، 3 تا ۵ طبقه ۶.2 ميليون تومان 
)افزايش 47.۶ درص��دي(، ۶ و 7 طبقه 7.1 ميليون 
تومان )افزاي��ش 47.9 درصدي(، ۸ ت��ا 10 طبقه ۸ 

ميليون تومان )افزايش 4۸.1 درصدي در مقايسه با 
سال 1401(، 11 و 12 طبقه ۸.9 ميليون تومان )رشد 
4۸.3 درصدي(، 13 تا 1۵ طبقه 9.۸ ميليون تومان 
)4۸.4 درصدر افزايش در مقايس��ه با سال 1401( و 
1۶ طبقه و بالاتر 10 ميلي��ون تومان )افزايش 3۸.۸ 

درصدي( است.
در بخشي از نامه رييس سازمان نظام مهندسي خطاب 
به روساي سازمان نظام مهندسي استان ها آمده است: 
»در صورتي كه هيات مديره س��ازمان استان با توجه 
به شرايط و كيفيت ساخت و ساز پيشنهاد افزايش يا 
كاهش حداكثر 2۵ درصد قيمت هاي تعيين شده را 
دارد مطابق بند 17-3 شيوه نامه مبحث دوم مقررات 
ملي ساختمان موضوع در هيات 4 نفره استان طرح و 
در صورت عدم پيشنهاد يا كاهش قيمت ها اعلامي ارقام 
مذكور عمل شود.با توجه به اعلام شاخص هاي قطعي 
تعديل سه ماهه چهارم س��ال 1401 جدول فوق بر 
اساس شاخص ها محاسبه و نهايي شده است. بنابراين 
جدول مذكور در تعيين قيمت خدمات مهندس��ي 

ساختمان ملاك عمل خواهد بود.«

  جست وجوي راه حل در حاشيه
در ش��رايطي كه قيمت هاي كف بازار مس��كن و بازار 
ساخت و ساز در برابر ديدگان مردم قرار دارد و حرف 
آخر را مي زنند، دولت تلاش دارد، علل رشد قيمت ها 
را در مسائل حاشيه اي دنبال كند و پرداختن به اصل 
داس��تان تورم مس��كن پرهيز نمايد. در كنار حبس 
آمار تحولات قيمتي و معاملاتي مسكن طي ۶ ماهه 
گذشته، آنچه كه برخورد با بنگاه هاي ملكي متخلف 
خوانده مي شود، در دستور كار مسوولان دولتي قرار 
گرفته اس��ت و عجيب آنكه از نگاه آنان، توقف رش��د 

قيمت هاي مس��كن به دليل تعديل انتظارات تورمي 
ناشي از تحركات ديپلماتيك هفته هاي اخير، به علت 
برخورد با گروهي از بنگاه ها قلمداد مي ش��ود. در اين 
چهارچوب، آنگونه كه منابع دولتي اعلام كرده اند، تا 
تاريخ 17 تير  سال جاري، 10 هزار 477 بنگاه مشاور 
املاك در 2۵ استان كشور مورد بازرسي قرار گرفتند 
كه از اين تعداد، 1041 بنگاه مشاور املاك متخلف، 
شناسايي شده و پلمب ش��دند. به گزارش فارس، بر 
اساس اطلاعات رس��يده از وزارت راه و شهرسازي در 
راستاي ساماندهي بازار اجاره و خريد و فروش مسكن، 
طرح بازرسي از بنگاه هاي مشاور املاك در دستور كار 
قرار گرفته است. بر اساس اين اطلاعات، تا تاريخ 17 تير  
سال جاري، 10 هزار 477 بنگاه مشاور املاك در 2۵ 
استان كشور مورد بازرسي قرار گرفتند و از اين تعداد 
1041 بنگاه مشاور املاك متخلف شناسايي شده و 
پلمب شدند. بر اساس آمار ياد شده، بنگاه هاي مشاور 
املاك متخلف علاوه بر پلمب به ميزان ۶7 ميليارد و 
970 ميليون تومان نيز جريمه تعزيراتي نقدي شدند.

اين گزارش تاكيد مي كند، استان هاي ايلام، آذربايجان 
شرقي، چهارمحال و بختياري، سمنان، كردستان و 
كهگيلويه و بوير احمد جزو استان هايي هستند كه هنوز 
مشاوران املاك در آنها مورد بازرسي قرار نگرفته است.

   مشاوران املاك متخلف ركن 
نابساماني بازار مسكن

در اين رابطه، محمد مهدي ياري، كارشناس حقوقي 
در گفت وگ��و با فارس گف��ت: بي توجهي به وضعيت 
صنف مشاوران املاك در سال هاي اخير يكي از عوامل 

نابه ساماني بازار مسكن بوده است.
بر اساس اسناد تاريخي اولين معامله قانوني ثبت شده 
در ايران به س��ال 1302 باز مي گ��ردد اما پيش از آن 
نيز در دورن مشروطه و س��ال 1290 هجري قانوني 
تحت عنوان »قانون ثبت اس��ناد و دفتر راكد كل« در 
حوزه هاي محاكم ابتدايي وزارت عدليه وقت تاسيس 
شد. در واقع هيچكدام از قوانين بالا لازم الاجر نبودند 
تا در سال 1310 شمسي قانون ثبت اجباري يا عمومي 

تصويب شد.
قوانين ثبت املاك و مس��تغلات هرچند كه الزام آور 
باشد اما بدون دخالت مش��اوران املاك نمي تواند به 
نتيجه برسد. زيرا مرجع مناسبي براي انجام معاملات و 
ثبت و ضبط آن موجود نخواهد بود و برآورد مي شود، 
همزمان با ثبت رسمي املاك و مستغلات بنگاه هاي 

مشاور املاك هم فعاليت خود را شروع كرده اند.
طي سال هاي اخير، مردم همواره از مشاوران املاك به 
عنوان ركن ايجاد نابساماني در بازار مسكن ياد كرده اند.

در اين رابطه عدم پذيرش مسووليت معامله و اتفاقات 
ميان خريدار و فروش��نده از جمل��ه اين نارضايتي ها 

تلقي مي شود.
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شهرداري متولي موقت
حريم تهران

معاون شهرسازي و معماري ش��هرداري تهران گفت: 
به دليل وجود متوليان متعدد در موضوع حريم ش��هر 
تهران، شهرداري در مديريت حريم با مشكلات زيادي 
روبه روست و طبق پيشنهاد سازمان بازرسي كل كشور 
تا تعيين تكليف حريم، شهرداري تهران متولي است. اين 
در حالي است كه متاسفانه سازمان هاي دولتي تمكين 
نمي كنند. بايد سازمان بازرسي كل كش��ور از الزامات 
قانوني كه در اختيار دارد، در اين زمينه استفاده كند. به 
گزارش ايسنا، حميدرضا صارمي با تاكيد بر اينكه در بحث 
اداره حريم يك مشكل ساختاري و نهادي وجود دارد، 
بيان كرد: شهرداري تهران در بحث مديريت و نظارت 
بر حريم شهر تهران اذيت مي شود و مديريت متفرقه و 
نهادهاي ذي مدخلي كه هر كدام در اين موضوع ورود 
پيدا مي كنند، باعث مي شود تا هم شهرداري تهران و هم 
ساكنان در حريم تاوان زيادي را پرداخت كنند. معاون 
شهردار تهران با اشاره به تخريب گسترده اي كه در چند 
وقت اخير در منطقه 19 در محدوده حريم انجام ش��د، 
ادامه داد: در روزهاي گذش��ته در حريم مجبور شديم 
ساختمان هاي 10 تا 11 طبقه اي كه به صورت غيرمجاز 
ساخته شده بود را تخريب كنيم كه كار بسيار مشكل و 
س��نگيني بود. اجراي اين قانون براي شهرداري تهران 
مستلزم برنامه ريزي دقيق بود تا مشخص شود اين حكم 
به چه صورت و با چه كيفيتي بدون اينكه به كسي آسيبي 
وارد ش��ود؛ اجرايي شود. وي بيان كرد: تخريب ساخت 
و سازهاي غيرمجاز كه در منطقه 19 انجام شد، اتفاق 
خوبي بود كه نشان داد اراده مديريت شهري درباره هر 
گونه ساخت و ساز غيرمجاز مسامحه كردن با متخلفان 
نيست و سوداگران بخش اقتصاد كه زمينه ساز اسكان 
غيرمجاز هستند، بايد بدانند مديريت شهري در حوزه 
ساخت و سازهاي غيرمجاز كوتاه نمي آيد. صارمي يادآور 
شد: اعتقاد داريم كه بايد جلوي اين اتفاقات در مبدأ گرفته 
شود و نيازمند اين است كه سازمان هاي موثر در حريم 
شهر مانند استانداري تهران و ساير مراجع كمك كنند تا 
بر اساس قانون، مديريت شهرداري تهران در حريم دچار 
خدشه نشود. وي با اش��اره به اينكه رويكرد شهرداري 
تهران در حريم در س��ال 1402 اين است كه مديريت 
در اين بخش صرفا بر مبناي ضوابط و بخش��نامه هاي 
سلبي نباشد، تاكيد كرد: به عنوان مثال، در مواردي كه 
حقوق مكتسبه وجود دارد، براي احقاق حقوق مالكان 
حتما مطاب��ق قانون با آنها برخورد مي ش��ود و اگر نياز 
به اعطاي مجوزي باش��د، حتما اين كار انجام مي شود. 
معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران با اشاره به 
كاهش تخلفات ساخت و ساز در حريم پايتخت، گفت: 
نيروهاي شهرداري تهران در تعامل با ساير دستگاه هاي 
مربوطه، حريم ش��هر را زير ذره بين قرار داده اند. وي با 
بيان اينكه لازم است تا يك خوانش و زبان مشترك بين 
سازمان هاي متولي در حريم پايتخت وجود داشته باشد، 
افزود: سازمان بازرسي كل كشور به اين مساله ورود پيدا 
كرده است و پيشنهاداتي را مطرح كرده كه طبق قانون 

اين پيشنهادات لازم الاجراست.

رشد ۹۰ درصدي مراجعه 
اتوبوس ها به مراكز معاينه فني

مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران از رشد 
90 درصدي مراجعات اتوبوس هاي ش��ركت واحد به 
مراكز معاينه فني شهر تهران خبر داد. شادي مالكي در 
گفت وگو با ايس��نا، به مراجعه 1۶00 دستگاه اتوبوس 
شركت واحد به مراكز معاينه فني پايتخت اشاره كرد 
و گفت: ذرات معلق يكي از مهم ترين آلاينده ها در شهر 
تهران هستند كه بر اساس سياهه انتشار سال 139۶ 
شهرداري تهران، اتوبوس هاي شركت واحد در انتشار 
آن س��هم ۵.7 درصدي دارن��د. وي ادامه داد: بر همين 
اساس با توجه به اهميت موضوع كاهش آلودگي هوا و 
حفظ ايمني و سلامت شهروندان براي مديران شهري، 
جهت تدقيق در كنت��رل دوره اي وضعيت آلايندگي 
و ايمن��ي اين خودروها بنا بر هماهنگي انجام ش��ده با 
شركت واحد اتوبوسراني، امسال نسبت به برنامه ريزي 
جهت اعزام اتوبوس هاي شركت واحد به مراكز معاينه 
فني شهر تهران اقدام شده است كه خوشبختانه آمار 
نشان مي دهد در سه ماهه ابتدايي امسال در مقايسه با 
مدت مشابه در سال گذشته حداقل ميزان مراجعات، 90 
درصد افزايش داشته است. مالكي در خصوص وضعيت 
مراجعات خودروهاي سبك در سه ماهه ابتدايي امسال 
نيز توضيح داد: در اين ب��ازه زماني در حدود ۵0۵ هزار 
دستگاه خودرو به مراكز معاينه فني شهر تهران مراجعه 
كرده كه در مقايسه با سال گذشته ميزان مراجعات تغيير 
چنداني نداشته اس��ت. از اين آمار، 39۵ هزار دستگاه 
خودرو مرب��وط به مراجعات اول بوده و نقص مربوط به 
آلايندگي 47 هزار، همراستايي2۶ هزار، كمك فنر 14 
هزار، تس��ت ترمز 34 هزار و وضعيت ظاهري ۵3 هزار 
دستگاه خودرو مراجعه كننده به مراكز معاينه فني شهر 
تهران شناسايي و در نهايت جهت اخذ معاينه فني توسط 

راكبين آن رفع ايراد گرديده است. 

اعطاي وام وديعه مسكن 
فقط به 8 درصد متقاضيان

در بهار امسال 92 درصد مستاجران واجد شرايط 
موف��ق به دريافت وام وديعه مس��كن نش��دند. به 
گزارش فارس، بر اساس آمار و اطلاعات وزارت راه 
و شهرسازي، در 3 ماهه ابتدايي سال 1402، تعداد 
133 هزار 399 خانواده مستاجر در سامانه وزارت 
راه و شهرسازي براي اخذ تسهيلات وديعه مسكن 

ثبت نام كرده اند.
از اين تعداد، تاكنون ۵۶ ه��زار 11۶ خانواده براي 
دريافت وام وديعه مسكن واجد شرايط شناسايي 

شده و به بانك عامل معرفي  شده اند.
بر اي��ن مبنا، تاكنون فقط ۸ درص��د از متقاضيان 
واجد ش��رايط وام وديعه مسكن موفق به دريافت 
تس��هيلات ش��ده اند كه 4 ه��زار 37۵ متقاضي 
هس��تند و 92 درصد مستاجران موفق به دريافت 
وام وديعه نش��دند. در اين رابطه، اقبال ش��اكري، 
عضو كميس��يون عمران مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با فارس گفت: طرح وام وديعه مسكن 
در ب��ازار اجاره انتظارات تورمي ب��ه وجود آورد اما 

پرداخت آن هيچ تناسبي با نياز مستاجران ندارد.
وام وديعه مسكن در سال 1402، در كلان شهرها 
1۵0 ميليون تومان و در شهرهاي كوچك و ساير 

شهرستان ها 100 ميليون تومان خواهد بود.
اگر نرخ س��ود وام وديعه مس��كن براي اين دسته 
متقاضيان هم 23 درص��د و مدت بازپردخت پنج 
سال باشد، آنها بايد به ترتيب ماهي چهار ميليون 
و 230 هزار تومان و دو ميليون و ۸20 هزار تومان 

قسط وام وديعه مسكن پرداخت كنند.
پرداخت اين تس��هيلات پس از همه گيري كرونا 
توس��ط دولت دوازدهم مطرح ش��د و بن��ا بود با 
اتمام كرونا اين تسهيلات ديگر پرداخت نشود اما 
همچنان دوره پرداخت وام وديعه مسكن تمديد 
شده و البته پرداخت آن تناسبي با متقاضيان واجد 

شرايط ندارد.

سهم نهضت ملي مسكن
از وام هاي بانكي 

نظام بانكي در 3 ماهه اول سال 1402، مبلغ 921 
هزار ميليارد تومان تسهيلات پرداخت كرده است 
كه از اين ميزان فقط 2۵ هزار ميليارد تومان سهم 
نهضت ملي مسكن است، در حالي كه طبق قانون 
بايد1۸4.2 هزار ميليارد تومان تسهيلات به پروژه 

مسكني دولت تزريق مي شد.
به گزارش فارس، طرح نهضت ملي مس��كن، يكي 
از بزرگ ترين طرح هاي عمراني كشور است كه در 
دولت سيزدهم آغاز شد، هدف از اين طرح ساخت 
يك ميليون واحد مس��كوني در سال است كه نياز 
متقاضيان واقعي به مس��كن را رف��ع مي كند و در 
فرايند آن رونق اقتصادي و اشتغال در پهنه   كشور 

اعم از شهر و روستا ايجاد خواهد شد.
يك��ي از محورهاي س��اخت يك ميلي��ون واحد 
مسكوني در س��ال بخش تامين مالي آن است كه 
براساس قانون جهش توليد مسكن بر عهده  نظام 
بانكي قرار گرفته است. با اين حال بررسي آمارهاي 
مربوط به تسهيلات پرداختي بانك ها در فصل بهار 
س��ال 1402 و تس��هيلات منعقده  با طرح نهضت 
ملي مسكن، نشان دهنده   عقب ماندگي شديد در 
اين حوزه اس��ت؛ اين در حالي است كه بيش از 20 
م��اه از ابلاغ قانون جهش توليد مس��كن مي گذرد 
و هي��چ توجيهي براي اين ك��م كاري وجود ندارد. 
در اين رابطه، علي نادري ش��اهي با اشاره به مساله 
تامين مالي ساخت مسكن گفت: مهم ترين عنصر 
محدودكننده جريان س��اخت مس��كن در كشور 
بي توجهي نظام بانكي به پرداخت تسهيلات ساخت 
مسكن است. اين كارشناس اقتصاد مسكن تاكيد 
ك��رد: رييس جمهور بارها به پرداخت تس��هيلات 
متناس��ب با پيشرفت نهضت ملي مس��كن و نياز 
مردم به واحد مس��كوني تاكيد كرده است اما اين 
تاكيدات به نتيجه قابل لمس در بازار مسكن ختم 
نشده است. مطابق آمار تسهيلات پرداختي نظام 
بانكي در س��ه ماه اول سال 1402 فقط 3 درصد از 
تسهيلات نظام بانكي به طرح نهضت ملي و ساخت 
مسكن تعلق گرفته  است؛ در اين بين بانك مسكن 
34 درصد از تسهيلات پرداختي خود را به نهضت 
ملي مس��كن اختصاص داده  اس��ت و سهم ساير 
بانك ها بسيار پايين اس��ت. عملكرد تعداد زيادي 
از بانك ها ه��م نزديك به صفر بوده اس��ت. اين در 
حالي است كه براساس ماده 4 قانون جهش توليد 
مس��كن، بانك ها و موسسات اعتباري بايد حداقل 
20 درصد از تس��هيلات پرداختي خود را به بخش 
مسكن اختصاص دهند و براساس دستورالعمل بانك 
مركزي ناظر بر اين قانون، تخصيص صورت گرفته 

بايد از مسير سامانه  وزارت راه و شهرسازي باشد.

سازمان نظام مهندسي قيمت ساخت در سال ۱۴۰۲ را اعلام كرد

در نامه چمران به قاليباف مطرح شد

روايت خوشبينانه از هزينه ساخت مسكن

اعتراض به حذف شوراها از برنامه هفتم توسعه
گروه راه و شهرسازي|

ب��ه فاصله ۵0 روز از نخس��تين و تنه��ا انتقاد مهدي 
چمران، رييس ش��وراي ش��هر تهران به برنامه هفتم 
توسعه، ديروز چمران در قامت رييس مجمع مشورتي 
روس��اي ش��وراهاي كلان شهرها و ش��هرهاي مركز 
استان كشور در نامه اي خطاب به محمدباقر قاليباف، 
رييس مجلس انتقادات تازه اي را در 1۵ بند نس��بت 
به برنامه يادشده اعلام كرد و نسبت به ناديده گرفته 
شدن جامعه شورايي كش��ور در برنامه هفتم توسعه 

هشدار داد.
به گزارش »تع��ادل«، چمران در دوم خرداد س��ال 
جاري نس��بت به اجرايي ش��دن پيش��نهاد انتزاع 
دبيرخانه كميسيون ماده پنج شهر تهران از شهرداري 
پايتخ��ت و انتقال آن به وزارت راه و شهرس��ازي در 
برنامه هفتم توس��عه به دولت هش��دار داد و گفت، 
»آنچه در برنامه هفتم پيش بيني شده، عملا به معناي 
قفل كردن همه شهرداري ها و انداختن مردم به جان 

آنها است.«
ديروز اما در آستانه برگزاري اجلاس شصت و هشتم 
مجمع مش��ورتي روساي ش��وراهاي كلان شهرها و 
شهرهاي مركز استان كشور به ميزباني تبريز، مهدي 
چمران با ارسال نامه اي به محمدباقر قاليباف، رييس 
مجلس ش��وراي اس��لامي عنوان ك��رد: »در تدوين 
احكام لايحه برنامه هفتم توسعه اقتصادي، اجتماعي 

و فرهنگي كشور كه اكنون در دستور كار كميسيون 
تلفي��ق برنامه هفتم مجل��س ق��رار دارد، مهم ترين 
اولويت ه��ا، دغدغه ها و مطالبات مديريت ش��هري و 
جامعه شورايي مورد توجه قرار نگرفته است و علي رغم 
وجود احكام مشخص در برنامه هاي پنج ساله توسعه 
قبلي، هيچ فصل يا مواد مش��خصي در اين لايحه به 
مديريت ش��هري با بيش از 120 هزار عضو ش��ورا و 
1400 شهرداري و حدود 40 هزار دهياري اختصاص 

داده نشده است.
اين در حالي است كه جامعه مديريت شهري از اركان 
اصلي توسعه كش��ور و مامور به اجابت و پاسخگويي 
به عيني ترين نيازهاي مردم و بسترس��از پيش��رفت 
همه جانبه ايران عزيز اس��لامي هس��تند؛ لذا ضمن 
اعلام برخي از اصلي ترين درخواس��ت هاي مديريت 
شهري كشور به شرح اولويت هاي زير، انتظار مي رود 
ترتيبي اتخاذ ش��ود اين پيشنهادها در بررسي لايحه 
در كميس��يون تلفيق مورد توجه و امعان نظر جدي 

قرار گيرد: 
1. پيش بيني افزايش سهم شهرداري ها از محل قانون 
ماليات بر ارزش افزوده با توجه به افزايش سهم دولت 

نسبت عادلانه ۵0 به ۵0
2. پيش بيني اح��كام لازم ب��راي مديريت يكپارچه 
ش��هري در احكام برنامه ب��ا توجه به وج��ود احكام 

محدودكننده مديريت محلي در برنامه هفتم توسعه

3. پيش بين��ي واري��ز درآم��د و مناب��ع اختصاصي 
ش��هرداري ها به حساب ش��هرداري با توجه به حكم 
برنامه مبني بر واريز اين وجوه به خزانه دولت منجمله 

منابع ماده 100 قانون شهرداري
4. اصلاح تعريف ناقص و مبهم برنامه از دستگاه اجرايي 
كه منجر به تعمي��م احكام مربوط ب��ه دولت به نهاد 

عمومي شهرداري مي شود
۵. اصلاح حكم پيشنهادي مبني بر تغيير در تركيب 
اعضاي كميسيون ماده 100 به سمت دولتي شدن در 

احكام لايحه برنامه هفتم توسعه
۶. پيش بيني تهاتر بدهي دولت با مطالبات شهرداري ها 

به صورت سه جانبه يا دوجانبه
7. رفع ابهام از احكام برنامه در خصوص س��امانه هاي 
سادا و ستاد با توجه به عدم پيش بيني زيرسيستم هاي 
مخصوص ش��هرداري ها متناسب با قوانين و مقررات 

اختصاصي آنها
۸. لزوم تصريح تعهد دولت به تسويه بدهي هاي سنوات 

گذشته با شهرداري ها
9. ضرورت پيش بيني نحوه تأمين جايگزيني آب مورد 

نياز فضاي سبز شهري
10. كمك به توسعه حمل ونقل عمومي و پاك از محل 

صرفه جويي مصرف سوخت
11. لزوم ايفاي نقش مديريت ش��هري در طرح هاي 

توليد و عرضه مسكن حمايتي

12. ع��دم ضرورت تعيي��ن تكليف نه��اد ملي براي 
اولويت بن��دي و نحوه مصرف ع��وارض ارزش افزوده 
محلي با توجه ب��ه نقش ش��وراها در تعيين مصارف 

شهرداري
13. الزام به رعايت ضوابط طرح هاي توس��عه شهري 
و تجان��س همج��واري كاربري ها ب��ا رعايت حقوق 
همس��ايگي و عدم ايجاد تبعيض ب��راي يك كاربري 

خاص
14. اجراي مولدسازي اموال غيرمنقول دولتي منجمله 

پادگان ها با هماهنگي طرح هاي توسعه شهري
1۵. تبعيت شهرداري از دستگاه هاي دولتي در معافيت 
از هزينه هاي دادرسي در راستاي كاهش هزينه هاي 

عمومي.«
بر اس��اس اي��ن گزارش، مجمع مش��ورتي روس��اي 
شوراهاي اسلامي كلان شهرها و شهرهاي مركز استان 
در 21 و 22 تيرماه سال جاري در قالب كميسيون هاي 
تخصصي و صحن با حضور مسوولان كشوري و استاني 
به ميزباني كلان شهر تبريز با رياست مهدي چمران 
برگزار مي ش��ود و مهم ترين مسائل مديريت شهري 
كش��ور از جمله برنامه هفتم توس��عه، طرح مديريت 
يكپارچه شهري، پيوست اجتماعي طرح ها، مسووليت 
اجتماعي مديريت شهري، اصلاح الگوي مصرف آب، 
مديريت پسماند، قانون هواي پاك، درآمدهاي پايدار 

و جوان سازي جمعيت را در دستور كار خود دارد. 

آقای تحسین رستمی فرزند امین ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت 
را از پلاک 4  اصلی چشمه میران واقع در بخش 13 کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک 4 اصلی چشمه 
میران خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، 
تحت کلاسه ی 14  سال 1402 تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون 
مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی شماره  140260316007000316  مورخ 1402/03/18  حکم به صدور 
سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مس�احت  16136 مترمربع به نام آقای تحسین 
رستمی فرزند امین صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه ش�خص یا اشخاصی، نسبت به 
مورد تقاضا، اعتراضی داش�ته باشنداز تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود 
را کتباً به این اداره تس�لیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به 
اداره ی ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند 
مالکیت مورد تقاضا را به نام آقای تحسین رستمی فرزند امین صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، 

مانع از مراجعه متضرر احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    1402/04/06     تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    1402/04/22

رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود - شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود

آقای ایرج یعقوبی فرزند انور ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت را از پلاک 
4 و 5 فرعی از 54 اصلی سرخی در واقع در بخش 13 کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک 4 و 5 فرعی از 
54  اصلی سرخی در خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و 
پرونده ای ، تحت کلاسه ی 100  سال 1401  تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع 
قانون مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی ش�ماره  140260316007000328  مورخ 1402/03/18  حکم به 
صدور سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت  4862.10  مترمربع به نام آقای ایرج 

یعقوبی فرزند انور صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه شخص یا اشخاصی، نسبت به مورد 
تقاضا، اعتراضی داشته باشنداز تاریخ انتش�ار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ی ثبت 
محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام آقای ایرج یعقوبی فرزند انور صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه ی متضرر 

احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    1402/04/06         تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    1402/04/22

رییس اداره  ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود - شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود

آقای فیصل وکیلی فرزند علی ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت را از پلاک 
4 و 5 فرعی از 54 اصلی سرخی در واقع در بخش 13 کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک 4 و 5 فرعی از 54  
 اصلی سرخی در خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، 
تحت کلاس�ه ی 15  سال 1402 تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون 
مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی ش�ماره  140260316007000326  مورخ 1402/03/18  حکم به صدور 
سند مالکیت شش�دانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت  15713.23  مترمربع به نام آقای فیصل 

وکیلی فرزند علی صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه شخص یا اشخاصی، نسبت به مورد 
تقاضا، اعتراضی داشته باشنداز تاریخ انتش�ار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ی ثبت 
محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام آقای فیصل وکیلی فرزند علی صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه  متضرر 

احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    1402/04/06          تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    1402/04/22

رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود - شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود

خانم هنیفه وکیلی فرزند محمد توفیق ، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند مالکیت 
را از پلاک 4  اصلی  چشمه میران واقع در بخش 13 کرمانشاه } که از مالکین اولیه ی پلاک 4  اصلی چشمه 
میران خریداری نموده { تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، تحت 
کلاسه ی 8  سال 1402 تشکیل و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور، پس 
از رسیدگی ، برابر رأی شماره  140260316007000318  مورخ 1402/03/18  حکم به صدور سند مالکیت 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت  6378.66  مترمربع به نام خانم هنیفه وکیلی فرزند محمد 

توفیق صادر نموده است و نام مالکین اولیه ی پلاک مزبور، رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، در دو نوبت، به فاصله  پانزده روز آگهی می گردد. تا چنانچه شخص یا اشخاصی، نسبت به مورد 
تقاضا، اعتراضی داشته باشنداز تاریخ انتش�ار نوبت اول این آگهی، به مدت دو ماه، اعتراض خود را کتباً 
به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد. معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ی ثبت 
محل تحویل دهد. بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ی ثبت برابر مقررات، سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام خانم هنیفه وکیلی فرزند محمد توفیق صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه 

متضرر احتمالی به داده نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:    سه شنبه    1402/04/06         تاریخ انتشار نوبت دوم:   پنجشنبه    1402/04/22

رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود - شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
حوزه ثبت ملک جوانرود



مركز پژوهش هاي مجلس در خصوص ارتقاء حكمراني 
هوش مصنوعي تصريح مي كند كه ايجاد چارچوب هاي 
قانوني و دستورالعمل هاي اخلاقي شفاف براي توسعه 
و استقرار سامانه هاي هوش مصنوعي مسوول ضروري 
اس��ت. پس از برگزاري جلس��ه علمي پيش نيازهاي 
قانون گ��ذاري بر هوش مصنوعي ب��ا حضور نخبگان 
و صاحبنظ��ران اين ح��وزه، بيانيه سياس��تي مركز 
پژوهش هاي مجلس ش��وراي اس��لامي در خصوص 
ارتقاء حكمراني هوش مصنوعي، تدوين و منتشر شد. 
در اين بيانيه آمده است: پيشرفت هاي چشمگير هوش 
مصنوعي در عرصه هاي گوناگون، از تشخيص زودهنگام 
بيماري ها و بالا بردن اثربخشي فرايند درمان و بهبود 
بيماري گرفته تا كاربردهاي گسترده استفاده از آن در 
پيشرفت و گسترش كشاورزي و كاربردهاي صنعتي و 
خانگي، موجب تحير كارشناسان شده و اعتقاد دارند 
اين فناوري قابليت دارد كه به مهم ترين فناوري عصر 
ما مبدل ش��ود. توانايي اين فناوري و فراگير شدن آن، 
هرچند اش��تياق زيادي ايجاد كرده است اما از سوي 
ديگر، باعث نگراني و دغدغه كارشناسان و حكمرانان 
اين حوزه شده است؛ به نحوي كه تنظيم گري هوش 
مصنوع��ي در محورهايي نظير محدوده س��ني مجاز 
براي كاربران، حريم خصوصي و نقض آن، تعيين نهاد 
تنظيم گر هوش مصنوعي، توس��عه و استفاده از آن بر 
اساس سطح مخاطره )به ويژه هوش مصنوعي مولد( 
و تلاش ب��راي ايجاد رويه واحد بين المللي در مواجهه 
با اين فناوري، در كش��ورهايي نظير ايتاليا، فرانس��ه، 
انگليس، استراليا، چين و ژاپن مورد توجه قرار گرفته 
اس��ت. پيوند فزاينده كاربرده��اي هوش مصنوعي با 
زندگي روزمره انساني و اجتماعي، ظرفيت سازي براي 
اعِمال حكمراني موثر ب��ر آن و تدارك چارچوب هاي 
سياستي به روزش��ونده را كه منجر به توسعه »هوش 
مصنوعي قابل اعتماد و پايدار« شود ضروري مي سازد. 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي، در راستاي 
اتخاذ رويكرد مواجهه فعالانه و پويا با مسائل نوظهور 
سياستي، ضمن ترسيم ملاحظات كليدي حكمراني 
هوش مصنوعي، توصيه هاي سياس��تي براي كنش 

هوشمندانه، پايدار، شفاف و عادلانه را ارايه مي كند. 

   توسعه و استفاده هوشمندانه با 
در نظر گرفتن مزايا و مخاطرات هوش مصنوعي

پژوهش ها نش��ان مي ده��د هوش مصنوع��ي مي تواند 
حكمراني ملي، اقتصاد، سلامت و بهداشت، حمل و نقل، 
مديريت تولي��د و مصرف منابع، كش��اورزي، حفاظت از 
محيط زيست و آموزش را بهبود بخشد. با اين حال، عدم 
توجه به مخاطرات آن ممكن اس��ت آسيب هاي جدي به 
همراه داشته باشد. محافل علمي مختلف مخاطراتي چون 
ايجاد چالش براي بقاي مشاغل سنتي، سوگيري و انحصار 
سيستم توسط يك يا چند تفكر خاص، كاهش سطح تفكر و 
قدرت انتخاب، نگراني هاي مربوط به حفظ حريم خصوصي، 
معضلات اخلاقي و چالش هاي شناختي با اولويت كودكان 
و نوجوانان و همچنين تبعات امنيتي به علت نشت داده ها 
و اطلاعات را مورد تأكيد قرار داده اند. از اين رو لازم اس��ت 
مداخلات سياستي و تنظيم گرانه براي به حداكثر رساندن 
منافع عمومي و در عين حال به حداقل رساندن مخاطرات 

توسعه و استفاده از اين فناوري مدنظر قرار گيرد.

   تقويت همكاري ها، ادبيات سازي،
 گفتمان و اشتراك دانش

با توجه به كاركردهاي ه��وش مصنوعي در عرصه هاي 
مختلف، همكاري كنشگران مختلف فعاليت هاي فناورانه 
در كشور از قبيل دولت، بخش خصوصي متولي توسعه، 
دانش��گاه ها، حوزه هاي علميه و انديش��كده ها، براي به 
حداكثر رس��اندن استفاده صحيح از ظرفيت هاي هوش 
مصنوعي در حكمراني ضروري است. به اشتراك گذاري 
دانش و دسترس��ي به بهترين شيوه ها از طريق سكوها و 
رويدادهايي كه گفت وگو و همكاري بين بخشي را ترويج 
مي كنند، توصيه مي شود. در همين راستا، حمايت از توسعه 
مطالعات نظري كه ماهيت و كاركردهاي هوش مصنوعي 

و نحوه تعامل با آن را برجسته مي كند نيز راهگشا است.

   توسعه همكاري هاي بين المللي
 در حكمراني هوش مصنوعي

ايجاد رويه هاي واحد بين المللي يك از دغدغه هاي مهم 
كشورها درتنظيم گري جهاني توسعه و استفاده از هوش 
مصنوعي اس��ت. تلاش هاي مش��تركي براي رسيدگي 
به چالش هاي فرامرزي مانند اش��تراك گذاري داده ها، 
امنيت سايبري، جلوگيري از انحصارگرايي و سوگيري، 
دسترسي و بهره مندي عادلانه همه كشورها و استفاده 
اخلاقي از هوش مصنوعي مورد نياز است. از اينرو دولت 
بايد فعالانه در مجام��ع و ابتكارهاي بين المللي مرتبط 
با حكمراني هوش مصنوعي ش��ركت كرده تا به توسعه 
هنجارها و استانداردهاي جهاني مبتني بر الزامات اخلاق 
اسلامي كمك كند. همچنين علاوه بر اين، تلاش براي 
توافق هاي دوجانبه و چندجانبه همكاري با كشورها )با 
رعايت ملاحظات امنيتي و سياس��ي و توجه به مصالح 
ملي( در زمينه توسعه هوش مصنوعي مسوول و جلوگيري 

از استفاده مخرب از اين فناوري نبايد از نظر دور بماند.

    افزايش آگاهي نسبت به كاركردها و 
مخاطرات هوش مصنوعي در زمينه هاي مختلف

ارتقاء آگاهي ه��اي عمومي و ايجاد ظرفي��ت لازم براي 
اطمينان از اينكه عم��وم مردم در عصر هوش مصنوعي 
مهارت لازم براي مواجهه و استفاده از آن را داشته باشند 
بس��يار ضروري اس��ت. اين موضوع در مورد كودكان و 
نوجوانان كه س��امانه هاي هوش��مند را دوستاني قابل 
اعتماد دانس��ته و تمامي اطلاعات و رازه��اي خود را در 
اختيار آن مي گذارند حياتي اس��ت. نش��ت اطلاعات و 
داده هاي كودكان در اين س��امانه ها، ن��ه تنها منجر به 
ايجاد برچس��ب هاي شخصيتي بر روي كودك مي شود 
بلكه تصميم س��ازي هاي اين نوع سامانه ها ممكن است 
كودك را به مس��يري س��وق دهد كه مطلوب پرورش و 

تربيت او نباشد.

   ارتقاء دانش و سواد هوش مصنوعي
 به منظور تربيت نيروي انساني ماهر

تربيت نيروي انساني توانمند و متخصص در عرصه هوش 
مصنوعي براي دستيابي به جايگاه شايسته بسيار مهم 
است. از اينرو تدوين سرفصل ها و محتواي آموزش هوش 
مصنوعي با تمركز بر نس��ل آتي هوش مصنوعي بر پايه 
محاسبات كوانتومي و دانش مغز، فراهم آوردن امكانات 
استفاده از ابزارهاي هوشمند و به روز براي دانش آموزان و 
دانشجويان مقاطع مختلف تحصيلي و حمايت از اجراي 
طرح ها و پروژه هاي ميان رش��ته اي براي استفاده بهينه 
از ظرفيت ه��اي هوش مصنوعي در س��اير حوزه ها بايد 

توسط وزارتخانه هاي مرتبط مد نظر قرار گيرد. به منظور 
ظرفيت س��ازي و تجديد س��اختار نيروي كار، برگزاري 
دوره هاي آموزش��ي مهارت محور و توانمندس��از هوش 
مصنوعي در راستاي تربيت متخصصان، نيروي كار دانشي 

و نيروي كار ماهر اجتناب ناپذير است.

  سرمايه گذاري در تحقيق و توسعه
 ب��راي تقويت ن��وآوري و ايجاد يك زيس��ت بوم پايدار و 
منسجمِ هوش مصنوعي، س��رمايه گذاري در تحقيق و 
توسعه اولويت دارد. همچنين با يك نگاه عدالت محور بايد 
از خروجي تحقيقات هوش مصنوعي براي حل چالش هاي 
اجتماعي، شفافيت، توسعه پايدار و تقويت بنيه دفاعي 
كشور اس��تفاده ش��ود. ايجاد و تقويت زيرساخت هاي 
تحقيقاتي توسعه اين فناوري در دانشگاه ها و موسسات 
پژوهشي و ش��ركت هاي دانش بنيان، تأمين مالي براي 
ن��وآوري و ارايه محصولات و خدم��ات مبتني بر هوش 
مصنوع��ي از طريق س��رمايه گذاري خطرپذير، تقويت 
شبكه توسعه دهندگان هوش مصنوعي و ضمانت ريسك 
شركت هاي فعال از ديگر سياست هاي پيشنهادي است.

     فراهم كردن زيرساخت هاي قانوني و حقوقي
ايجاد چارچوب هاي قانوني و دستورالعمل هاي اخلاقي 
شفاف براي توسعه و استقرار سامانه هاي هوش مصنوعي 
مسوول ضروري است. اين امر تداوم عملكرد شركت هاي 
مرتب��ط با هوش مصنوع��ي در صورت ب��روز خطاهاي 
غيرعمدي را ضمانت مي كند و چارچوب هاي توس��عه 
هوشمندانه و پايدار را فراهم مي سازد. علاوه بر اين، وضع 
مقرراتي كه جمع آوري، ذخيره س��ازي، اشتراك گذاري 
و اس��تفاده از داده ها در س��امانه هاي هوش مصنوعي را 
تنظيم كرده و حق��وق مالكيت داده، محصول و خدمت 
ارايه شده از هوش مصنوعي را تعيين تكليف كند ضروري 
اس��ت. در همين راستا ش��فافيت، رضايت آگاهانه و نيز 
سازوكارهاي اعمال كنترل افراد بر داده هاي خود بايد در 

اولويت قرار گيرد. 

   فراهم كردن زيرساخت هاي فني
هوش مصنوعي بر پايه يادگيري از مجموعه بزرگ 
و انبوه داده ها اس��توار اس��ت. لذا توليد، دسترسي، 
اش��تراك و مبادله داده ها در توس��عه اين فناوري 
موضوعي كليدي است. توسعه زيرساخت هاي شبكه 
ملي اطلاع��ات، توليد الگوريتم ه��ا و نرم افزارهاي 
كاربردي و همچنين س��خت افزارهاي توانمند در 
كاهش زمان يادگيري و پردازش داده ها از الزمات 

توسعه هوش مصنوعي در كشور است.

   فراهم كردن زيرساخت هاي پايدار 
اجتماعي و اخلاقي

با وجودي كه استفاده از هوش مصنوعي به عنوان ابزاري 
براي بقاء، بالندگي و ش��كوفايي اجتناب ناپذير اس��ت؛ 
اما زيرس��اخت هاي پايدار اجتماعي، اخلاقي و حقوقي 
براي استفاده از آن بايد در سطح جامعه فراهم شود؛ زيرا 
دسترس��ي نابرابر به مزاياي هوش مصنوعي مي تواند به 

تشديد نابرابري ها منجر شود.

    انتخاب متولي اصلي تنظيم گري
 هوش مصنوعي

ايجاد هماهنگي ميان دس��تگاه هاي متولي، تس��ريع 
همكاري ها و تضمين استفاده مسوولانه و اخلاقي از هوش 
مصنوعي، يك نهاد هماهنگ ساز و تنظيم گر فرابخشي 
را مي طلبد. در حال حاضر نهادهاي مختلفي در كش��ور 
مشغول به فعاليت در زمينه توس��عه و سياست گذاري 
هوش مصنوعي هستند؛ اما هنوز جمع بندي مشخصي 
مبني بر توافق بر يك نهاد به عنوان متولي اصلي حاصل 
نشده است. تعيين اصول كلي توسعه هوش مصنوعي در 
كشور و ملزومات به كارگيري آن، تدوين برنامه تقسيم كار 
ملي و سازوكار تعامل كليه كنشگران؛ ارايه چارچوب هاي 
ارزيابي و اخذ مجوز سامانه هاي هوش مصنوعي، ارزيابي 
مخاطرات محصولات نوظهور هوش مصنوعي و سياست ها 
و مق��ررات مواجه��ه ب��ا آن، ارزيابي اث��رات اجتماعي- 
اقتصادي، امنيتي و اخلاقي استفاده از هوش مصنوعي 
و انتش��ار گزارش هاي دوره اي عمومي و ويژه نهادهاي 
نظارتي، پيشنهاد قوانين و مقررات مورد نياز در صورت 
ضرورت و همچنين حضور در مجامع بين المللي به عنوان 
مرجع ملي هوش مصنوعي از جمله وظايف اصلي اين نهاد 
است.  در پايان بار ديگر تأكيد مي شود نحوه حكمراني و 
تنظيم گري هوش مصنوعي، تأثير بسيار مهم و راهبردي 
در شكل دادن به آينده ايران از دريچه چشم اين فناوري 
خواهد داشت. از اين رو بايد با اتخاذ يك رويكرد جامع و 
آينده نگر، از ظرفيت هاي هوش مصنوعي براي هدايت 
رشد اقتصادي، ارتقاء عدالت اجتماعي، بهبود حكمراني و 
افزايش رفاه شهروندان استفاده شود. توصيه هاي سياستي 
ذكر ش��ده، با هدف ترويج توس��عه و اس��تفاده از هوش 
مصنوعي مسوول، قابل اعتماد و پايدار ارايه شده است. 
ارزيابي و به روزرساني مداوم سياست هاي حكمراني هوش 
مصنوعي براي همگام شدن با پيشرفت هاي اين فناوري و 
رسيدگي به چالش هاي نوظهور، ضروري است. اميد است 
از طريق تلاش هاي مشترك و تصميم گيري هاي فراگير، 
ايران در زمره كشورهاي پيشرو در توسعه و استفاده موفق 

از هوش مصنوعي قرار گيرد.
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تردز به دستور كميته فيلترينگ 
از كافه بازار حذف شد

اپليكيشن ش��بكه اجتماعي تردز كه هفته گذشته 
توس��ط متا معرفي ش��ده بود، روز گذشته به دستور 
كميته فيلترينگ از كافه بازار حذف ش��د. ش��بكه 
اجتماعي تردز براي رقابت مس��تقيم با توييتر هفته 
گذشته معرفي شد اما تنها س��اعتي پس از معرفي، 
به انبوه شبكه ها و پلتفرم هاي مسدود شده در ايران 
پيوست و دسترسي كاربران ايراني به آن قطع شد. اين 
اپليكيشن براي دانلود از طريق بازارگاه هاي اپليكيشن 
مانند كافه ب��ازار قابل نصب بود ك��ه پس از تصميم 
كميته فيلترينگ از كافه بازار نيز حذف ش��ده است. 
اپليكيشن پلتفرم هاي اصلي شبكه هاي اجتماعي و 
پيام رسان هايي مانند فيس بوك، توئيتر، اينستاگرام، 
تلگرام وواتس اپ در ايران روي پلتفرم هايي مانند كافه 
بازار و مايكت قابل نصب نيس��تند و بنابر صلاحديد 
كميته تعيي��ن مصاديق محت��واي مجرمانه فيلتر 
هستند. از سوي ديگر محدوديت هاي گوگل پلي نيز 
مانع از دسترس��ي كاربران به نسخه هاي به روز شده 
آنها مي شود. اين شبكه اجتماعي كه در كمتر از يك 
هفته به رش��د عجيب يكصد ميليون كاربر رس��يده 
است، داراي محدوديت دو طرفه براي كاربران ايراني 
است. نصب اپليكيش��ن تردز از ابتداي معرفي براي 
كاربران ايراني روي گوگل پلي امكان پذير نبود كه از 
اين نظر ميان كاربران ايراني و اروپايي شباهت هايي 
ديده مي شود. سرعت عمل اعضاي كميته فيلترينگ 
در انس��داد اين شبكه اجتماعي قابل توجه است زيرا 
در همان س��اعات ابتدايي برخوردها با اين ش��بكه 
اجتماعي آغاز شد. به گفته بلومبرگ، مارك زاكربرگ، 
مديرعامل متا، طي پستي در حساب تردز خود گفت: 
»تردز بايد يك اپليكيش��ن گفت وگو با بيش از يك 
ميليارد نفر باشد. توييتر فرصت اين كار را داشت اما 
موفق نشد. اميدواريم كه كار را تمام كنيم.« با اين حال 
حضور ايراني ها در جمع بيش از يك ميليارد نفر مد 

نظر زاكربرگ شايد به سختي امكان پذير باشد.

آغاز سومين اجلاس وزراي 
ارتباطات كشورهاي عضو اكو

سومين اجلاس وزراي ارتباطات و فناوري اطلاعات 
كش��ورهاي عضو س��ازمان اكو به ميزباني ايران آغاز 
ش��د. به گزارش ايس��نا، يكي از اهداف برگزاري اين 
اجلاس رسيدن به راه هاي توسعه همكاري هاي دو و 
چندجانبه بين كشورهاي عضو اعلام شده است و در 
اين راستا چندي قبل وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
كشورمان براي بررسي آخرين وضعيت امور مربوط 
به اين نشست، ديداري با دبيركل محترم سازمان اكو 
داشت. اين سازمان ۵۲ س��ال پيش با همكاري سه 
كشور ايران، تركيه و پاكستان تشكيل شد و ايران به 
عنوان يكي از بنيانگذاران سازمان همكاري اقتصادي 
اكو به شمار مي رود. در حال حاضر ۱۰ كشور عضو اين 
سازمان هستند و كش��ورهاي پاكستان، قزاقستان، 
تاجيكستان، ازبكستان و ايران عضوِ مشترك مابين اكو 
و سازمان همكاري شانگ هاي هستند. در اين نشست 
و طي جلسات مختلف، وزرا، روساي هيات ها و ساير 
شركت كنندگان، آخرين تحولات شناسايي شده در 
»استراتژي منطقه اي ۲۰۲۵ اكو براي توسعه جامعه 
اطلاعاتي ۲۰۲۵«، كه افق آينده اين سازمان نيز است 
و مكانيس��م هاي ادغام منطقه اي در زمينه ICT را، 
مورد بحث و بررسي قرار خواهند داد. عيسي زارع پور، 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات ايران در خصوص 
اين اجلاس در يكي از ش��بكه هاي اجتماعي نوشت: 
»با توجه به ظرفيت شركت هاي دانش بنيان ايراني 
در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات، سعي كرديم 
در طول مدت ميزباني، علاوه بر جلسات ديپلماتيك 
و مرس��وم اين نوع نشس��ت هاي بين المللي، ضمن 
برگزاري نمايشگاهي جذاب از توانمندي شركت هاي 
ايراني در محل اجلاس، جلسات كاري مشترك بين 
صاحبان كسب وكارهاي ايراني كه قابليت حضور در 
بازارهاي خارجي دارن��د را نيز با هيات هاي خارجي 
شركت كننده در اين نشست برگزار كنيم.« در اولين 
روز از اين اجلاس وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
كشورمان به همراه هيات هايي از كشورهاي عراق و 
پاكستان و ديگر كشورهاي عضو سازمان اكو در ابتدا 
از نمايشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات ايران كه در 

حاشيه اجلاس برپاشده بود بازديد كردند.

ايميل هاي دولت امريكا
توسط هكرهاي چيني هك شد

شركت مايكروسافت اعلام كرد يك گروه هكر مستقر 
در چين با هدف جاسوسي، يك مجموعه حساب هاي 
ايميل مرتبط با سازمان هاي دولتي در اروپاي غربي را 
هك كردند. به گزارش ايسنا، مايكروسافت در يك پست 
وبلاگ كه سه شنبه شب منتشر شد، اعلام كرد: گروهي 
كه با نام توفان شناس��ايي كرده اس��ت، موفق شده اند 
پس از دسترسي به اطلاعات ايميل حدود ۲۵ سازمان 
دولتي در اواس��ط ماه مه، به مدت يك ماه، شناس��ايي 
نشده بمانند. اين شركت نرم افزاري پس از تحقيقاتي در 
اواس��ط ژوئن كه در پي دريافت گزارش هاي مشتريان 
درباره فعاليت غيرعادي ايميل انج��ام داد، اين هك را 
كشف كرد. چارلي بل، نائب رييس اجرايي مايكروسافت 
در پس��ت ديگري نوش��ت: ارزيابي ما از اين رويداد، به 
جاسوسي، نظير دسترسي يافتن به سيستم هاي ايميل 
براي جمع آوري اطلاعات، متمركز شده است.  وي افزود: 
گروه توفان-۰۵۵۸ اين حمله را با جعل توكن هاي احراز 
هويت مورد نياز براي دسترسي به حساب هاي ايميل 
كاربران انجام داده است. مايكروسافت اعلام كرد كه از آن 
زمان به مشترياني كه قرباني اين هك شده اند، اطلاع داده 
و اقدامات خنثي سازي مربوطه را تكميل كرده است. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، اين جديدترين مورد شناسايي 
شده از حملات سايبري گروه هاي هكري مستقر در چين 
اس��ت كه با هدف دسترسي به اطلاعات حساس انجام 
مي شود. مايكروسافت در ماه مه، اعلام كرد كه يك گروه 
هكري تحت حمايت دولت چين معروف به »توفان ولت« 
)Volt Typhoon(، با هدف احتمالي ايجاد اختلال در 
ارتباطات حياتي، به نهادهاي زيرساختي در گوام و مناطق 

ديگر امريكا دسترسي پيدا كرده است.

روزهاي  سخت بازار
در ش��رايط فعلي كه به لحاظ تكنيكالي شاخص كل 
يك كف مهم را از دس��ت داده اس��ت، بازار به ش��دت 
نيازمند يك خبر و اتفاق خوب است و تنها كورسوي 
اميد در گزارشات سه ماهه شركت هاست كه مي تواند 
س��وخت جديدي، هر چند كم توان، به ب��ازار تزريق 
كند كه متاسفانه در اين امر نيز بسياري از شركت ها 
كم كاري كرده و ارسال گزارش��ات را به روزهاي آخر 
موكول كرده اند كه ممكن است تا آن موقع به قدري 
اوضاع وخيم شود كه ديگر اثر چنداني بر بازار نگذارد. 
انتظار مي رود كه سازمان به عنوان متولي و ناظر بازار 
تذكرها و فشارهاي لازم را به شركت ها براي ارسال هر 
چه زودتر گزارشات سه ماهه بياورد تا شايد بتوان قلب 
نيمه جان بازار را به سختي دوباره احيا كرد. بايد در نظر 
داشته باشيم كه در مرداد و شهريور انتظار هيچ خبر 
دلخوش كننده اي براي بازار وجود ندارد و در شرايط 
فعلي كه بازار در ركود به سر مي برد ممكن است اين 
ركود به ركود ش��ديد و عميق تبديل شود كه در اين 

صورت درمان آن بسيار سخت و زمان بر خواهد بود.

 5G هواوي به بازار گوشي هاي
برمي گردد

ش��ركت هاي تحقيقات��ي مي گويند ش��ركت هواوي 
تكنولوژي چين نقشه مي كشد تا پايان امسال به صنعت 
تلفن هوشمند نس��ل پنجم )۵G( برگردد كه به منزله 
بازگشت دوباره پس از ممنوعيت هاي امريكايي و لطمه 
ديدن كسب و كار دستگاه هاي الكترونيكي مصرفي اين 
شركت اس��ت. به گزارش ايسنا، سه شركت تحقيقات 
فناوري شخص ثالث كه بخش تلفن هوشمند چين را 
پوشش مي دهند، به رويترز گفتند: هواوي با استفاده از 
پيشرفت هايي كه در ابزارهاي طراحي نيمه رسانا در كنار 
شركت تراشه سازي SMIC داشته است، قادر خواهد 
بود تراشه هاي ۵G را به صورت داخلي تامين كند. اين 
ش��ركت ها به منابع صنعتي از جمله تامين كنندگان 
هواوي اشاره كردند كه به دليل توافق هاي محرمانگي 
با مشتريان، مايل نبودند نامشان فاش شود. بازگشت به 
بازار گوشي هاي ۵G، يك پيروزي براي هواوي خواهد 
بود كه تقريبا سه سال پيش، اعلام كرده بود در وضعيت 
بقا به سر مي برد. درآمد كسب و كار مصرفي هواوي در 
س��ال ۲۰۲۰، به ۴۸۳ ميليارد يوان )۶۷ ميليارد دلار( 
رسيده بود اما س��ال بعد، تقريبا ۵۰ درصد سقوط كرد. 
اين غول چيني زماني با اپل و سامس��ونگ براي كسب 
عنوان بزرگ ترين سازنده تلفن هوشمند جهان، رقابت 
مي كرد اما پس از آغاز محدوديت هاي امريكا در س��ال 
۲۰۱۲، با قطع دسترس��ي به ابزارهاي تراشه س��ازي 
 ضروري براي تولي��د پيش��رفته ترين مدل هاي خود 
روبرو ش��د.  دولت ه��اي امريكا و اروپايي، ه��واوي را به 
عنوان يك ريسك امنيتي شناخته اند اما اين شركت، 
اتهامات مذكور را رد كرده اس��ت. از آن زمان، هواوي با 
استفاده از تراش��ه هايي كه ذخيره كرده بود، مدل هاي 
۵G محدودي را فروخته اس��ت. هواوي كه مجبور شد 
به فروش گوش��ي هاي ۴G اكتفا كند، سال گذشته با 
افت شديد فروش، در اكثر رتبه بنديهاي جهاني سقوط 
كرد اما طبق گزارش شركت مشاوره كانالايز، سهم بازار 
هواوي در بازار چين، در س��ه ماهه نخس��ت امسال، به 
۱۰ درصد رشد كرد. طبق آمار كانالايز، هواوي در سال 
 )Honor( »۲۰۱۹، پيش از اينكه مجبور شود برند »آنر
را بفروشد، تعداد ۲۴۰.۶ ميليون دستگاه تلفن هوشمند 
در بازار جهاني فروخته بود. برند »آنر« تقريبا يك پنجم 
از كل فروش هواوي در آن سال بود. روزنامه دولتي »چاينا 
سكيوريتيز ژورنال« ماه جاري بدون اشاره به بازگشت 
هواوي به بازار گوشي هاي ۵G، گزارش كرد كه هواوي 
هدف فروش گوش��ي هاي خود در سال ۲۰۲۳ را به ۴۰ 
ميليون دستگاه، از ۳۰ ميليون دستگاه در ابتداي سال، 
بالا برده است. به گفته اين سه شركت تحقيقاتي، هواوي 
مي تواند مدل هاي ۵G  گوشي هاي پرچمدار مانند »پي 
۶۰« را امس��ال توليد كند و احتمالا مدل هاي جديد را 

اوايل سال ۲۰۲۴ عرضه خواهد كرد. 

بيانيه مركز پژوهش هاي مجلس درباره ارتقاء حكمراني هوش مصنوعي
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تعادل|
حجم تبادلات تجاري آفريقا در س��ال گذشته حدود 
۱۲۰۰ ميليارد دلار بوده، اما سهم ايران از اين تبادلات 
ناچيز بوده است. براساس آمارهاي منتشر شده، در سال 
قبل بيش از ۱۲۸.۵ هزار تن كالا به ارزش ۷۳ ميليون و 
۷۸۱ هزار دلار، تجارت ايران با كنيا، اوگاندا و زيمبابوه 
بود كه ۱۲۴ هزار و ۲۱۴ تن كالاي ايراني به ارزش ۵۴ 
ميليون و ۶۶۷ هزار دلار، سهم صادرات ايران و ۴۳۵۱ 
تن كالا به ارزش ۱۹ ميليون و ۱۱۴ هزار دلار، س��هم 
واردات ما از اين سه كشور بوده است. صادرات ايران به 
كنيا ۵۳.۲ ميليون دلار، به اوگاندا ۱.۲ ميليون دلار و به 
زيمبابوه ۲۳۶ هزار دلار بوده و قير با ۴۱ ميليون دلار، 
۷۵ درصد ارزش صادرات ايران به اين سه كشور را به 
خود اختص��اص داده و بعد از آن روغن صنعتي با ۳.۷ 
ميليون دلار، س��اير فرآورده هاي نفتي با ۲.۳ ميليون 
دلار و رش��ته هاي خوراكي با ۱.۹ ميليون دلار و پلي 

اتيلن با ۹۵۵ هزار دلار قرار دارند. 

   جزييات تجارت با آفريقا 
در پي س��فر رييس جمهوري به قاره آفريقا، رييسي 
همچنين س��فرهاي خود به كشورهاي مختلف، روز 
سه ش��نبه ۲۰ تيرماه به آفريقا رفت. او در اين س��فر 
قرار اس��ت پس از ۱۱ سال به كشورهاي كنيا، اوگاندا 
و زيمبابوه ب��رود و با توجه ب��ه ظرفيت هاي مختلف 
موجود در آفريقا، برنامه  دولت توسعه روابط اقتصادي 
و سياسي با آنهاست. به همين بهانه نگاهي به سطح 
مبادلات ايران با قاره آفريقا مي پردازيم. درهمين حال، 
سخنگوي دولت، هدف اصلي سفر رييس جمهوري 
به قاره آفريقا را ارتقاي روابط با كش��ورهاي دوست و 
همسو، توسعه بازار محصولات دانش بنيان و صادرات 
خدمات فني، مهندسي، كشاورزي و پزشكي عنوان 
كرد. اما تجارت ايران و آفريقا درچه س��طحي است؟ 
طبق اظهارات قائم مقام باش��گاه تجار ايران و آفريقا، 
در سال قبل بيش از ۱۲۸.۵ هزار تن كالا به ارزش ۷۳ 
ميليون و ۷۸۱ هزار دلار، تجارت ايران با كنيا، اوگاندا 
و زيمبابوه بود كه ۱۲۴ هزار و ۲۱۴ تن كالاي ايراني به 
ارزش ۵۴ ميليون و ۶۶۷ هزار دلار، سهم صادرات ايران 
و ۴۳۵۱ تن كالا به ارزش ۱۹ ميليون و ۱۱۴ هزار دلار، 

سهم واردات ما از اين سه كشور بوده است .
صادرات ايران به كنيا ۵۳.۲ ميليون دلار، به اوگاندا ۱.۲ 
ميليون دلار و به زيمبابوه ۲۳۶ هزار دلار بوده و قير با 
۴۱ ميليون دلار، ۷۵ درصد ارزش صادرات ايران به اين 
سه كش��ور را به خود اختصاص داده و بعد از آن روغن 
صنعتي با ۳.۷ ميليون دلار، ساير فرآورده هاي نفتي با 
۲.۳ ميليون دلار و رشته هاي خوراكي با ۱.۹ ميليون 

دلار و پلي اتيلن با ۹۵۵ هزار دلار قرار دارند.
»عسل، پس��ته، كش��مش، ميوه خش��ك، زعفران، 
كنسرو ماهي، شيريني و ش��كلات، بيسكوئيت، رب 
گوجه، مكمل غذايي، گچ و س��يمان، دارو، واكسن و 
تجهيزات پزشكي، اوره، محصولات آرايشي، كائوچو، 
 چمدان، فرش و گليم، كفش و كلاه، ظروف شيشه اي، 
ماش��ين آلات صنعتي، س��يم و كابل، تراكتور، مبل، 
سايبان و شيرآلات« از ديگر كالاهاي صادراتي ايران 
به سه كشور كنيا، اوگاندا و زيمبابوه بودند كه ۹۷ درصد 

صادرات انجام شده به مقصد كنيا بوده است.
به طور كلي حج��م تبادلات تجاري آفريقا در س��ال 
گذش��ته حدود ۱۲۰۰ ميليارد دلار بوده، اما س��هم 
ايران از اين تبادلات ناچيز بوده اس��ت. ظرفيت هاي 
همكاري ايران و آفريقا بيشتر از اين ارقام است. آفريقا 
از ۵۴ كشور تشكيل شده و بر اساس پيش بيني هاي 
موسسات معتبر بين المللي، جمعيت آفريقا، تا سال 
۲۰۵۰ به ۲.۵ ميليارد نفر مي رسد و در آن زمان، حدود 
۴۰ درصد از كل جمعيت زير ۱۸ سال جهان، آفريقايي 
خواهند بود. بنابراين آفريقا در حال تبديل ش��دن به 

بزرگ ترين بازار كالاها و خدمات مصرفي دنياست.
بخش تكنول��وژي ديجيتال آفريقا ش��امل نرم افزار، 
تكنول��وژي ابري و خدمات اينترنت، از س��ال ۲۰۱۰ 
رش��د قابل توجهي را تجربه كرده و نفوذ اينترنت در 
۱۲ س��ال گذشته، ۱۰ برابر ش��ده و اقتصاد اينترنتي 
در آفريقا تا س��ال ۲۰۵۰ به ۷۱۲ ميليارد دلار خواهد 
رسيد. بيش از۶۰۰ قطب ديجيتال در اين قاره وجود 
دارد كه همگي پيشرفت هاي قابل توجهي در پرورش 
نوآوري داشته اند. همكاري در ارايه خدمات درماني، 
فني، آموزش��ي، رفاهي و توانمندسازي نسل جديد 
آفريق��ا، همكاري دانش��گاه هاي ايران��ي و آفريقايي 
 و تبادل فناوري، به ويژه با اس��تفاده از ش��ركت هاي 
دانش بنيان از جمله راهكارهاي توس��عه همكاري با 

كشورهاي آفريقايي است.

   جزييات با اوگاندا
بر اساس آمارهاي منتشر شده از سوي گمرك، مجموع 
تجارت بين ايران و اوگاندا در س��ال گذش��ته كاهش 
جزئي در قياس با س��ال ۱۴۰۰ پيدا كرده و با افت دو 

درصدي از نظر دلاري و كاهش ۶۰ درصدي از حيث 
وزني مواجه شده است. اما رشد ۳۲ درصدي را از نظر 
ارزش ريالي تجربه كرده است. اما آمار تجارت دو كشور 
در طول ساليان گذشته نشان دهنده پتانسيل بالا براي 
ارتقاي روابط تجاري ايران و اوگانداست. اين كاهش در 
مبادلات تجاري ايران و اوگاندا ناشي از كاهش صادرات 
به اين كش��ور آفريقايي بوده اس��ت چرا كه واردات از 
اوگاندا به ايران رشد ۶۶ درصدي از نظر ارزش دلاري 
نسبت به ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۰ را تجربه كرده و از نظر 
ريالي و وزني نيز روند رو به رش��دي را داش��ته است. 
بنابراين به نظر مي رس��د كه رشد تجارت )صادرات و 
واردات( بين دو كشور با توجه به پتانسيل هاي كالايي 
موجود در ايران و اوگاندا مي تواند در سال جاري اتفاق 
بيفتد. نگاهي به تجارت دو كشور نشان مي دهد ايران 
در سال گذش��ته با صادرات حدود ۱.۲ ميليون دلار 
محصولات مختلف به اوگاندا، اين ش��ريك تجاري را 
در رتبه نود و دوم قرار داده است. البته واردات ايران از 
همين كشور در سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ با 
افزايش ۶۶ درصدي از نظر ارزش دلاري مواجه شده 
است. ايران در سال ۱۴۰۰ بيش از ۶۰۷ هزار دلار كالاي 
مختلف از اوگاندا وارد كرده بود و اين كشور آفريقايي نود 
و هفتمين كشور فروشنده به ايران لقب گرفته بود اما 
در سال جاري با واردات بيش از يك ميليون دلار رشد 
را از اين منظر تجربه ك��رده اما در رتبه نود و نهم بين 

شركاي تجاري ايران قرار گرفته است.
نگاهي به آماره��اي واردات اوگاندا به ايران در س��ال 
گذشته، نشان از رشد ۴۴درصدي از نظر وزني و افزايش 
۶۶ درصدي از نظر ارزش دلاري و رشد ۷۸۸ درصدي از 

حيث ارزش ريالي نسبت به سال ۱۴۰۰ دارد.

   چه كالاهايي به اوگاندا صادر شدند؟
بررسي جزييات صادرات ايران به اوگاندا نشان مي دهد 
كه اين كش��ور آفريقايي عمدتا مشتري محصولات و 
فرآورده هاي نفتي، واكسن، ماشين آلات كشاورزي، 
محصوات معدني مانند مس و غيره بوده است. »ساير 
وازلين ها به ج��ز گريد دارويي و ژل��ه كابل« در رتبه 
نخس��ت كالاهاي صادر ش��ده به اوگاندا قرار گرفته و 
سهم ۲۴.۲۵ درصدي را در اين فهرست بلند بالا دارد.

پس از آن »ساير واكسن ها براي دامپزشكي« دومين 
محصول صادراتي به اوگاندا است كه تاجران اين كشور 
براي خريد آن بيش از ۱۷۵ هزار دلار هزينه كرده اند. 
»ساير هادي هاي برق براي ولتاژ بيش از ۱۰۰۰ ولت« 
نيز در رتبه س��وم در اين جدول جزو عمده كالاهاي 

صادراتي به اوگاندا است. 
واردات ايران از اوگاندا گرچه محدود به سه محصول 
با رديف تعرفه هاي مختلف مي شود اما با افزايش قابل 
توجهي نس��بت به سال ۱۴۰۰ مواجه شده كه تقريبا 
همه اين رش��د مديون واردات قه��وه و البته ميمون 
آزمايش��گاهي بوده اس��ت. »قهوه، بون��داده كافئين 
نگرفته غير مذكور« نخس��تين كالاي وارداتي است 
كه براي ايران بيش از ۷۶۶ هزار دلار خرج برداش��ته 
و ۷۵.۸۵ درصد واردات اوگاندا به كشورمان را شامل 
مي شود. بعد از آن »ميمون براي تحقيقات )پزشكي 
آزمايشگاهي و سرم سازي(« در اين فهرست قرار دارد 
كه ارزشي حدود ۱۷۸ هزار دلار داشته و سهم ۱۷.۶۶ 
درصدي را به خود اختصاص داده است. »ساير نباتات و 
اجزاي آنها مورد مصرف در عطر سازي و داروسازي غير 
مذكور در جاي ديگر« آخرين كالاي خريداري شده 
تجار ايراني از همتايان اوگاندايي در سال گذشته است.
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تسهيلات گمرك
براي ورود موقت خودرو 

تس��هيلات جدي��د گم��رك ب��راي ورود موقت 
خودروهاي سواري گردش��گران و سرمايه گذاران 

خارجي به كشور اعلام شد.
طبق بخش��نامه ابلاغي گمرك ايران، متقاضيان 
مشمول اين تسهيلات مي توانند به مدت پنج ماه 
خودروي سواري را به شيوه ورود موقت وارد كشور 
كنند. پيش از اين، مدت زمان ياد شده فقط دو ماه 
ب��ود و در صورت امكان و موافقت گمرك س��ه ماه 
ديگر نيز تمديد مي شد. اما اكنون متقاضيان در بدو 
ورود به كشور مي توانند از تسهيلات پنج ماهه ورود 
موقت خودرو به كشور استفاده كنند. در بخشنامه 
جديد، محدوديت كشورها نيز برداشته شده است و 
همچون قبل واردكنندگان نياز نيست از كشورهاي 
خاصي خودرو واردكنند. بر اس��اس اين بخشنامه، 
اختيارات صدور مج��وز ورود موقت تردد يا تمديد 
مهلت تردد خودروهاي ورود موقت تحت صحابت 
پروانه گمركي، كارنه دو پاساژ تريپتيك و ديپتيك به 
گمركات سراسر كشور داده شد. طبق اعلام گمرك، 
ورود اين خودروها با رعايت كام��ل مواد ۵۰ و ۷۸ 
قانون امور گمرك��ي و آيين نامه هاي اجرايي قانون 
است. در اين بخشنامه تاكيد شده است، مهلت هاي 
قانوني اعطا ش��ده غير قابل تمديد خواهد بود تا از 

سواستفاده هاي احتمالي جلوگيري شود.

آغاز مذاكرات تجارت آزاد 
با پاكستان از شهريور

مديركل آسياي جنوبي س��ازمان توسعه تجارت 
گفت: در ش��هريورماه اولين نشست هاي مشترك 
براي برقراري تجارت آزاد با پاكستان شروع مي شود. 
البته اين شروع مذاكرات است و فرآيند نهايي سازي 

طول مي كشد.
هادي طالبيان مق��دم در گفت وگو با مهر در مورد 
آخرين وضعيت برقراري تجارت آزاد با پاكس��تان 
اظهار داشت: تجارت ترجيحي با پاكستان از قبل 
داشتيم و موانعي وجود داشت كه در حال برطرف 
شدن است و مشكل خاصي نداريم؛ بنابراين در حال 
برنامه ريزي براي تجارت آزاد با پاكس��تان هستيم 
و مذاك��رات تا يكي دو ماه آينده ش��روع و از طريق 
كميسيون مشترك بين دو كش��ور اطلاع رساني 
مي ش��ود. مديركل آسياي جنوبي سازمان توسعه 
تجارت ايران افزود: نشس��ت هاي زيادي بايد بين 
دو طرف برگزار شود تا به نتيجه مشخصي در مورد 
رديف كالاها و… برسيم. در كميسيون مشترك 
موض��وع را اعلام كردي��م و در ش��هريورماه اولين 
نشس��ت هاي مشترك شروع مي ش��ود. البته اين 
شروع مذاكرات اس��ت و فرآيند نهايي سازي طول 
مي كش��د. وي تصريح ك��رد: در حال حاضر حجم 
تجارت با پاكس��تان به اندازه انتظار نيست اما پس 
از برقراري تجارت آزاد تعرفه كالاهاي مورد توافق 
بين دو كشور صفر مي شود. بيشترين مزيت هاي 
صادراتي كشورمان براي صادرات به اين كشور نيز در 
بخش كشاورزي، فرآورده هاي نفتي آهن اسفنجي، 
ال پي ج��ي، ماش��ين آلات، مصالح س��اختماني و 
خشكبار از جمله خرما است. طالبيان مقدم با بيان 
اينكه ميزان تجارت ايران و پاكس��تان ۲.۳ تا ۲.۴ 
ميليارد دلار در سال است، گفت: هر چه موانع كمتر 
باشد حجم تجارت بالاتر مي رود بنابراين پيش بيني 
مي شود تجارت ميان ايران و پاكستان تا يك سال 
آينده ۱۵ تا ۲۰ درصد افزايش يابد. مديركل آسياي 
جنوبي سازمان توسعه تجارت ايران تصريح كرد: 
افزايش تجارت از طريق راهكارهاي مختلفي مانند 
تجارت ترجيحي و آزاد و تهاتر قابل انجام است و هر 
كدام كاركردهاي خود را دارد. طالبيان مقدم گفت: 
پاكستان دستورالعملي واحد براي تجارت با ايران، 
روسيه و افغانستان صادر كرده است كه حال بررسي 
آن هستيم ما نيز دستورالعمل جديدي براي توسعه 

تجارت با اين كشور در حال مذاكره هستيم.

به زودي خط توليد خودروی 
ايراني در كنيا افتتاح خواهد شد

رييس جمهور كنيا گفت: ايران ي��ك كارخانه مونتاژ 
خودروس��ازي در كنيا افتتاح مي كن��د و خودروهاي 
بومي ايراني در كش��ور ما توليد مي ش��ود. به گزارش 
مهر، »ويليام س��امويي روت��و« رييس جمهور كنيا در 
نشست خبري روس��اي جمهور ايران و كنيا در محل 
كاخ رياست جمهوري، گفت: امضاي ۵ سند همكاري و 
تفاهم ميان ايران و كنيا در حوزه هاي مختلف كه از جمله 
ارتباطات، توسعه سرمايه گذاري، شيلات و غيره مي تواند 
بسيار مفيد و موثر باشد. وي افزود: اطلاعات بسيار خوبي 
در اختيار من قرار گرفته است، مبني بر اينكه در بخش 
مكانيك و خودروس��ازي قرار است ايران يك كارخانه 
مونتاژ خودروسازي در كنيا افتتاح كند و خودروهاي 

بومي ايراني در كشور ما توليد شود.
رييس جمهور كنيا در اين نشس��ت خبري خطاب به 
رييس��ي رييس جمهور كش��ورمان اظهار داشت: اين 
ديدار فرصت بسيار خوبي است تا مجدداً دوستي ميان 

ملت هاي ايران و كنيا را تجديد كنيم.

مهلت رفع تعهد ارزي تمديد شد
بر اساس تصميم كميته ارزي، مهلت رفع تعهد ارزي 

صادرات سال ۱۴۰۱ تا پايان شهريورماه تمديد شد.
بر اس��اس اعلام كنفدراس��يون صادرات ايران، پيرو 
مصوبه كميته ارزي، مهلت رفع تعهد ارزي سال ۱۴۰۱ 
صادركنندگان، تا پايان شهريورماه سال جاري تمديد 
شد. بر اين اس��اس صادركنندگاني كه در اين مهلت 
زماني تعيين شده، نسبت به رفع تعهدات ارزي خود 
اقدام نمايند، مشمول معافيت هاي مالياتي نيز خواهند 
شد. پيش از اين، مهلت رفع تعهد ارزي صادرات تا پايان 

تيرماه تعيين شده بود.

تبادل ارزهاي ملي در
دستور كار سازمان شانگهاي است

مديركل شرق آسيا و اقيانوسيه سازمان توسعه تجارت 
گفت: يكي از دس��تور كارهاي مهم اقتصادي سازمان 
شانگهاي، بحث امكان استفاده عملياتي از ارزهاي ملي 
كشورهاي عضو و تسويه حساب هاي بين خودشان است.

كاوه دليري در يك مصاحبه راديويي در پاس��خ به اين 
س��وال كه آيا اعضاي سازمان همكاري هاي شانگهاي 
امكان استفاده از ارزهاي ملي خودشان را دارند يا خير 
اظهار داشت: ش��ايد تا ۳ سال قبل هم فقط نيم درصد 
حجم تبادلات تجاري با ارزهايي غير از دلار انجام مي شد؛ 
اما هم اكنون اين رويكرد به ۵ درصد رسيده و تقريباً در 

خيلي از كشورهاي دنيا هم مطرح است.
مديركل شرق آسيا و اقيانوسيه سازمان توسعه تجارت 
ادامه داد: در حال حاضر يكي از دس��تور كارهاي مهم 
اقتصادي سازمان همكاري هاي شانگهاي، بحث امكان 
اس��تفاده عملياتي از ارزهاي ملي كش��ورهاي عضو و 

تسويه حساب هاي بين خودشان است.
وي در ادامه اظهار داشت: انگيزه اوليه سازمان شانگهاي 
كه از حدود ۲۰ سال قبل تأسيس شد، انگيزه اقتصادي 
و تجاري نبود و سازمان بر مبناي موضوعات امنيتي و 
سياسي و نظامي و در همان جغرافياي سازمان شكل 
گرفت. مديركل شرق آسيا و اقيانوسيه سازمان توسعه 
تجارت با اشاره به اينكه موضوع اقتصاد در سال هاي اخير 
به يكي از پايه هاي اصلي سياس��ت و امنيت كشورها 
تبديل شده است، افزود: حوزه هاي اقتصادي، تجاري، 
بانكي، حوزه هاي علمي و فن��اوري و حتي حوزه هاي 
فرهنگي نيز به عنوان اولويت در دستور كارهاي سازمان 
قرار گرفته و يكي از اولويت هاي مهم سازمان هم مسائل 

بانكي و پولي بين اعضاي سازمان است.
وي به رويكرد كاملًا مثبت كشورهاي دنيا به سازمان 
ش��انگهاي اش��اره كرد و گفت: پيش بيني مي ش��ود 
كه اين رويكرده��ا بهتر هم ش��ود كمااينكه خيلي از 
كشورها درخواست عضويت در سازمان را هم داده اند. 
دليري معتقد است كه ملحق ش��دن ايران به سازمان 
همكاري هاي شانگهاي با توجه به نظم جديد جهاني و از 

بعد آينده نگري و دورانديشي بوده است.

واردات كاميون و اتوبوس 
كاركرده تصويب شد

سخنگوي دولت گفت: آيين نامه اجرايي واردات انواع 
كاميون، كش��نده، ميني بوس و اتوبوس و ون كاركرده 
با عمر زير ۵ سال براي اس��تفاده در حمل ونقل درون 
شهري و برون شهري تصويب شد. به گزارش خبرگزاري 
تسنيم، علي بهادري جهرمي در حاشيه برگزاري جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به مصوبات دو 
جلسه اخير هيات دولت، گفت: مطابق دستورالعمل 
هيات وزي��ران، عوارضي بر صادرات مواد خام معدني و 
صنايع معدني فلزي و غيرفلزي مقرر شد ولي صددرصد 
آن مي تواند در اختيار آن همان مجموعه ها قرار مي گيرند 
به ش��رطي كه در حوزه تحقيق و توسعه براي تكميل 
زنجيره ارزش افزوده استفاده شده در اختيار شركت هاي 
دانش بنيان داخلي قرار دهند. در واقع اين مجموعه ها 
هزينه تحقيق و توس��عه كنند و با شركت ها ي دانش 
بنيان همكاري كنند تا مش��وقي باشد براي همكاري 
اين مجموعه ها با نخبگان. وي افزود: آيين نامه اجرايي 
واردات انواع كاميون، كشنده، ميني بوس و اتوبوس و ون 
كاركرده با عمر زير ۵ سال براي استفاده در حمل ونقل 
درون شهري و برون شهري تصويب شد تا كمك كند به 

كاهش آلودگي هوا، مصرف سوخت و سوانح جاده اي.
بهادري جهرمي افزود: امروز همچنين آيين نامه اجرايي 
يكي از تكاليف بودجه امس��ال براي كاهش هدر رفت 
گازهاي مشعل و گازهاي سراسري طبيعي مصوب شد. 
مقرراتي تعيين شد تا بتوان منابعي به ويژه از محل صرفه 
جويي هدايت گازهاي مشعل براي جايگزيني بخاري ها 
و آبگرمكن هاي خانگي به ويژه در مناطق محروم، مناطق 
سردسير و دهك هاي پايين جامعه تا با برچسب هاي 
انرژي بهتري اين بخاري ها تامين شود. سخنگوي دولت 
ادامه داد: آيين نامه ساماندهي سكونت هاي غيررسمي در 
محدوده يا خارج شهرها به تصويب هيات وزيران رسيد. 
منابعي پيش بيني شد تا زيرساخت هاي اين مناطق 

توسعه يابد و از محرومان اين مناطق حمايت شود.

دو تغيير ديگر در وزارت صمت 
وزير صنعت، مع��دن و تجارت، ب��ا صدور حكمي 
فرشاد مقيمي را به عنوان سرپرست سازمان صنايع 
كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران منصوب كرد. 
خبرگزاري تس��نيم، براس��اس حكم عباس علي 
آبادي وزير صنعت، معدن و تجارت فرشاد مقيمي 
سرپرست س��ازمان صنايع كوچك و شهرك هاي 
صنعتي ايران ش��د. در اين حكم آمده است: انتظار 
مي رود با هم��كاري همه بخش ه��اي مرتبط در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و ساير سازمان هاي 
حاكميتي دولتي و بخش خصوصي و با بهره گيري از 
توانمندي هاي بالفعل و بالقوه كشور، ضمن رعايت 
كامل قوانين و مقررات و ب��ا برنامه ريزي و نظارت 
صحيح و اتخ��اذ تصميمات اصولي و راهگش��ا در 
جهت ايفاي وظايف و تحقق اهداف و ماموريت هاي 
سازمان و در خدمت به مردم و كسب و كارها كوشا 
باشيد. پيش از اين علي رسوليان مديرعامل سازمان 
صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران بود كه 
اين مس��ووليت را امروز به فرش��اد مقيمي واگذار 

كرده است.
»عب��اس عل��ي آب��ادي« همچني��ن در حكمي 
»محمدرض��ا موثقي ني��ا« را به عن��وان به عنوان 
سرپرس��ت سازمان توس��عه و نوس��ازي معادن و 
صنايع معدن��ي ايران )ايميدرو( منص��وب كرد. از 
س��وابق موثقي نيا مي توان به رييس هيات مديره 
شركت آلومينيوم المهدي اشاره كرد.پيش از اين، 
امير خرمي ش��اد رياست هيات عامل ايميدرو را بر 

عهده داشت.

چه كالاهايي به كنيا، زيمبابوه و اوگاندا صادر شده است؟

سهم ناچيز ايران در تجارت با آفريقا

رييس اتاق ايران در نشست مشترك با سفير ساحل عاج در تهران: سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق  از طرح پايش انبار ها خبر داد 

پيش شرط توسعه روابط تجاري ايران با ساحل عاجكشف 1650 ميليارد تومان كالاي قاچاق 
سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق گفت: بعد از اجراي 
طرح پايش انباره��ا در انبارهاي منطقه ش��ورآباد 
تهران، نزديك به ۱,۶۵۰ ميليارد تومان كالاي قاچاق 

كه عمده آن لوازم خانگي بود، كشف و ضبط شد.
حميدرضا دهقاني نيا، س��خنگوي س��تاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز در يك گفت وگوي تلويزيوني درباره 
طرح هاي جديد برخورد با قاچاق كالا، اظهار داشت: 
در سال هاي گذشته، ستاد با همراهي دستگاه هاي 
مختلف، به صورت جدي در زمينه عرضه پوش��اك 
قاچاق ورود كرده و بخشي از برندهاي تجاري قاچاق 
از سطح بازار جمع آوري شد. اين برخوردها باعث شد 
تا حجم پوشاك قاچاق در كشور به ۱.۸ ميليارد دلار 
كاهش يابد. دهقاني نيا با اشاره به اجراي طرح پايش 
انبارها )ش��هيد صدرزاده( در روزه��اي اخير گفت: 
بعد از اجراي اين طرح در انبارهاي منطقه شورآباد 
ته��ران، نزديك ب��ه ۱,۶۵۰ ميلي��ارد تومان كالاي 
قاچاق كه عمده آن لوازم خانگي بود، كشف و ضبط 
شد. اين طرح به صورت مس��تمر اجرا خواهد شد و 
فقط محدود به گلوگاه انبار نيست و سطح عرضه را 
نيز ش��امل مي ش��ود. وي افزود: طرح هاي مبارزه با 
قاچاق در سطح عرضه، به واس��طه زيرساخت هاي 
فني ايجاد ش��ده در س��ال هاي قبل اجرا مي شوند. 
به طوري كه اين امكان را براي ضابطين و بازرس��ان 
فراهم كرده تا كالاي قاچاق از غير قاچاق را تشخيص 
دهند. همچنين به كساني كه با خريدوفروش كالاي 
قاچاق فعاليت اقتص��ادي خ��ود را ادامه مي دهند 
هش��دار مي دهيم كه ب��ا برخورد ش��ديد نهادهاي 
نظارتي مواجه خواهند ش��د. دهقاني نيا ادامه داد: 
به طور مثال، قب��ل از مبارزه با نش��ان هاي تجاري 
محرز قاچاق در حوزه لوازم خانگي و پوشاك، وقتي با 
انجمن توليدكنندگان اين كالاها صحبت مي كرديم، 
از وجود كالاي قاچاق در سطح عرضه بسيار ناراضي 
بودند؛ اما بعد از اج��راي طرح هاي مبارزه با قاچاق، 
هم كارگ��ران آنها دوباره به كار گرفته ش��دند و هم 
كيفيت توليدات افزايش پيدا كرد. سخنگوي ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز ضمن اشاره به پديده قاچاق 

و قوانيني ك��ه تاكنون براي مقابله ب��ا آن مصوب و 
به روزرساني شده است، گفت: اولين قانون مبارزه با 
قاچاق در سال ۱۳۱۲ وضع شد و اين قانون به مدت 
۶۲ سال مسكوت ماند؛ در س��ال ۱۳۷۴ نيز قانوني 
در مجمع تش��خيص مصلحت نظام تصويب شد كه 
در رابطه با نحوه اعم��ال تعزيرات حكومتي بود؛ اما 
متأس��فانه با تصويب اين قانون ني��ز اتفاق خاص و 

جديدي در زمينه مبارزه با قاچاق رخ نداد.
وي افزود: متأسفانه از سال ۱۳۷۴ تا سال ۱۳۹۲ نيز 
قانون جديدي در خصوص قاچاق تصويب نش��د و 
تصويب اولين قانون جامع در زمينه مبارزه با قاچاق 

كالا و ارز به انتهاي سال ۱۳۹۲ باز مي گردد.
س��خنگوي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز ادامه 
داد: در س��ال ۱۳۹۴ و ۱۳۹۷ ني��ز، قان��ون مبارزه 
ب��ا قاچ��اق كالا و ارز م��ورد ارزيابي و اص��لاح قرار 
گرفت و نهايت��اً اين قانون با آخري��ن اصلاحات در 
بهمن ماه سال ۱۴۰۰ مواجه شد. دهقاني نيا با بيان 
اينك��ه قاچاقچيان خود را ب��ا قوانين جديد تطبيق 
مي دهند، اظهار داشت: پديده مذموم قاچاق به علت 
سيال بودن باعث مي ش��ود كه قاچاقچيان راه هاي 
جديدي ب��راي دور زدن قوانين پيدا كنند؛ بنابراين 
به ناچار بايستي براي تطبيق دادن قوانين با شرايط، 
به روزرساني هاي موردنظر را روي قوانين انجام داد.

وي با اشاره به لزوم مبارزه با قاچاق براي رشد توليد 
در كشور گفت: در گام اول بايد واردات كالاهايي كه 
مشابه داخلي دارند را به صورت قانوني ممنوع كنيم. 
در گام بعدي نيز بايد تشخيص كالاي قاچاق از غير 
قاچاق را در سطح عرضه، انبار و ديگر گلوگاه ها ميسر 

و فراهم كرد. 
دهقاني نيا اظهار داش��ت: محكوميت هاي ريالي در 
حوزه مقابله با قاچاق در س��ال ۱۴۰۱، ۱۰۰ درصد 
افزايش داشته است و از ۱۲,۲۹۵ ميليارد تومان به 
۲۴,۵۰۰ ميليارد تومان رس��يده اس��ت؛ همچنين 
افزايش ۷۶ درصدي در وصول جرايم داش��ته ايم و 
ميزان آن از ۱,۳۴۳ ميليارد تومان به ۲,۳۶۵ ميليارد 

تومان رسيده است.

رييس اتاق ايران با اشاره به موانع حمل ونقلي و بانكي 
در تجارت ايران و ساحل عاج، تأكيد كرد: بايد خيلي 
سريع براي تحرك بيشتر در روابط تجاري دوجانبه 
قدم هاي اجرايي نظير فعاليت در حوزه صدور خدمات 

فني و مهندسي برداريم.
 در نشست مشترك سفير و رايزن اقتصادي ساحل عاج

 ب��ا رييس ات��اق اي��ران، راه ه��اي افزايش س��طح 
همكاري هاي تجاري ميان دو كش��ور بررس��ي شد. 
در اين دي��دار، اوتارا تاماكولو، س��فير س��احل عاج 
در ته��ران با تبريك به حس��ين س��لاح ورزي براي 
انتخاب او به عنوان رييس اتاق ايران گفت: اميدوارم 
در دوره رياس��ت ش��ما بر اتاق ايران همكاري هاي 
اتاق هاي دو كش��ور با هدف افزايش سطح مبادلات 
تجاري توس��عه بيش��تري پيدا كند. چ��را كه ايران 
و س��احل عاج ظرفيت هاي زيادي ب��راي همكاري 
دارند اما سطح همكاري هاي تجاري دو كشور با اين 
ظرفيت ها همخواني ندارد. او به س��فرهاي دوره اي 
خود به اس��تان هاي مختل��ف اي��ران و گفت وگو با 
استانداران و روساي اتاق هاي استاني با هدف آشنايي 
با ظرفيت هاي تجاري ايران و معرفي پتانسيل هاي 
اقتصادي س��احل عاج اش��اره كرده و افزود: اگرچه 
راه ان��دازي دفتر تجاري اي��ران در آيبجان و اعطاي 
خط اعتباري به بازرگانان دو كشور از جمله اقدامات 
مثبت براي افزايش س��طح همكاري هاي دو جانبه 
است، اما همچنان در اين مسير مشكلات جدي وجود 
دارد. تاماكولو ادامه داد: فقدان خطوط كش��تيراني 
از بندر عباس به آبيجان و خطوط هوايي مس��تقيم 
ميان دو كش��ور منجر به كاهش حجم مبادلات بين 
ايران و ساحل عاج شده است. او با بيان اينكه اقتصاد 
ساحل عاج مبتني بر كشاورزي است و اين كشور در 
زمينه توليد كاكائو و پنبه و ... جايگاه بالايي در جهان 
دارد گفت: تا سال ۲۰۱۱ نمايشگاهي از محصولات 
ايران در كش��ور ما برگزار مي شد. درخواست ما اين 
اس��ت كه با توجه به تنوع محصولات ايران برگزاري 
اين نمايش��گاه از سر گرفته ش��ود. بر اين اساس در 
اكتبر سال ۲۰۲۴ نمايشگاه اختصاصي محصولات 

ايران در س��احل عاج برگزار خواهيم كرد. همچنين 
اكتبر امسال هم نمايش��گاه بين المللي و تخصصي 
كشاورزي در ساحل عاج برگزار خواهد شد كه از شما 
و فعالان كشاورزي دعوت مي كنيم در اين نمايشگاه 
حاضر شويد. سفير س��احل عاج در تهران با اشاره به 
موقعيت استراتژيك س��احل عاج به همراه ۸ كشور 
ديگر كه از نظر سياس��ي و اقتصادي ثبات داش��ته، 
واحد پول مش��ترك دارند و ۸۲ ميليون جمعيت را 
شامل مي ش��وند گفت: تجار ايراني از طريق ساحل 
عاج مي توانند به اين بازار بزرگ دس��ت پيدا كنند. 
در حال حاضر محصولات ايراني با واس��طه و مثلًا از 
طريق تركيه به ساحل عاج مي رسند. چرا نبايد اين 
محصولات به طور مستقيم توسط خود شركت هاي 
ايراني به كشور ما نرسند؟! حسين سلاح ورزي، رييس 
اتاق ايران نيز با اس��تقبال از تلاش سفير ساحل عاج 
براي آش��نايي با ظرفيت هاي اقتصادي استان هاي 
مختلف ايران گفت: در دور جدي��د فعاليت اتاق، به 
همراه دولت، توسعه روابط با افريقا و به ويژه ساحل 

عاج را در دستور كار داريم و آن را مهم مي دانيم.
او با اشاره به موقعيت استراتژيك ساحل عاج و حضور 
اين كشور در مجامع بين المللي بيان كرد: معتقديم 
س��طح روابط اقتصادي به خوبي روابط سياسي دو 
كشور نيست و تناسبي با ظرفيت هاي موجود ندارد. 
رييس اتاق ايران تأكيد كرد: با وجود برخي مشكلات 
از جمله حمل ونقل و تب��ادلات بانكي اما بايد خيلي 
س��ريع براي تحرك بيش��تر در روابط تجاري خود 
قدم هاي اجرايي برداريم. در كنار ظرفيت هاي تجاري 
كاكائو، قهوه و پنبه ظرفيت خوبي در توليدكننندگان 
و تج��ار ايراني در زمينه خدمات فني و مهندس��ي و 
احداث زيرس��اخت ها وجود دارد و آنه��ا مي توانند 
در جاده سازي، س��اخت مسكن، توسعه نيروگاهي، 
پالايش��گاهي و س��اخت و راه ان��دازي جايگاه هاي 
سوخت در س��احل عاج فعاليت كنند. همچنين در 
زمينه توليد دارو و تجهيزات پزش��كي، محصولات 
پتروشيمي و بسته بندي محصولات غذايي مي توانيم 

همكاري هاي خوبي داشته باشيم.
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خبرروز

ميانكاله مجوز محيط زيستي ندارد و نخواهد داشت
 از زماني كه وزير كشور كلنگ ساخت مجتمع پتروشيمي ميانكاله را به زمين زد تا به امروز اين پروژه فراز و نشيب هاي زيادي را پشت سر

 گذاش��ته و اجزايي ش��دن آن همچنان در هاله اي از ابهام است. اينكه تمامي فعالان محيط زيست با اجرايي شدن اين پروژه 
مخالف هستند و راه اندازي آن را شروعي براي پايان محيط زيست اين منطقه مي دانند يك طرف ماجرا است و اينكه در آخرين 
اظهارنظر رييس سازمان محيط زيست كشور اعلام كرد كه پروژه ميانكاله مجوز محيط زيستي نداشته، ندارد و نخواهد داشت 
طرف ديگر ماجرايي است كه همچنان ادامه دارد. علي سلاجقه در حاشيه نشست هيات دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به 

برگزاري جلسات بررسي پروژه ميانكاله، گفت: مجوز صادر شده براي ميانكاله به عنوان يك پروژه علمي است.

رويداد

 ايرن�ا | مديركل دفتر مديريت پس��ماند س��ازمان 
حفاظت محيط زيست در نشست خبري به مناسبت 
۱۲جولاي روز جهاني بدون پلاستيك از توليد سالانه 
۱۸۵ هزار تن پلاس��تيك خبر داد. مهدي خادم ثامني 
گفت: پلاستيك هاي توليد ش��ده قابليت برگشت به 
طبيعت را ندارند و آسيب زيادي به محيط زيست وارد 
مي كنند بنابراين بايد به بخش جمع آوري پسماندهاي 
پلاستيكي و بازيافت آنها توجه بيشتري داشته باشيم. 
او افزود: يكي از دلايل نامگذاري اين روز، مصرف بسيار 
زياد كيس��ه هاي پلاستيكي و از س��وي ديگر ماهيت 
تجزيه  ناپذيري اين ماده  نفتي و آسيب هاي ناشي از آن 
بر محيط زيست است، با توجه به اطلاع رساني  و آگاهي 
بخشي كه از طريق رس��انه هاي ديداري و شنيداري و 
همچنين شبكه هاي مجازي كش��ور انجام مي شود، 
تقريبا بيشتر مردم از آثار زيانبار، مخرب و جبران ناپذير 
پلاستيك كه پركاربردترين آنها، كيسه هاي پلاستيكي 
هستند، مطلع شده اند و اين آگاهي بخشي، نقطه شروع 
تغيير بينش و رفتار انس��ان ها نسبت به محيط زيست 
است. خادم ثامني تصريح كرد: كيسه هاي پلاستيكي 
نمادي از فرهنگ مصرف گرايي در دنياي امروز است، 
اين محص��ولات پليمري با توجه به روند بس��يار كند 
تجزيه، نرخ پايين بازيافت و از همه مهم تر رهاس��ازي 
در دشت ها، رودخانه ها، جنگل ها، كويرها، اقيانوس ها 
و به عنوان تهديد جدي براي حيات گونه هاي جانوري 
و گياهي، يكي از نگراني ها و دغدغه هاي جدي زيست 
محيطي تلقي مي شود به طوري كه دفتر برنامه محيط 
زيست سازمان ملل )UNEP(، آلودگي پلاستيكي را به 
عنوان يكي از ۱۰ مشكل اصلي زيست محيطي در جهان 

معرفي كرده است.

    توليد بيش از ۸ ميليارد تن پلاستيك 
در دنيا

مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان حفاظت محيط 
زيست افزود: آمارها حاكي از اين است كه از سال ۱۹۵۰ 
تاكنون بيش از ۸ ميليارد تن پلاستيك در دنيا توليد شده 

است. در سال هاي اوليه به ميزان يك و نيم ميليون تن در 
سال و در حال حاضر نزديك به ۴۰۰ ميليون تن در سال 
و اين به معناي يك رشد خيره كننده و بسيار فزاينده است.

    ايران هفدهمين توليد كننده
 بزرگ پلاستيك در دنيا

او ادامه داد: متاس��فانه كش��ور ما به عنوان هفدهمين 
توليد كننده بزرگ پلاستيك در دنيا محسوب مي شود در 
بخش بسته بندي مواد استفاده شده در مرتبه دوم قرار دارد. 
بخش قابل توجهي از پلاستيك هاي مصرفي به پسماند 
تبديل مي شود. با توجه به انواع پلاستيك ها، بخش كمي 
از پسماندهاي پلاستيكي به عنوان زائدات با ارزش وارد 
چرخه بازيافت مي شود اما متاسفانه حدود ۶۰ درصد از 
پلاستيك ها بازيافت نشده يا در طبيعت رها سازي يا بخش 

عمده آن وارد محل هاي دفن پسماند مي شوند.

    قوانين و مقررات ۱۳۰ كشور 
براي ممنوعيت توزيع پلاستيك

خادم ثامن��ي گفت: اكنون حدود ۱۳۰ كش��ور قوانين 
و مقررات��ي را براي ممنوعيت توزي��ع و كاهش مصرف 
كيسه هاي پلاستيكي تدوين و اجرا كرده اند در ايران هم 
آيين نامه  اجرايي كاهش مصرف كيسه هاي پلاستيكي 
تهيه و سال ۱۴۰۱ تصويب شد. مديركل دفتر مديريت 
پس��ماند ضمن تاكيد به موضوع آموزش تصريح كرد: 
در مديريت اصولي پس��ماندها، توجه به نقش و جايگاه 
مردم بس��يار مهم و قدم اول آموزش مردم است. در اين 
راس��تا صدا و سيما بايد بر اساس تكاليف مقرر در قانون 
مديريت پسماند، در زمينه آموزش مردم و فرهنگ سازي 
همكاري كند و اعتقاد بر اين اس��ت در صورت افزايش 
ميزان آگاهي هاي جامعه، مي توان مصرف كيسه هاي 
پلاس��تيكي را كاهش داد.  خادم ثامني ضمن اش��اره 
به وظاي��ف دولت ها در زمينه كاه��ش توليد و مصرف 
كيسه هاي پلاستيكي اظهار داشت: بر اساس گزارش ها، 
در حال حاضر كش��ورهايي از جمله انگلستان، چين، 
ايتاليا، استراليا، هند، فرانسه، بوتان، بنگلادش و بعضي از 

كشورهاي آفريقايي و بعضي از شهرهاي امريكا استفاده 
از كيسه هاي پلاستيكي را ممنوع كرده اند و برخي ديگر 
از كشورها، از جمله ايرلند، بلژيك، آلمان و چندين ايالت 
در امريكا با تعيين ماليات براي اين كيسه ها، قيمت آنها را 
افزايش داده اند تا جذابيت آنها براي مشتريان كاهش يابد. 
در سوييس مردم اجازه ندارند از كيسه هاي پلاستيكي 
براي حمل زباله هاي خود استفاده كنند و بايد كيسه هاي 
مخصوص زباله كه آرم شهرداري روي آنها درج شده را 

خريداري و براي زباله هاي خود استفاده كنند .

    تدوين استاندارد كيسه هاي
زيست تخريب پذير 

مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان حفاظت محيط 
زيست ضمن اشاره به اينكه كيسه هاي پلاستيكي غالبا از 
جنس پلي اتيلن يا پلي  پروپيلن و به صورت تك لايه يا چند 
لايه اي هستند، افزود: آيين نامه كاهش مصرف پلاستيك 
در۱۰ م��اده تصوي��ب ش��د و در ماده ۲ آن ك��ه يكي از 
مهم ترين مواد آيين نامه مذكور است، وزارت صمت مكلف 
است برنامه اي پنج ساله را تدوين كند تا سالانه ۲۰ درصد 
از ظرفيت توليدي كيسه هاي پلاستيكي نازك با ضخامت 
كمتر از ۲۵ ميكرون با كيسه هاي زيست تخريب پذير يا 
سازگار با محيط زيست جايگزين شود.  خادم ثامني با 
اشاره به ماده ۱ آيين نامه كه به تعريف كيسه هاي زيست 
تخريب پذير و سازگار با محيط زيست پرداخته است، 
گفت: براساس ماده ۲ مقرر شد يك شيوه نامه تشويقي 
توسط وزارت صمت و سازمان حفاظت محيط زيست 
تدوين و توسط وزارت امور اقتصاد و دارايي ابلاغ شود. او 
همچنين درباره ماده۳ آيين نامه توضيح داد: بر اساس اين 
ماده وزارت صمت با همكاري وزارت كشور شيوه نامه اي 
با هدف كاهش توليد پس��ماند و محدود كردن توليد، 
توزيع و مصرف كيس��ه هاي پلاس��تيكي تهيه خواهد 
ش��د همچنين در اين ماده بر ممنوعيت توزيع رايگان 
كيسه هاي پلاستيكي به جز ميوه فروشي ها و ممنوعيت 
توزيع كيسه هاي پلاستيكي نازك با ضخامت كمتر از ۲۵ 

ميكرون تاكيد شده است.

سالانه۱۸۵تنپلاستيكدركشورتوليدميشود

فراريانمالياتينقرهداغميشوند؟

تلاشبرايكاهشفشاربرفعالاناقتصاديشناسنامهدار
با وجود آنكه در طول سال هاي گذشته، 
بارها و از سوي دولت هاي مختلف تاكيد 
شده كه حمايت از توليد بايد به عنوان يك 
اصل جدانشدني از سياست هاي كلان اقتصادي كشور 
در دستور كار قرار گيرد و در اين مسير، چه سياست هاي 
حمايتي و چه سياس��ت هاي اجرايي بايد به نفع توليد 
تدوين شوند اما آنچه كه در عمل رخ داده، فاصله بسيار 
زيادي با ش��عارهاي كلان دارد و در واقع سياست هاي 
دولت تنها به ضرر اين افراد تمام شده است. در اقتصاد 
ايران محدوديت هايي كه ب��راي مباني مالياتي وجود 
داشته باعث شده كه گروه هايي از مردم مانند كارمندان 
و كارگران و همچنين فعالان اقتصادي شناسنامه دار، 
نسبت به پرداخت ماليات خود به شكل دايم اقدام كنند 
و بر اساس ارقام واقعي، ماليات خود را پرداخت كنند. اين 
در حالي اس��ت كه برخي اصناف پر درآمد و همچنين 
ثروتمنداني كه چند خان��ه و خودرو دارند و همچنين 
دلال ها، هم��واره از پرداخت ماليات، طفره رفته اند. در 
چنين فضايي دولت سيزدهم نيز مانند دولت هاي سابق، 
تلاش خود را براي عبور از بحران هاي مالياتي آغاز كرده 
و جدا از قوانين مالياتي گذشته، اين بار با مصوبه مجلس 
بايد به سمت ماليات بر عايدي سرمايه نيز حركت كند، 
موضوعي ك��ه با توجه به تجربيات ناموفق س��ال هاي 
گذشته، مشخص نيست تا چه حد امكان اجرا داشته 
باشد. در روزهاي گذشته وزير اقتصاد بخش مهمي از 
تمركز خود را بر فشار بر فراريان مالياتي بزرگ قرار داده 
و حالا نيز به سازمان امور مالياتي دستوري جديد در اين 
زمينه داده اس��ت. سيد احس��ان خاندوزي وزير امور 
اقتصادي و دارايي درباره نامه دادستان تهران مبني بر 
ارايه مستندات از فرارهاي مالياتي اظهار كرد: سازمان 
مالياتي داراي فرآيندهاي دادرس��ي قضايي است و در 
مورد پرونده فرارهاي مالياتي بررسي ها در حال انجام 
است. اما در كنار اين روند، به رييس سازمان امور مالياتي 
دستور ويژه داده شده مس��تندات مربوط به فرارهاي 
مالياتي را در اسرع وقت در اختيار دادستاني عمومي و 
انقلاب ته��ران قرار دهند. طبق اع��لام وزارت اقتصاد، 
دادستان عمومي و انقلاب تهران اعلام كرده كه با توجه 
به اينكه فرار مالياتي جرم است؛ در مكاتبه با وزير امور 
اقتصادي و دارايي مقرر ش��د كه چنانچه در اين زمينه 

گزارشي اعلام شده است، مراتب با ذكر شماره و تاريخ به 
اينجانب اعلام شود. به گفته وي، در مكاتبه با وزير اقتصاد 
تصريح شده چنانچه تاكنون گزارش و اعلام جرمي در 
اين خصوص صورت نگرفته است؛ ضمن مستندسازي 
در خصوص افرادي كه فرار مالياتي آنها مربوط به حوزه 
قضايي تهران است، مراتب را به همراه مستندات در مورد 
هر فرد به صورت مجزا با معرفي نماينده به اينجانب اعلام 
و موارد مربوط به س��اير اس��تان  ها را به دادستان هاي 
مربوطه اعلام كنند. بر اس��اس اين گزارش، وزير امور 
اقتصادي و دارايي در يك برنامه تلويزيوني از شناسايي 
۱۷۶ هزار نفر با گردش مالي ۷۰۰ هزار ميليارد تومان، 
بدون پرداخت ماليات حتي به اندازه يك كارگر يا كارمند، 
شناس��ايي ۸۰۰ مورد ك��د ملي افراد زير پنج س��ال با 
تراكنش بالاي ميليارد و شناسايي يك هزار و ۱۰۰ كد 
ملي متعلق به اشخاص پنج تا ۱۰ سال با تراكنش بالاي 
ميلي��ارد خبر داده بود. در چني��ن فضايي بايد ديد كه 
سازمان امور مالياتي اساسا چه بستري براي عمل به اين 
خواس��ته ها دارد. در س��ال هاي گذش��ته، با توجه به 
محدوديت هايي كه در تامين درآمدهاي نفتي وجود 
داشته، ميزان درآمد مالياتي ايران نيز رشد قابل توجهي 
داشته اما اين موضوع همچنان چه در حوزه برنامه ريزي 
و چه در اجرا با مشكلات جدي مواجه است و حالا رييس 
سازمان امور مالياتي مي گويد كه چه براي كاهش فشار 
بر فعالان اقتصادي شناسنامه دار و چه براي به خط كردن 
شركت هاي دولتي برنامه هاي جديد در دستور كار قرار 
گرفته است. سيدهادي سبحانيان رييس سازمان امور 
مالياتي در خصوص س��هم ماليات ها در سال ۱۴۰۱ و 
هدف گذاري هاي انجام شده در برنامه هفتم توسعه گفت: 
در حال حاضر بيش از ۵۰ درصد مخارج جاري را توسط 
درآمد هاي مالياتي پوشش مي دهيم و هدف گذاري كه 
در برنامه هفتم توسعه صورت گرفته اين است كه اين 
سهم به ۸۰ درصد ارتقا پيدا كند. وي با بيان اينكه سهم 
ماليات در بودجه ۱۴۰۱ تقريباً ۳۵ درصد از منابع عمومي 
دولت را تشكيل مي دهد، گفت: اين در حالي است كه 
سهم درآمد هاي نفتي در بودجه ۱۴۰۱ حدود ۲۵ درصد 
بود و از اين جهت منابع مالياتي به نسبت درآمدهاي نفتي 
پيشي گرفته است. اگر بخواهيم به هدف برنامه هفتم 
توسعه كه تامين ۸۰ درصد از مخارج جاري از ماليات ها 

است، برسيم، يا اگر بخواهيم نسبت ماليات به GDP كه 
امروز تقريباً حدود ۵ درصد است را به ۱۰ درصد برسانيم، 
حتماً يك تحولات بزرگي را مي بايس��ت در بستر هاي 
حقوقي نظام مالياتي كه يكي از مهم ترين آنها در برنامه 
هفتم است، رقم بزنيم.رييس سازمان امور مالياتي كشور 
در پاس��خ به س��والي در مورد احتمال افزايش فشار بر 
مشاغل و مردم عادي در جهت وصول ماليات هاي بيشتر 
تاكي��د كرد: ه��ر ك��دام از اقدامات نظير س��اماندهي 
معافيت ها، گستردگي يا گسترش پايه هاي مالياتي اتفاقاً 
فشار را بر موديان فعلي كم خواهد كرد. تا زماني كه ما 
پايه هايمان را گسترش ندهيم يا نتوانيم معافيت هايمان 
را س��اماندهي كنيم، درآمد هاي ماليات��ي تنها از عده 
مشخصي از موديان مالياتي وصول مي شود. گستردگي 
اين پايه ها و ساماندهي معافيت ها حتماً فشار را بر موديان 
شناس��نامه دار كاهش مي دهد. كما اينكه در دو سال 
گذشته اين اتفاق رقم خورد تا حدودي ما با شناسايي 
فرار هاي مالياتي و در واقع پهن كردن تور مالياتي و تعداد 
بيشتري از فعالان اقتصادي كه مستحضريد بار ها گفته 
شده بيش از ۲ ميليون مودي جديد شناسايي شده طي 
دو سال گذشته به پيشنهاد دولت و تصويب در قوانين 
بودجه ما ۷ درصد از نرخ ماليات بر فعاليت هاي دولتي و 
بخش خصوصي را خوب كاهش داديم در راستاي همان 
اعتقاد دولت است براي حمايت از فعاليت هاي توليدي 
و در واقع گسترش چتر نظام مالياتي براي آحاد بيشتري 
فعاليت هاي اقتصادي اگر هر كدام از اينها اتفاق بيفتد من 
معتقد هستم ما حتماً مي توانيم به نسبت هايي كه در 
برنامه قانون هفتم پيش بيني شده انشاالله نائل بياييم. 
رييس سازمان امور مالياتي در خصوص آخرين وضعيت 
س��امانه مؤديان گفت: س��رعت تكميل پروژه سامانه 
موديان و پايانه فروشگاه سرعت خيلي خوبي است. تقريباً 
از برنامه گذش��ته تا به امروز بالغ بر ۲۰ هزار شركت به 
سامانه پيوسته اند و صورت حساب صادر كرده اند. وي با 
اشاره به آمار تفكيكي شركت هاي متصل شده به سامانه 
موديان گفت: از حدود ۴۳۰ ش��ركت بورسي اكثرا به 
سامانه موديان متصل شده اند. تقريبا ۶۳ يا ۶۴ شركت 
دولتي در واقع در سامانه مؤديان صورت حساب صادر 
مي كنند. تقريباً ۳۹۰۰۰ و ۳۹۵۰۰ شخص حقوقي غير 
دولتي نيز به سامانه پيوسته اند. سبحانيان در خصوص 

عملكرد ضعيف شركت هاي دولتي در اتصال به سامانه 
موديان گفت: حتماً ببينيد اتفاقاً در جلسه اخيري هم كه 
در محضر معاون محترم اول رييس جمهور برگزار شد در 
جلسه ش��وراي اقتصادي تذكر جدي داده شد به همه 
دس��تگاه هاي دولت��ي و ش��ركت هاي دولت��ي و نامه 
نامه نگاري هايي مفصل انجام شده كه شركت هاي دولتي 
از اول دي ماه س��ال گذشته ملزم بودند كه بيايند و در 
سامانه موديان صورتحساب بزنند و از اين طريق كالا و 
خدمات خودشان را خريداري يا به فروش برسانند در اين 
حوزه البته عرض بكنم عزم جدي وجود دارد بعضاً موانعي 
يا محدوديت هايي را شركت هاي دولتي بيان مي كنند 
كه از جمله اينكه مثلًا زيرساخت هاي كافي براي اين 
موضوع براي آنها الان فراهم نشده يا برخي از دستگاه ها 
بر اين باورند كه اطلاعاتي كه نزدآنهاست محرمانگي دارد. 
وي گفت: براي پيوستن آنها به سامانه موديان به صورت 
اقتضايي ما اينها را بررسي مي كنيم، ولي معتقد هستيم 
كه حتماً مي بايستي كه سرعت حضور و ورود شركت هاي 
دولتي براي صدور صورتحساب در سامانه موديان حتماً 
بيشتر از اين باشد. قانون هم تمهيدات خوبي را انديشيده 
. يعني ضمانت اجرايي خوبي دارد بخش قابل توجهي از 
در واقع جرايمي كه كساني كه نپيوندند به حوزه سامانه 

موديان بخشودگي آنها در واقع از بين مي رود و ما فرصت 
بخشودگي را از آنها س��لب خواهيم كرد. ساير موارد و 
جرايم و ضمانت اجرايي كه حتماً در رسيدگي هايي كه 
به پرونده هاي مالياتي اين افراد يا اين اش��خاص عملًا 
بررسي خواهد شد اين ضمانت اجرايي ها حتماً بار خواهد 
ش��د و عملياتي خواهد شد و لذا ما هم اينجا هم مجدد 
درخواس��ت داريم از همه شركت هاي دولتي كه ملزم 
هستند بپيوندند به سامانه موديان و پايانه فروشگاهي كه 
اين كار را حتماً انجام دهند. سبحانيان در پاسخ به سوالي 
در خصوص ماليات اينفلوئنسرهاي كه اخيرا حاشيه هايي 
را ايجاد كرده است، گفت: اولاً به موجب قانون هر شخصي 
درآمدي داشته باشد مي بايستي مالياتش را پرداخت 
كند. البته در يكي دو سال اخير به موجب قوانين بودجه 
تمركز بيشتري در برخي از مشاغل با درآمد هاي بالاتر 
داشته است. وي افزود: سازمان امور مالياتي خود مي داند 
كه متناسب با احكام قانوني فعاليت هاي خود را تنظيم 
كند. بنابراين، براي اينفلوئنسر ها يا كساني كه در صفحات 
مجازي دنبال كننده بالايي را دارند، يك واحد تخصصي 
مالياتي در يكي از ادارات كل تخصيص داديم. تقريباً براي 
حدود ۵۰۰ مودي در اين حوزه پرونده تش��كيل شده 
است. رييس سازمان امور مالياتي كشور تاكيد كرد: بالغ 

بر ۵۰۰ پرونده تشكيل شده كه از اين تعداد حدود ۱۲۰ 
تا ۱۳۰ پرونده اظهار نامه خودشان را پرداخت كرده اند. 
تقريبا از اين حدود ۱۲۳ تا ۱۲۴ پرونده اي كه اظهارنامه 
آمده و به ما ارايه كرده اند ماليات ابرازي خودشان حدود 
مثلًا ۵۰۰ ميلي��ون تومان بوده ول��ي آن چيزي كه ما 
تشخيص داديم تقريباً ۳۰ ميليارد بوده است. معاون وزير 
اقتصاد اظهار كرد: عدد ۵۰۰ ميليون شان تبديل به ۳۰ 
ميليارد ش��ده البته بعد از اينكه اين اتف��اق افتاد و اين 
تش��خيص مالياتي صورت گرفت ما تراكنش هايي به 
دستمان رسيد كه تراكنش هاي بس��يار بالايي بود. از 
همين عزيزان كه داريم برگ هاي متمم را صادر مي كنيم 
در اين حوزه عزم جدي است كه به موجب قانون انشاالله 
كساني را كه فعاليت هايي را دارند در اين حوزه به موجب 
قانون عرض مي كنم بتوانيم شناسايي كنيم و ماليات 
معوقه را از آنها وصول كنيم. اين صحبت ها نشان مي دهد 
كه در شرايطي كه هنوز مشخص نيست افق درآمدي 
دولت در حوزه هايي مانند صادرات نفت و فرآورده هاي 
نفتي در سال جاري چطور تعريف خواهد شد، احتمالا 
افزايش درآمدهاي مالياتي يك گزينه حياتي است و اين 
اجبار به پيگيري سياست هاي كلان، بايد ديد كه سرانجام 

به عدالت مالياتي ختم خواهد شد يا خير.

گزارش

رويخطخبر

شهروندانبيگانهمشمولبيمهبيكارينميشوند
سرپرس��ت معاونت بيمه اي سازمان تأمين اجتماعي با 
تاكيد بر ضرورت ساماندهي اتباع خارجي گفت: مطابق 
با قانون اتباع بيگانه مش��مول بيمه بيكاري نمي شوند. 
محمد محمدي با بيان اينكه اتب��اع خارجي در ايران را 
عمدتا شهروندان افغان تشكيل مي دهند، اظهار داشت: 
اكنون سازمان تامين اجتماعي با وزرات كشور و تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي يك همكاري مش��ترك را در قالب 
تفاهمنام��ه دنبال مي كند كه بر اس��اس آن همه اتباع 
خارجي در ايران بايد ساماندهي شوند. او توضيح داد: در 
واقع تمامي اتباع بيگانه ك��ه در كارگاه هاي داخل ايران 
اشتغال داشته باش��ند؛ »كارت آمايش« يا پاسپورت و 
كارت اقامت دريافت مي كنند. )كارت آمايش مدركي 
مبني بر اقامت قانوني اتباع افغان در ايران اس��ت كه به 
صورت دوره هاي يك س��اله تمديد مي شود. دارندگان 
اين كارت مي توانند از حقوق شهروندي در ايران استفاده 
كنند.(  او يادآور ش��د: قبل از سال ۸۴ يك دستور اداري 
مبني بر بيمه شدن اتباع خارجي صادر شد، اما مجددا 
مقرر شد كه دستور مذكور اصلاح شده و اين جمعيت 
بيمه نشوند. اكنون نيز ۸۰۰ هزار شهروند افغان )داراي 

پاسپورت( در ايران زندگي مي كنند كه حدود ۴۰ هزار 
نفر از آنها بيمه شده اند. محمدي اظهار داشت: برخي از 
اتباع افغان نيز فاقد كارت اقامت بوده و در حقيقت به شكل 
قاچاقي وارد كشور شده اند، ساماندهي اين جمعيت نيز در 
اختيار نهادهاي امنيتي و وزارت كشور است. سرپرست 
معاونت بيمه اي س��ازمان تأمين اجتماعي در پاسخ به 
پرسشي مبني بر برخورداري اتباع خارجي از بيمه بيكاري 
نيز گفت: مطابق با قانون كشور، اتباع بيگانه از شمول بيمه 
بيكاري خارج بوده و نمي توانند از اين بيمه بهره مند شوند. 

در اغلب كشورها نيز اين ضابطه )عدم برخورداري اتباع 
بيگانه از بيمه بيكاري( اجرا مي ش��ود. بر اساس آخرين 
آمارها نيز بالغ بر ۱۴ ميليون نفر از جمعيت كش��ور به 
عنوان بيمه شده اصلي و بيش از چهار ميليون نفر به عنوان 
مستمري بگير بازنشستگي، ازكارافتادگي و بازماندگان از 
تعهدات بلندمدت وكوتاه مدت بيمه اي و درمان بهره مند 
مي شوند. با احتساب اش��خاص تبعي تحت تكفل اين 
گروه ها، در مجموع بيش از ۴۴ ميليون نفر از جمعيت 

كشور عضو خانواده تامين اجتماعي به شمار مي روند.

يادداشت

محبتوالديناساساعتمادبهنفسفرزندان
محبت بدون قيد و ش��رط 
والدين براي فرزندان باعث 
ايجاد حس امنيت در آنها 
ش��ده و زير بناي سلامت 
روان آنها را مي س��ازد. در 
واقع محبت كردن والدين 
به فرزندان آغازي اس��ت 
براي ايجاد اعتماد به نفس 
در آنها و تاثير بس��زايي در آين��ده فرزندان خواهد 
داشت. برخي از پدر و مادرها بر اين باورند كه بايد 
فاصله عاطفي خود را با فرزندانش��ان حفظ كنند 
به همين خاطر در بس��ياري از مواق��ع اين حفظ 
فاصله عاطفي به سلامت روان كودكان آسيب هاي 
جبران ناپذيري وارد مي كند. فراموش نكنيم انسان 
هرچند هم بالغ باش��د بدون درياف��ت عواطف در 
زندگي خود تبديل به متحركي مي گردد كه قادر 
به حركت به سمت وسوي رشد و سازندگي نيست. 
به عبارتي هرچند بناي شخصيت انسان از كودكي 
به درستي بناشده باشد، ليكن در اثر مواجهه با فقر 
عاطفي در بزرگسالي حتي قادر به مديريت زندگي 
ش��خصي خود با پوشش معنا، پويايي و سرزندگي 
نخواهد بود. انسان صرف نظر از سن و مشخصه هاي 
ديگر بسيار به دريافت محبت و عواطف محتاج است 
و به واقع، بنيه اصلي زندگي و فعاليت وي احساس 
غنا و س��يري از عواطف است. بسيار ديده مي شود 
افراد خس��ته اي كه در هيچ يك از تعاملات فردي 
و بين فردي انرژي مكفي ندارند و پس از بررس��ي 

معلوم مي ش��ود آنها ب��ا كمبود محب��ت و عاطفه 
مواجه هس��تند. بنابراين، انتقال محبت و عواطف 
به نوجوانان به قدر محبت به كودكان اهميت دارد 
و تنها مورد تمايزدهن��ده اين مهم در اين دو گروه 
سني، مربوط مي ش��ود به تفاوت موضوع، زمان و 
تف��اوت كمي در انتقال محبت. ب��ه اين ترتيب در 
هر برهه از زندگي دريافت محبت بخشي از شاكله 
رواني، اجتماعي و معنوي انسان را تكميل مي كند؛ 
لذا بر اس��اس قاعده رش��د و تكام��ل، دريافت اين 
عامل اساسي حيات تا آخرين مراحل رشد انسان، 
يعني س��المندي موردنياز اس��ت.  بخشي از صور 
محبت به فرزند عام اس��ت و بروز كمي و كيفي آن 
تقريباً در تمام والدين به يك ش��كل و اندازه است 
و موقعيت هاي بروز آن نيز مش��ابه است، از قبيل 
محب��ت به فرزند هنگام بيم��اري؛ بخش ديگر آن 
خاص است كه متناس��ب با آگاهي والدين، غناي 
دروني و ظرفيت رواني- معنوي ايش��ان و نيز نوع 
ش��خصيت فرزندان، صورت هاي مختلفي به خود 
مي گيرد. به عبارتي به فراخور گوناگوني شخصيت 
والدين و شخصيت فرزندان، رفتارهاي محبت آميز 
والدين نيز متفاوت مي شود. تيپولوژي شخصيتي 
و بسياري از فاكتورهاي رواني -اجتماعي، معنوي و 
جسماني در ميزان تاثيرپذيرفتن فرزندان از كمبود 
محبت موثر هس��تند اما به طوركلي، بروز بيروني 
كمبود محب��ت در دختران بارزتر اس��ت. كمبود 
محبت دختران را منزوي، خجالتي، ترسو و پسران 
را پرخاش��گر، بدبين، بي رحم و ... مي كند. از سوي 

ديگرنق��ش محبت پدر به فرزند در ش��كل گيري، 
رشد و ارتقا بخش��ي از شخصيت فرزند موثر است 
و نقش محبت مادر در ش��كل گيري، رش��د و ارتقا 
بخش��ي ديگر؛ اما چنانچه م��ادر در تعامل زماني 
بيشتري با فرزند باشد، ضعف ابراز محبت به فرزند 
در زمان طولاني آس��يب بيش��تري را براي فرزند 
ايجاد مي كند، نس��بت به زماني كه زمينه تعاملي 
محدودتر باش��د. كمبود محبت نه تنه��ا با ازدواج 
جبران نمي ش��ود بلكه دختر و پسر رشد يافته اين 
كسري بس��يار مهم را در يك رابطه دونفره اي قرار 
مي دهد كه چنانچه با عواطف والدين در دوره هاي 
سني پيشين سير و ساخته نشده باشند، در ازدواج 
قادر به تعامل موثر و صحي��ح نخواهند بود.  غالب 
افرادي كه دچار كمبود محبت در خانواده هستند، 
چالش هاي رفتاري بسياري را در زندگي مشترك 
خويش تجربه مي كنند ك��ه اين چالش ها، ارتباط 
بس��ياري با ضعف ه��ا و نابس��ندگي هاي عاطفي 
برگرفت��ه از عقده هاي حق��ارت دارد. در حقيقت 
مي ت��وان گفت، گلي كه ريش��ه اش آس��يب ديده 
با تغيير گل��دان، با طراوت نمي ش��ود. نوجوانان و 
جوانان بايد ياد بگيرند كه درخودماندگي متأثر از 
زندگي گذشته خود را پيش نگرفته، بلكه كنش گر 
ماهري بر زندگي و س��ابقه خويش باش��ند و اين 
مستلزم اين است كه آنچه در حال حاضر هستند 
را نپذيرند؛ بنابراين، عدم پذيرش كاستي ها، اولين 
قدم در مس��ير ياري رس��اندن به خود براي رشد و 

تكامل است.

نوشینمنافي


